
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6510
2. Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Γιαννόπουλου, σελ.

6499
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Σύλλογο Γονέων του ∆ηµοτικού Σχολείου Πο-
λυχνίτου Λέσβου και το 1ο Γυµνάσιο Κοζάνης, σελ. 6501,
6506, 6511

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 6481
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

6482 - 6494
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 4 Μαΐου 2010, σελ. 6495
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,

σχετικά µε την διερεύνηση της υπόθεσης δωροδοκίας Ελλή-
νων αξιωµατούχων από την “DEUTSCHE BAHN” κ.λπ., σελ.
6496

β) Προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε την εναρµόνιση της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης µε τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ.λπ., σελ. 6497

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης 16 Βουλευτών της
Νέας ∆ηµοκρατίας προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων, σχετικά µε την υλοποίηση των έργων µετα-
φοράς νερού από τον άνω ρου του ποταµού Αχελώου, σελ.
6500

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε σχέδιο νόµου: «Αύ-

ξηση ΦΠΑ και ειδικών φόρων κατανάλωσης», σελ. 6497
2. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κ.Κ.Ε. κ.

Αλεξάνδρα Παπαρήγα και οι Βουλευτές του Κόµµατός της
κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Για την κατάργηση της βουλευ-
τικής σύνταξης», σελ. 6497

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 6498
ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ ∆., σελ. 6496
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν., σελ. 6496, 6497
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 6498

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β, σελ. 6512, 6518
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ. 6508, 6509
ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ. 6503
ΛΕΓΚΑΣ Ν., σελ. 6503, 6514
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι., σελ. 6515
ΡΕΠΠΑΣ ∆., σελ. 6504, 6518
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 6510, 6511
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 6509
ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ Σ., σελ. 6502, 6514
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ., σελ. 6504, 6515
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ., σελ. 6501, 6513, 6514
ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 6506, 6508, 6517
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ., σελ. 6500, 6513
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ., σελ. 6511

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ ‘

∆ευτέρα 3 Μαΐου 2010



Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ
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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’

∆ευτέρα 3 Μαΐου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 3 Μαΐου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.08' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α' Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Έκτορα Νασιώκα,
Βουλευτή Λαρίσης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Αστι-
κών και Αγροτικών Ακινήτων Νοµού Ιωαννίνων ζητεί την επί-
σπευση των διαδικασιών για την ολοκλήρωση του ρυθµιστικού
σχεδίου Ιωαννίνων.

2) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ορυχείων-
Σταθµών ∆ΕΗ Μεγαλόπολης ζητεί την άµεση στελέχωση του
ΠΕΚΑ Μεγαλόπολης µε γιατρούς ειδικοτήτων.

3) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ασίνης Αργολίδας ζητεί να κι-
νηθούν οι διαδικασίες, ώστε να καταχωρηθεί η αγκινάρα Ιρίων
Αργολίδας ως προϊόν ονοµασίας προέλευσης στον κατάλογο της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.

4) Οι Βουλευτές Β' Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ, Νοµού
Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
η Οµοσπονδία Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων Βαυαρίας ζητεί
να µην περικοπεί το ειδικό επιµίσθιο εξωτερικού, που παίρνουν οι
αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί.

5) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Απεραθίτικος Αθλητικός Σύλλογος
Νάξου «Τα Φανάρια» ζητεί την ολοκλήρωση των εργασιών στο
γήπεδο Απειράθου Νάξου.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητεί να ληφθούν µέτρα για
τη διάσωση από ρυπογόνες ουσίες του Πείρου ποταµού.

7) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Αστυνοµικών Υπαλ-
λήλων Νοµού Σερρών ζητεί την ίδρυση και λειτουργία τµήµατος
µεταγωγών στην Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Σερρών.

8) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός Αγροτικός Συνεταιρι-
σµός Γρι-Γρι Νύχτας Καβάλας «ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ» ζητεί την
αποζηµίωση των µελών του για τη µείωση του εισοδήµατος, που
έχουν υποστεί από την παρουσία µεγάλων ποσοτήτων πλαγκτού
στη θαλάσσια περιοχή της Καβάλας.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Αιτωλοακαρνανίας ζητεί την
ολοκλήρωση των εργασιών επισκευής και συντήρησης του αε-
ροδροµίου Ακτίου.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων ΟΑΝΑΚ
ζητεί τη συνέχιση της λειτουργίας του ΟΑΝΑΚ.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Λειτουργών Μέσης
Εκπαίδευσης Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την επίλυση συνταξιοδο-
τικού προβλήµατος των εκπαιδευτικών, που προσλήφθηκαν στο
δηµόσιο µετά το 1982 και είχαν πριν εργαστεί στον ιδιωτικό
τοµέα µε ασφάλιση ΙΚΑ.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την επανεξέταση του
ύψους χρηµατοδότησης των νέων αγροτών.

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί τη στελέχωση µε ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό των Μονάδων Εντατικής Θεραπείας
και Αυξηµένης Φροντίδας του Βενιζελείου Νοσοκοµείου Ηρα-
κλείου Κρήτης

14) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κουτσόπουλος Γιάννης ζητεί να
παραµείνουν στις θέσεις τους οι υπάλληλοι Νοµαρχιακών Αυ-
τοδιοικήσεων που είναι αποσπασµένοι σε άλλες Νοµαρχίες.

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το ∆ίκτυο Πολιτών για το Περιβάλ-
λον Πέλλας ζητεί την άµεση λήψη των αναγκαίων µέτρων για την
προστασία του ποταµού Λουδία από τη ρύπανση.
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16) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Θερµοκήπια ∆ράµας Α.Ε. ζητεί
τη συµπλήρωση της παραγράφου 2 του άρθρου 6 του νοµοσχε-
δίου περί ΑΠΕ κ.λπ..

17) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Πανταζή - Ραίλη, γιατρός στο ΚΥ
Αγιάς ζητεί την τοποθέτηση βοηθητικού προσωπικού στο ΚΥ
Αγιάς.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την άµεση λήψη µέτρων
για την προστασία των αµνοεριφίων της Κρήτης από φονική
µύγα.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών
Κτηνοτρόφων Νοµού Ηρακλείου Κρήτης διαµαρτύρεται για την
τροποποίηση του κανονισµού της εξισωτικής αποζηµίωσης µε το
σύστηµα της ηλικιακής µοριοδότησης.

20) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-

ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οµο-
σπονδία Θαλασσαιµίας ζητεί να διατηρηθεί η πρόταξη των Θα-
λασσαιµικών Εκπαιδευτικών στις προσλήψεις αναπληρωτών.

21) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιω-
τικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας διαµαρτύρεται για τις
προωθούµενες απολύσεις των ιδιωτικών εκπαιδευτικών αορίστου
χρόνου.

22) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία καθηγητές Φυσικής
Αγωγής Νοµού Χανίων ζητούν την εισαγωγή καθηµερινής γυ-
µναστικής στην προσχολική ηλικία κ.λπ..

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 7537/16/03/2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Αµµανατίδου - Πασχαλίδου Ευαγγελίας (Λίτσας), Τσού-
καλη Νικολάου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 753/19-04-2010 έγγραφο
από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακό-
λουθη απάντηση:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6483
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ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6485
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2. Στην µε αριθµό 8121/26/03/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βαγιωνά Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 20355/19-04-2010 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6487
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3. Στην µε αριθµό 8121/26/03/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βαγιωνά Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 824/19-04-2010 έγ-

γραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6489
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4. Στην µε αριθµό 8424/06/04/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/192/ΑΣ 392δις

/19-04-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6491



6492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

5. Στην µε αριθµό 8496/09/04/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 852/19-04-2010

έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:



6. Στην µε αριθµό 2115/23-0302010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 22/23/ΑΣ/383δις

/19-04-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6493
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 4
Μαΐου 2010.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 6012/11-2-2010 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την ανάπτυξη του κλάδου της Μελισσο-
κοµίας στη χώρα µας.

2.- Η µε αριθµό 7937/23-3-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Λέγκα προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την επαναλειτουργία
της απευθείας σιδηροδροµικής σύνδεσης Καλαµπάκας- Αθηνών.

3.- Η µε αριθµό 8211/29-3-2010 ερώτηση της Ε' Αντιπροέδρου

της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Βέρας Νικολαΐδου προς την Υπουργό Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προµήθεια ενός ψηφιακού
αγγειογράφου-στεφανιογράφου, στο Κρατικό Νοσοκοµείο της
Νίκαιας.

4.- Η µε αριθµό 6981/3-3-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγύης, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων αντιµετώπισης των προβληµάτων στα Νοσοκοµεία της
Θεσσαλίας.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 5035/22-1-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνα Γαληνού προς τον Υπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την επίλυση των
προβληµάτων του Συµβουλίου Χωροταξίας Οικισµού και Περι-
βάλλοντος (ΣΧΟΠ) Λήµνου.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΑ’ - 3 ΜΑΪΟΥ 2010 6495



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 706/26-4-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Να-
σιώκα προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων αξιοποίησης της φέτας ως εθνικού
προϊόντος ελληνικής προέλευσης κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 730/27-4-2010 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου για αυστηροποίηση νοµοθεσίας για
την κακοποίηση των ζώων κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 726/27-4-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
σχετικά µε την αντιµετώπιση του προβλήµατος µείωσης της τευτ-
λοκαλλιέργειας λόγω περικοπής των ενισχύσεων κ.λπ., δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 723/27-4-2010 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ'
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς την Υπουργό Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων θεσµοθέτησης του Μητροπολιτικού Πάρκου στο
Γουδί κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η µε αριθµό 719/27-4-2010 πέµπτη επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου Παπαδηµούλη προς τους Υπουργούς
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε την διερεύνηση της
υπόθεσης δωροδοκίας Ελλήνων αξιωµατούχων από την
«DEUTSCHE BAHN» κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδηµούλη έχει ως
εξής:

«Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του ηµερησίου τύπου (ΤΑ ΝΕΑ
26-03-2010) ο κρατικός οργανισµός των γερµανικών σιδηρο-
δρόµων «DEUTSCHE BAHN», που ελέγχεται από το Γερµανικό
δηµόσιο, φέρεται να έδωσε µίζες σε Έλληνες αξιωµατούχους,
για την προώθηση των συµφερόντων του. Πιο συγκεκριµένα, η
θυγατρική εταιρεία DB International των γερµανικών σιδηροδρό-
µων εµφανίζεται να δωροδόκησε αρµοδίους για αποφάσεις σε
θέσεις κλειδιά σε χώρες όπως η Ελλάδα, η Αλγερία και η Ρουά-
ντα. Η εισαγγελία της Φρανκφούρτης έχει ήδη εκκινήσει την σχε-
τική ανακριτική διαδικασία.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Σε ποια έργα- συµβάσεις των ελληνικών σιδηροδρόµων έχει

εµπλακεί η «DEUTSCHE BAHN»; Σε ποια περίοδο και τι ποσά
αναφέρονται;

2. Έχει έως σήµερα υπάρξει οποιαδήποτε σχετική έρευνα από
την ελληνική δικαιοσύνη από την ελληνική κυβέρνηση ή από τη
διοίκηση του ΟΣΕ;

3. Μιας και ο κατάλογος των γερµανικών εταιρειών, όπως η
«SIEMENS», «MAN», «FERROSTAAL» και «DAIMLER» που κατη-
γορούνται για δωροδοκίες στην Ελλάδα, συνέχεια µεγαλώνει, σε
ποιες κινήσεις δικαστικής και ανακριτικής συνεργασίας µε τις
γερµανικές αρχές πρόκειται να προβεί η ελληνική κυβέρνηση,
προκειµένου να πληροφορηθεί ο ελληνικός λαός πόσα χρήµατα
έχουν δοθεί από γερµανικές εταιρείες για χρηµατισµό αξιωµα-
τούχων και ποιοι τα πήραν;».

Στην ερώτηση του κ. Παπαδηµούλη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Νικόλαος Ση-
φουνάκης.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, επί της ερώτησης του συ-
ναδέλφου κ. Παπαδηµούλη έχω να καταθέσω επακριβώς τα
εξής: Σύµφωνα µε έγγραφα που ζητήσαµε και µας διαβίβασαν
οι νέες διοικήσεις του οµίλου του ΟΣΕ, έχουν συναφθεί συνο-
λικά µε την συγκεκριµένη εταιρεία έντεκα συµβάσεις, τις οποίες
και αναφέρω στον πίνακα, τον οποίο έχω µαζί µου και τον οποίο
βέβαια και θα καταθέσω στα Πρακτικά.

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από την Εισαγγελία
Πρωτοδικών Αθηνών, έχει διαταχθεί από εισαγγελικό λειτουργό
η διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης προς διακρίβωση τυχόν
τελέσεως αξιόπιστων πράξεων όσον αφορά στο παραπάνω θέµα.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων έχει δώσει εντολές στις υπηρεσίες και στους εποπτευ-
όµενους οργανισµούς να παρέχουν κάθε στοιχείο προς διευκό-
λυνση της δικαστικής έρευνας, που είναι σε εξέλιξη.

Η Κυβέρνηση περιµένει από τις δικαστικές αρχές τα αποτελέ-
σµατα που θα προκύψουν από τις έρευνες που µπορεί να γίνουν
στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό, ώστε να αποδοθούν, εάν υπάρ-
χουν, ευθύνες προς εκείνους τους εµπλεκόµενους φορείς, φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Παπαδηµούλης για τρία

λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το δράµα, µε τέτοιου είδους απαντήσεις, είναι

ότι αν βγούµε από αυτήν την Αίθουσα, θα διαπιστώσουµε ότι κα-
νείς πια δεν πιστεύει απαντήσεις και διαβεβαιώσεις του τύπου
«το µαχαίρι θα µπει στο κόκαλο, οι υπεύθυνοι θα την πληρώσουν,
θα προασπίσουµε το δηµόσιο χρήµα».

Και ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; ∆ιότι εδώ και
δεκαετίες όλα τα σκάνδαλα χρηµατισµού, είτε πολιτικών είτε
ανώτερων δηµόσιων λειτουργών στην Ελλάδα, όλα τα σκάνδαλα
µε µίζες και διαφθορά για να πάρουν δουλειές κάποιες ξένες
εταιρείες, αποκαλύπτονται µε πρωτοβουλία της δικαιοσύνης, των
κυβερνήσεων και των ανεξάρτητων αρχών άλλων χωρών. ∆εν
έχει υπάρξει ούτε µία περίπτωση κατά την οποία κάποιος πολιτι-
κός ή κάποιος ανώτερος κρατικός αξιωµατούχος, διοικητής ορ-
γανισµού να πήγε στη φυλακή στην Ελλάδα, γιατί πήρε µίζες για
να δώσει δουλειές.

Και ο κατάλογος µακραίνει, γιατί έχουµε τις υποθέσεις της
«SIEMENS», του ΟΤΕ, του ΟΣΕ, των υποβρυχίων, των τανκς και
τώρα και των τρένων. Οι χώρες για τις οποίες ψάχνει η γερµανική
δικαιοσύνη είναι τρεις. Είναι η Αλγερία, η Ρουάντα και η Ελλάδα.
Αυτό είναι χαστούκι στα µάγουλα όλων των Ελλήνων πολιτών.
∆εν χρειάζεται απλώς να περιµένετε, κύριε Υπουργέ. Αυτό που
χρειάζεται είναι ενέργειες. Γιατί τώρα πια δεν «λαδώνουν» µόνο
ιδιωτικές πολυεθνικές εταιρείες. Η «DEUTSCHE BAHN», που ενέ-
χεται σ’ αυτό το σκάνδαλο, είναι οργανισµός του γερµανικού δη-
µοσίου. Ακόµα και δηµόσιοι οργανισµοί άλλων χωρών
«λαδώνουν» για να πάρουν δουλειές στην Ελλάδα.

Σας προσκαλώ και σας προκαλώ, λοιπόν, για ενέργειες: Να
«παγώσουν» οι συµβάσεις, κύριε Υπουργέ, της «DEUTSCHE
BAHN» µέχρι να διαλευκανθεί η υπόθεση, να παρακρατηθούν οι
εγγυητικές επιστολές, να επιταχυνθεί η δικαστική συνδροµή και
να ξετινάξει η διοίκηση του ΟΣΕ και η Κυβέρνηση όλες τις συµ-
βάσεις, γιατί µιλάµε για έντεκα συµβάσεις και για µίζες εκατοµ-
µυρίων ευρώ, τις οποίες ακριβοπλήρωσε ο ελληνικός λαός, για
να δώσει τις δουλειές. Και θα πρέπει να ψάξετε και εσείς, και όχι
µόνο η δικαιοσύνη, το ποιες ήταν οι διαδικασίες ανάθεσης, ποιοι
έβαλαν τις υπογραφές και µε ποιο τρόπο.

Η συζήτηση που κάνουµε είναι εξαιρετικά επίκαιρη, γιατί λίγες
ώρες πριν ανακοινώσατε ένα πακέτο σκληρών, άγριων και άδι-
κων µέτρων, που κυριολεκτικά «γδέρνουν» µισθούς και συντά-
ξεις. Και πριν λίγες ώρες ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας είπε
–πιστεύω µε έναν τρόπο που εξέφρασε όλον τον ελληνικό λαό-
ότι φτάνει πια µε τα σκάνδαλα και την ατιµωρησία. Πρέπει να
πληρώσει το οικονοµικό έγκληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Όµως, όσον αφορά σ’ αυτό το θέµα, ο λαός, οι Έλληνες πολί-
τες ό,τι κόµµα κι αν ψηφίζουν απαιτούν έργα και όχι λόγια, γιατί
µέχρι τώρα βλέπουν κυβερνήσεις να λένε ότι ζητήσαµε από τη δι-
καιοσύνη να το ψάξει, η δικαιοσύνη να µην κάνει τη δουλειά της
και το ένα χέρι νίβει το άλλο και «µουτζουρωµένος» µένει ο ελ-
ληνικός λαός, ο οποίος πληρώνει τα σκάνδαλα µε το αίµα του.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Νικόλαος Ση-
φουνάκης.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, τι άλλο
θα µπορούσε να κάνει µια νέα Κυβέρνηση, η οποία ανέλαβε ένα
κράτος υπό κατάρρευση και µια διαλυµένη διοίκηση; Κάνει ενέρ-
γειες για τη διευκόλυνση της δικαιοσύνης που είναι η αρµόδια
να εξετάσει όλες αυτές τις καταγγελίες.

Και πρέπει να σας πω ότι εσείς αναφέρεστε σε ένα συγκεκρι-
µένο θέµα. Εµείς αυτή τη στιγµή και από τις πρώτες µέρες που
αναλάβαµε και καταλάβαµε περίπου τι γίνεται και προσπαθώντας
να βρούµε µία άκρη, έχουµε παραπέµψει αρκετές υποθέσεις στη
δικαιοσύνη για να τις διερευνήσει. Για παράδειγµα, την υπόθεση
του ΤΡΑΜ που, σύµφωνα µε τον κανονισµό του και το οργανό-
γραµµά του, θα έπρεπε να έχει –και τόσοι ήταν- εκατόν ογδόντα
πέντε εργαζόµενους το 2004 όταν πρωτολειτούργησε µε τους
Ολυµπιακούς Αγώνες και σε πέντε χρόνια έγιναν επτακόσιοι.
Τους πήραν µέσα σε τρία χρόνια! Το ΤΡΑΜ που δεν ήταν ζηµιο-
γόνα επιχείρηση, οδηγήθηκε να έχει 100.000.000 έλλειµµα! Τα
ίδια συµβαίνουν και στην ΑΜΕΛ και στο ΜΕΤΡΟ.

Μπαίνουν κάποια θέµατα τα οποία θα σας αναφέρω και θα σας
δείξω ότι εµείς προσπαθούµε να εξυγιάνουµε γενικά το σύστηµα.
∆είτε τι συµβαίνει µε τις άγονες αεροπορικές γραµµές. Κάναµε
διακήρυξη, ανοιχτό διαγωνισµό και ήρθαν όλες οι εταιρείες.
Έγινε διαγωνισµός 70.000.000 ευρώ για την ανάθεση του έργου
εξυπηρέτησης των «άγονων» αεροπορικών γραµµών. Κέρδισε το
δηµόσιο 25.000.000. Όταν υπήρχε το µονοπώλιο των Ολυµπια-
κών Αερογραµµών το δηµόσιο πλήρωνε 70.000.000 ευρώ, ενώ
τώρα για τα δύο χρόνια 45.000.000 ευρώ. Στην επίγεια εξυπηρέ-
τηση, στο handling, ένα πακέτο συνολικού τζίρου πάνω από 450-
500 εκατοµµύρια. Στα τριάντα τέσσερα αεροδρόµια της χώρας,
το µονοπώλιο το είχε µια εταιρεία. Κάναµε ανοιχτές διαδικασίες
και συµµετέχουν πλέον όλες οι εταιρείες επίγειας εξυπηρέτη-
σης.

Ποιο θα είναι το όφελος για το δηµόσιο; Εκεί που πήγαινε µια
αεροπορική εταιρεία να προσγειωθεί σε ένα νησί και έπρεπε να
αποταθεί για το handling µόνο σε µια εταιρεία που έλεγε «θα σε
εξυπηρετήσω αλλά ζητώ 30.000.000 ευρώ ανά επιβάτη», όταν
στο ξενοδοχείο που πήγαινε ο τουρίστας που ερχόταν από τη
Φρανκφούρτη πλήρωνε 20 ευρώ και για το handling πλήρωνε 30
ευρώ. Τώρα θα υπάρχουν κι άλλες εταιρείες επίγειας εξυπηρέ-
τησης άρα οι αεροπορικές εταιρείες θα µπορούν να διαπραγµα-
τεύονται. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να απευθυνθεί σε µια άλλη
εταιρεία επίγειας εξυπηρέτησης, την συµφερότερη. Όµως, δεν
είναι µόνο αυτό το όφελος. Το όφελος είναι ότι πλέον θα ανοί-
ξουν και θα αυξηθούν οι πτήσεις των αεροπορικών εταιρειών
προς την Ελλάδα, γιατί θα υπάρχει ανταγωνισµός.

Αυτή, λοιπόν, η παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας που µιλούσε
για τον υγιή ανταγωνισµό και όλα αυτά, διατηρούσε το κρατικό
µονοπώλιο και στη συνέχεια το ιδιωτικό. Εµείς το «σπάµε» και γι’
αυτό υπάρχουν αντιδράσεις, τις οποίες όµως δεν φοβόµαστε.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Κάποιοι χάνουν εκατοµµύρια, αλλά
κερδίζει το ελληνικό δηµόσιο, ο Έλληνας πολίτης. Κερδίζει η ελ-
ληνική οικονοµία. Και έτσι θα προχωρήσουµε.

Και θέλω να σας πω και κάτι άλλο. Και σε µένα ήρθε κάποια
στιγµή ένας πρόεδρος εποπτευόµενου οργανισµού και µου είπε
ότι υπάρχει µία επιταγή που πρέπει να καταπέσει. «Βεβαίως, να
καταπέσει», τους είπα. «Εµένα θα ρωτήσετε; Θα κάνετε το κα-
θήκον σας. ∆εν είναι αρµοδιότητα δική µου». ∆υστυχώς, είµαστε
σ’ αυτή τη φάση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και θέλω να προσθέσω και κάτι για το θέµα της «SIEMENS»;

Και ο Υπουργός κ. Ρέππας, αλλά και εγώ έχουµε αποταθεί στη δι-
καιοσύνη κατ’ επανάληψη και της ζητάµε να µας πει το εξής: Μία
εταιρεία η οποία συµµετέχει σε διαγωνισµούς και η οποία έχει
αυτή την προϊστορία, οι υπηρεσίες, οι επιτροπές οι οποίες κά-
νουν την αξιολόγηση των προσφορών, πρέπει να τις απορρί-
πτουν ή είναι υποχρεωµένες να ακολουθούν τη διαδικασία και να
την αξιολογούν, γιατί προκύπτουν άλλα θέµατα; ∆εν έχουµε
λάβει απάντηση, κύριε Παπαδηµούλη. Και περιµένουµε την απά-
ντηση. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό είναι ένα θέµα που δεν µπο-
ρεί να το λύσει η όποια πολιτική ηγεσία. Είναι ένα θέµα, και
πρέπει να δοθεί µία αρµόδια νοµική απάντηση. Αυτή την απά-
ντηση περιµένουµε, λοιπόν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

∆ικτύων κ. Νικόλαος Σηφουνάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να κάνω προς το Σώµα δύο ανακοινώσεις.

Ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε σχέδιο νόµου «Αύξηση
ΦΠΑ και ειδικών φόρων κατανάλωσης», το οποίο παραπέµπεται
στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.

∆εύτερον, η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΚΚΕ κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα και οι Βουλευτές του Κόµµατός
της κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Για την κατάργηση της βου-
λευτικής σύνταξης».

Παραπέµπεται, επίσης, στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στις επίκαιρες

ερωτήσεις δεύτερου κύκλου.
Η πρώτη µε αριθµό 703/26-4-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Άγγελου Μα-
νωλάκη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην καταβολή αποζηµιώσεων
στους δικαιούχους αγρότες Κορινθίας από τον ΕΛΓΑ δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 727/27-4-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Απόστολου
Νάνου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αποτροπή απολύσεων των
εργαζοµένων στην εταιρεία ΜΕΤΚΑ στο Βόλο δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 724/27-4-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέ-
ξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε την εναρ-
µόνιση της ελληνικής δικαιοσύνης µε τις αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου αναλυτικά έχει
ως εξής:

«Σύµφωνα µε δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΟ ΠΑΡΟΝ» της
18ης Απριλίου, οι Υπουργοί Μιχάλης Χρυσοχοΐδης και Χαράλα-
µπος Καστανίδης φέρονται να αλληλογραφούν µε τον Επίτροπο
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων του Συµβουλίου της Ευρώπης Τόµας
Χάµαρµπεργκ, αναφέροντας σε επιστολή τους ότι είναι σε εξέ-
λιξη οι διαδικασίες εφαρµογής της απόφασης του Ευρωπαϊκού
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων για την τουρκική ένωση
Ξάνθης. Να σηµειωθεί ότι µέχρι σήµερα οι αποφάσεις του Ε∆Α∆
για θέµατα ποινικού χαρακτήρα (και όχι διοικητικού) εφαρµόζο-
νταν από την ελληνική δικαιοσύνη.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Είναι υποχρεωτική ή προαιρετική για την ελληνική δικαιο-

σύνη η εναρµόνιση µε τις αποφάσεις του Ε∆Α∆; Και αν όχι, αλη-
θεύει το δηµοσίευµα για το περιεχόµενο της απάντησής σας;

2. Η απόφαση των ελληνικών δικαστηρίων να απορρίψουν την
εφαρµογή παροµοίων αποφάσεων, όπως έπραξαν στη Θράκη,
σας βρίσκει σύµφωνο ή θα προχωρήσετε σε αναθεώρηση του
Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας;».

Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης έχει το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
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φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε συνάδελφε, ο κ.
Χάµαρµπεργκ, πράγµατι, επισκέφθηκε ως Επίτροπος του Ευρω-
παϊκού ∆ικαστηρίου την Ελλάδα το Φεβρουάριο και µεταξύ των
επισκέψεών του ήταν και αυτή στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.

Όπως συνηθίζεται σε αυτές τις περιπτώσεις, µετά τη συζή-
τηση θεµάτων, κοινού ενδιαφέροντος ο κύριος Επίτροπος Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων απέστειλε επιστολή και στον Υπουργό
∆ικαιοσύνης, θέτοντας θέµατα που αφορούσαν τη συζήτησή
µας, αλλά και άλλα.

Στον Επίτροπο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων απήντησα µε τρόπο
πολύ σαφή, τον οποίο θα σας γνωρίσω και ο οποίος δεν έχει καµ-
µία σχέση µε το δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΟ ΠΑΡΟΝ».

Όταν παρίσταται ανάγκη ενηµέρωσης, τουλάχιστον για τα θέ-
µατα του ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, υπάρχει η δυ-
νατότητα να προστρέχει κανείς στο σχετικό διαδικτυακό τόπο.
Εσείς, βεβαίως, κάνετε χρήση δηµοσιεύµατος εφηµερίδος, το
οποίο δεν είναι ακριβές. Πρώτα-πρώτα δεν υπάρχει κοινή επι-
στολή δική µου και του κ. Χρυσοχοΐδη. Υπάρχει δική µου επι-
στολή. Σε ό,τι αφορά, δε, το συγκεκριµένο θέµα, αναγράφονται
στην επιστολή µου τα ακόλουθα:

«Όσον αφορά το θέµα της καταδίκης της Ελλάδας για παρά-
βαση του άρθρου 11 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα ∆ικαιώ-
µατα του Ανθρώπου–υποθέσεις Μπεκίρ Ουστά, Εµίν Χουριά,
τουρκική ένωση Ξάνθης- τελούµε εν αναµονή έκδοσης αµετά-
κλητων αποφάσεων από τα εθνικά δικαστήρια επί των προσφυ-
γών που ασκήθηκαν ενώπιόν τους, µετά την έκδοση των
αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων.

Η κατοχυρωµένη από το Σύνταγµά µας ανεξαρτησία των δι-
καστηρίων υπαγορεύει την αναµονή της τελικής έκβασης των
ανωτέρω εθνικών δικών, το αποτέλεσµα των οποίων και θα συ-
νεκτιµηθεί, ώστε να καθοριστεί εάν τυχόν υπάρχει αναγκαιότητα
λήψης ή µη επιπλέον µέτρων συµµόρφωσης.»

Αυτά λέει η επιστολή µου και δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτά
που αναγράφονται στο δηµοσίευµα το οποίο χρησιµοποιήσατε.

Η ανάγνωση του συγκεκριµένου αποσπάσµατος δίνει και την
απάντηση στο σύνολο της ερώτησής σας. Θα την κωδικοποιήσω:
Οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων είναι απολύτως σεβαστές, αλλά, όπως καταλαβαίνετε,
είναι απολύτως σεβαστή και η εθνική νοµολογία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθα-
κόπουλος έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, για την ανάγνωση της επιστολής σας. Ευελπιστώ να
είναι αντίστοιχες και οι άλλες απαντήσεις των Υπουργών, δηλαδή
του κ. Χρυσοχοΐδη και της κυρίας Τζάκρη, γιατί διάβασα µετά και
στην εφηµερίδα «ΤΟ ΘΕΜΑ» επιστολή και της κ. Τζάκρη, που
συµµορφώνεται προς υποδείξεις.

Είναι πολύ σοβαρό θέµα και, πράγµατι, άπτεται ενός λεπτού
χειρισµού, καθότι, ως γνωρίζετε, οι δυο εκπρόσωποί µας σε αυτό
το ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, ο κ. Παραράς και ο κ.
Ροζάκης, είχαν υπερψηφίσει την απόφαση να ιδρυθεί τουρκική
ένωση στη Θράκη. Είναι τελικά ένα ζήτηµα πώς επιλέγονται αυτοί
οι άνθρωποι και µε ποια κριτήρια πηγαίνουν σε αυτούς τους ορ-
γανισµούς.

Επίσης, η επιστολή σας έχει ένα στοιχείο ελλιπές, που έχει να
κάνει µε την ίδια απόφαση του Τριµελούς Εφετείου της Θράκης
–τη µε αριθµό 744 απόφαση από την 3η Απριλίου 2009- η οποία
είναι κατηγορηµατική απόφαση ότι εµείς δεν συµµορφωνόµαστε
προς τις αποφάσεις του Ε∆∆Α, γιατί δεν έχει δικαίωµα παρά
µόνο να έχει συµβουλευτική αναφορά ως προς εµάς και ότι θα
απαιτούσε τροποποίηση του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας, προ-
ϋπόθεση να συµµορφωνόµαστε.

Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για την αυτονοµία της ελληνι-
κής δικαιοσύνης απέναντι σε ένα δικαστήριο, το οποίο, ως γνω-
στό, πρόσφατα γνωµοδότησε ότι οι Έλληνες που είναι
πρόσφυγες στην Κύπρο και έχουν χάσει τις περιουσίες τους στα
κατεχόµενα από το στρατό κατοχής και από τους εποίκους πρέ-
πει να προσφεύγουν στα εκεί δικαστήρια, δηλαδή στα παράνοµα

δικαστήρια, να παίρνουν από την Επιτροπή Αποζηµιώσεων ένα
χαρτί και µετά να προσφεύγουν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτός ο χώρος είναι ένας µοχλός
κατασκευής και µειονοτικών ζητηµάτων και πιέσεων. Θα έλεγε
κανείς ότι είναι ένα µακρύ χέρι αµερικάνικης νοοτροπίας σε ευ-
ρωπαϊκά πλαίσια. Και εµείς, οφείλοντας να αντιµετωπίσουµε, να
αντικρούσουµε και να διαφύγουµε παγίδες, αναπτύσσουµε το
δηµόσιο πολιτικό διάλογο σε κοινοβουλευτικό έλεγχο, ακριβώς
για να πετύχουµε τα αποτελέσµατα που απαιτούνται.

Πράγµατι τη δική σας επιστολή τη γνωρίζω. ∆εν γνωρίζω την
παράλληλη επιστολή του κ. Χρυσοχοΐδη και της κ. Τζάκρη, τις
οποίες θα τις ζητήσω για κατάθεση εγγράφων. Όµως, θεωρώ
επιβεβληµένο να υπενθυµίσω ότι υπάρχει µια λογική, που την
έχει εκφράσει και ο Πρωθυπουργός παλαιότερα το 1999 σε συ-
νέντευξή του στο «FLASH», µήπως αναγκαστούµε από το Συµ-
βούλιο της Ευρώπης και από το ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων να συµµορφωθούµε. Είναι θέµα δικό µας. Αποφα-
σίσαµε µονοµερώς ως χώρα να συµµορφωνόµαστε στις ποινικές
αποφάσεις. Θα ήταν ολέθριο ζήτηµα και επικίνδυνο για την
εθνική µας συνοχή και την απόκρουση των επιβουλών να δε-
χθούµε αυτές τις υποδείξεις.

Έχω καταθέσει στα Πρακτικά από τις 15 ∆εκέµβρη την από-
φαση του ∆ικαστηρίου. Θα την καταθέσω και πάλι. Έχω µαζί µου
µια περίληψη. Αναγνωρίζουν οι κυβερνώντες ότι εκτός απ’ αυ-
τούς αγρυπνούµε και εµείς. Και όπως σας είπα, δεν υπάρχει καµ-
µία αναµονή έκδοσης αποφάσεων.

Το Τριµελές Εφετείο της Θράκης απέρριψε κατηγορηµατικά.
Είπε ότι δεν υποχρεούµεθα να συµµορφωθούµε. Το 2005 είχε
γίνει η προσφυγή από την παράνοµη τουρκική ένωση Ξάνθης στο
∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και, όπως καταλαβαίνετε, τώρα είµαστε σε µια φάση τελεσιδι-
κίας. Άρα, θέλουµε και την κατηγορηµατική στάση της Κυβέρ-
νησης και εµείς είµαστε έτοιµοι να συνδράµουµε θετικά για την
απόκρουση αυτών των αρνητικών εξελίξεων, πιθανή έλλειψη συ-
ντονισµού ή συνεννόησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, για
να δευτερολογήσει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Παρά το γεγονός ότι
η τελευταία µου φράση σεβαστή η νοµολογία του Συµβουλίου
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και κατά
τον ίδιο τρόπο σεβαστή και η νοµολογία των εθνικών µας δικα-
στηρίων, δίδει απάντηση στο σύνολο της ερώτησής σας, θα
δώσω επιπλέον διευκρινίσεις.

Κατ’ αρχάς δεν χρειάζεται κανένας να επιτίθεται στο Ευρω-
παϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. ∆ιαφωνώ µε το
πνεύµα της οµιλίας σας. ∆εν θα υπήρχε ουσιαστικά δηµόσια
τάξη ελευθερίας και υπεράσπισης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
δεν θα υπήρχε εφαρµογή της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα δι-
καιώµατα του ανθρώπου, εάν δεν ιδρύετο και δεν λειτουργούσε
µέχρι τώρα το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.
Οφείλουµε να αναγνωρίσουµε την ουσιώδη, θεµελιώδη συµβολή
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων στη δια-
µόρφωση µιας ενιαίας ευρωπαϊκής έννοµης τάξης που προστα-
τεύει την ελευθερία και τα στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα.

Άλλο θέµα είναι, εάν για συγκεκριµένες αποφάσεις του δικα-
στηρίου αυτού, µπορεί κανείς να έχει νοµικά διάφορη άποψη και
την οποία ασφαλώς µπορεί να εκφράσει.

Η συγκεκριµένη απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων χρησιµοποιεί ως βασικό κριτήριο την
ανάγκη προστασίας της αρχής της αναλογίας. Ότι δηλαδή, η
απόφαση διαγραφής του Σωµατείου «Τουρκική Ένωση Ξάνθης»
από τα ελληνικά δικαστήρια, είναι ένα µέτρο που δεν αναλογεί
προς τις ανάγκες της κοινωνικής, ειρηνικής συµβίωσης.

Αλλά ορθά απαντούν τα ελληνικά δικαστήρια ότι η αρχή της
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αναλογίας, είναι µεν αρχή την οποία µπορεί να επικαλείται το Ευ-
ρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, αλλά ο εσωτερι-
κός κανόνας έννοµης τάξης που εφάρµοσαν δεν έχει καµµία
σχέση µε την απόφαση του Ε∆Α∆. Άρα, τα ελληνικά δικαστήρια
αποφαίνονται –και σωστά κατά την άποψή µου- ότι ο εσωτερικός
κανόνας της έννοµης τάξης δεν µπορεί να αλλάξει, επειδή νο-
µολογείται διαφορετικά από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων.

Υπάρχει, παρ’ όλα αυτά, µια εκκρεµότητα. Τον Οκτώβρη του
τρέχοντος έτους θα αποφασίσει το Τριµελές Εφετείο Θράκης επί
προσφυγής της συγκεκριµένης ένωσης, για απόφαση του Πο-
λυµελούς Πρωτοδικείου Ξάνθης, που απεφάνθη, µετά την από-
φαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων,
ότι ορθά έγινε η διαγραφή του σωµατείου.

Επίσης, ορθά αναγράφεται στην επιστολή µου ότι ουδεµία πα-
ρέµβαση στα εθνικά δικαστήρια µπορεί να γίνει. Θα αποφασί-
σουν αµετάκλητα και µετά, θα εκτιµήσει η ελληνική πολιτεία, εάν
υπάρχουν λόγοι συµµορφώσεων ή όχι. Είναι σαφής η διατύπωση
και είναι σαφής και η απάντηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µε αριθµό 720/27-4-2010 τέ-
ταρτη επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μουλόπουλου προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την υλοποίηση των δράσεων πρόληψης για την
εξάπλωση του HIV/AIDS κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Θέλω να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής Φθιώτιδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Γιαννόπουλος, µε επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ζητά
έγκριση ολιγοήµερης αδείας, λόγω απουσίας του στο εξωτερικό
από 7-5-2010 έως 10-5-2010.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, µε επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο

Πετσάλνικο, ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, Γενικός Γραµµατέας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας ενηµερώ-
νει ότι για τη συζήτηση της επερώτησης, σχετικά µε τον άνω ρου
του ποταµού Αχελώου, ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος ο Βουλευτής του Νοµού Ηµαθίας κ. Μιχαήλ Χαλκίδης.

Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Σπύρος Χαλβατζής, µε επιστολή του προς
τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ενηµερώνει ότι
κατά τη συζήτηση της επερώτησης της Νέας ∆ηµοκρατίας για
την εκτροπή του Αχελώου, ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σκυλάκος.

Τέλος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας, κατά τη
συζήτηση της παρούσας επερώτησης, ορίζει ως Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ. Γρηγόρη Ψαριανό.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 27/23/12-3-2010 επίκαιρη επε-
ρώτηση Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας, των κυρίων Μιχαήλ
Χαλκίδη, Μάξιµου Χαρακόπουλου, Κωνσταντίνου Τσιάρα, Χρή-
στου Ζώη, Σπυρίδωνα Ταλιαδούρου, Αθανάσιου Νάκου, Νικολάου
Λέγκα, Γεωργίου Καρασµάνη, Γεωργίου Κασαπίδη, Σωτηρίου
Χατζηγάκη, Ιωάννη Βρούτση, Ελίζας Βόζεµπεργκ, Ανδρέα Λυ-
κουρέντζου, Ζήση Τσηκαλάγια, Σάββα Αναστασιάδη και Κων-
σταντίνου Κουκοδήµου, προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Με-
ταφορών και ∆ικτύων, Περιβάλλοντος, Ενεργείας και Κλιµατικής
Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
υλοποίηση των έργων µεταφοράς νερού από τον άνω ρου του πο-
ταµού Αχελώου.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος για δέκα λεπτά.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση της επίκαιρης επε-

ρώτησης των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας για την υλοποί-
ηση των έργων µεταφοράς νερού από τον άνω ρου του ποταµού
Αχελώου στην υδατική ελλειµµατική Θεσσαλία, πραγµατοποιεί-
ται στη σκιά οδυνηρών αποφάσεων της Κυβέρνησης, που επη-
ρεάζουν δραµατικά τη ζωή των πολιτών, αποφάσεων που βάζουν
στη µέγγενη του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου τη χώρα, χωρίς
ηµεροµηνία λήξεως, χωρίς φως στο τούνελ, χωρίς αναπτυξιακή
προοπτική, χωρίς ελπίδα για το αύριο.

Ο τόπος αυτός µπορεί να πέρασε παγκόσµιο πόλεµο, κατοχή
και καταστροφές, εµφύλιο και δικτατορία, στο κατώφλι, όµως,
του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου δεν έφτασε εκλιπαρώντας
για βοήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παθογένειες της ελληνικής
οικονοµίας, βεβαίως, είναι χρόνιες. Είναι, όµως, αυτή η Κυβέρ-
νηση που µετέτρεψε το πρόβληµα ελλείµµατος και χρέους σε
κρίση δανεισµού. Ελλείµµατα και χρέη, ανάλογα µε εµάς, έχουν
και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. ∆εν έφτασαν, όµως,
στα όρια της χρεοκοπίας. Αυτό είναι έργο της Κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ, που επί επτά µήνες σπατάλησε πολύτιµο χρόνο, διστά-
ζοντας να πάρει αναγκαία µέτρα άµεσα, στέλνοντας στις αγορές
µήνυµα αποφασιστικότητας.

Αντίθετα, περιφερόµενος ο Πρωθυπουργός από τον Άγιο ∆ο-
µίνικο µέχρι τις Ινδίες, δυσφηµώντας την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, ουσιαστικά αµαύρωνε την εικόνα της χώρας. Από το
«λεφτά υπάρχουν» των προεκλογικών µπαλκονιών, φτάσαµε
στην κατά τον Πρωθυπουργό απώλεια εθνικής κυριαρχίας και
στην κατάργηση δικαιωµάτων που κατακτήθηκαν µε πολύχρο-
νους αγώνες.

∆υστυχώς, όµως, ακόµη και αυτά τα µέτρα, τα τόσο σοκαρι-
στικά, δεν θα αποδώσουν τα αναµενόµενα, αν δεν συνοδεύονται
από το αναπτυξιακό σκέλος, που επίµονα η Νέα ∆ηµοκρατία και
ο Πρόεδρός της Αντώνης Σαµαράς προτείνουν από την πρώτη
στιγµή. Και χρειάζονται αναπτυξιακά µέτρα, γιατί η ύφεση και η
ανεργία θα απειλήσουν την κοινωνική συνοχή. Σας καλούµε, λοι-
πόν, έστω και τώρα, την ύστατη ώρα να τα υιοθετήσετε, εάν δεν
θέλετε να πάθει ασφυξία η οικονοµία.

∆υστυχώς, όµως, τούτη την ώρα που χρειαζόµαστε αναπτυ-
ξιακά έργα σταµατούν τα έργα της µεταφοράς νερού από τον
Αχελώο στη Θεσσαλία, κλείνουν εργοτάξια, τίθενται σε αµφιβο-
λία οι αναπτυξιακές προοπτικές στην περιοχή από τη µη ολο-
κλήρωση των έργων στον Αχελώο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προκάτοχος Υπουργός της κ.
Μπιρµπίλη, ο συµπατριώτης µου, ο Γιώργος ο Σουφλιάς, που
αναδείχθηκε πρωτεργάτης σε ένα έργο πνοής για τη χώρα και
την οικονοµία, είχε τη φήµη του βαρήκοου. ∆υστυχώς, όµως, η
Υπουργός Περιβάλλοντος µε τη στάση της επιβεβαιώνει ότι µάλ-
λον µιλούµε σε ώτα µη ακουόντων. Μάλλιασε η γλώσσα µας σε
αυτήν την Αίθουσα να επαναλαµβάνουµε τα ατράνταχτα επιχει-
ρήµατα για την ανάγκη ολοκλήρωσης του έργου. Παρ’ όλα αυτά,
παρά το καθολικό αίτηµα των κατοίκων της Θεσσαλίας που απει-

λείται µε ερηµοποίηση, παρά την κραυγή αγωνίας της Πανθεσ-
σαλικής Συντονιστικής Επιτροπής για τη µεταφορά νερού από
τον Αχελώο, παρά το γεγονός ότι το έργο είναι παρακαταθήκη
του ιδρυτού σας, του Ανδρέα Παπανδρέου, που το εξήγγειλε
επανειληµµένα στη Λάρισα, παρά το γεγονός ότι το στηρίζουν
σχεδόν όλα τα πολιτικά κόµµατα, δεν έχει υπάρξει από µέρους
σας µια ξεκάθαρη, µια σαφέστατη δήλωση υπέρ της ολοκλήρω-
σης του έργου.

Αντίθετα, κατά τη συζήτηση της προηγούµενης επερώτησης
των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας αναδείχθηκε η διαφορε-
τική προσέγγιση του θέµατος ανάµεσα στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και
συντοπίτη µας, τον κ. Παπουτσή. Ωστόσο, µετά την αρνητική το-
ποθέτηση της κ. Μπιρµπίλη, τα µηνύµατα από την Κυβέρνηση
είναι εξόχως ανησυχητικά. Παρά το επίµονο αίτηµα της Πανθεσ-
σαλικής Συντονιστικής Επιτροπής για συνάντηση µε τον Πρωθυ-
πουργό, η απάντηση ήταν αρνητική. Αντιθέτως, ο Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ευρισκόµενος πρόσφατα στη Λάρισα για την
αγροτική µας συνδιάσκεψη, επεδίωξε και είχε συνάντηση µε τη
συντονιστική επιτροπή και δεσµεύθηκε για τη στήριξη της ολο-
κλήρωσης των εργασιών. Εύγλωττη, όµως, ήταν και η σιωπή του
Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης, του κ. Καρχιµάκη, ο οποίος
εκπροσώπησε την Κυβέρνηση στις εορταστικές εκδηλώσεις για
τα εκατό χρόνια από την εξέγερση του Κιλελέρ. Αν και η εκδή-
λωση είχε ως βασικό αίτηµα τη µεταφορά νερού από τον Αχε-
λώο στη Θεσσαλία, ο κύριος Υφυπουργός δεν βρήκε µία λέξη να
πει για το θέµα. Και να ήθελε να το ξεχάσει δεν µπορούσε, διότι
απέναντί του ακριβώς ήταν ένα τεράστιο πανό της Ένωσης
Αγροτικών Συνεταιρισµών Λάρισας µε πηχυαία γράµµατα, µε
πράσινα κεφαλαία γράµµατα, που τον καλούσε, επιτέλους, να
λάβει θέση ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης για την ολοκλή-
ρωση του έργου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο του Αχελώου έχει κα-
τασυκοφαντηθεί, έχει χαρακτηριστεί φαραωνικό, ενώ µιλούµε
µόλις για τη µεταφορά του 17% του νερού, που έτσι κι’ αλλιώς
χύνεται ανεκµετάλλευτο στη θάλασσα. Καθώς όλο και περισσό-
τεροι πολίτες συνειδητοποιούν τις συνέπειες από την κλιµατική
αλλαγή και ευαισθητοποιούνται σε ζητήµατα περιβάλλοντος, κά-
ποιοι είτε από υπερβάλλοντα ζήλο είτε από τοπικισµούς επιχει-
ρούν να εκµεταλλευθούν τις ευαισθησίες για το περιβάλλον και
να αποδοµήσουν ένα έργο που είναι πρωτίστως περιβαλλοντικό.
Και είναι έργο περιβαλλοντικό, γιατί θα αποτρέψει τη σαχαρο-
ποίηση του Θεσσαλικού κάµπου, που τους καλοκαιρινούς µήνες
στερείται της υδάτινης φλέβας του Πηνειού ποταµού.

Η Θεσσαλία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αντίθεση µε την
Αιτωλοακαρνανία, είναι η πλέον ελλειµµατική σε νερό περιοχή
της χώρας. Ο υδροφόρος ορίζοντας, που έχει πέσει πολύ κάτω
από τα διακόσια µέτρα, κινδυνεύει από υφαλµύρωση, ενώ χωριά
ολόκληρα έχουν σκιστεί στα δύο από καθιζήσεις. Είναι µύθος ότι,
αν αξιοποιηθούν οι υδάτινοι πόροι, υπόγειοι και επιφανειακοί, η
Θεσσαλία θα αποκτήσει επάρκεια σε νερό και δεν χρειάζεται η
µεταφορά νερού από τον Αχελώο. Βεβαίως, ο Αχελώος εντάσ-
σεται στο πλαίσιο του ευρύτερου έργου που εκτελούσε το
πρώην ΥΠΕΧΩ∆Ε για την ολοκληρωµένη και ορθολογική διαχεί-
ριση των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας που περιλάµβανε την
επαναδηµιουργία της λίµνης Κάρλας, το φράγµα του Σµοκόβου
και τη σήραγγα του Λεονταρίου. Από µόνο του, όµως, κανένα
έργο δεν επαρκεί.

Κύριοι Υπουργοί, δεν πρέπει να λησµονείτε, επίσης, ότι ο Αχε-
λώος είναι ενεργειακό έργο. Θα συµβάλει στην παραγωγή πρά-
σινης, φιλικής προς το περιβάλλον ενέργειας. Το υδροηλεκτρικά
εργοστάσια στα φράγµατα Μεσοχώρας, Συκιάς και Πευκόφυτου
θα παρέχουν στην εθνική οικονοµία 400 MW ηλεκτρική ενέργεια.
Επιπλέον, µε τον εµπλουτισµό του υπόγειου υδροφόρου ορίζο-
ντα θα υπάρξει εξοικονόµηση ενέργειας, διότι δεν θα αναγκάζο-
νται οι αγρότες µας να αντλούν νερό από µεγάλα βάθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο είναι υδρευτικό, καθώς
από αυτό προσδοκούν να υδρευτούν το πολεοδοµικό συγκρό-
τηµα του Βόλου, η Λάρισα και πολλές περιοχές στους άξονες
Λάρισας-Βόλου και Λάρισας-Φαρσάλων που αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα από τη νιτρορύπανση του υδροφόρου ορίζοντα. Και
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τέλος, βεβαίως, είναι αρδευτικό. Εδώ θα πρέπει να σηµειώσω
αναφορικά µε όσα λέγονται για υδροβόρες καλλιέργειες ότι
µέχρι σήµερα δεν έχουµε ακούσει σοβαρές εναλλακτικές καλ-
λιέργειες που αποδίδουν εισόδηµα και δεν χρειάζονται νερό.
Όπως, επίσης, θα πρέπει να επισηµάνω ότι στη Θεσσαλία γίνεται
ορθολογική χρήση του νερού και άνω του 80% των παραγωγών
χρησιµοποιούν την στάγδην άρδευση για να µην υπάρχει απώ-
λεια νερού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο του Αχελώου πέρασε
από σαράντα κύµατα. Ξεκίνησε πριν από είκοσι έξι χρόνια, δα-
πανήθηκαν πάνω από 600.000.000 ευρώ και τώρα στο παρά
πέντε της ολοκλήρωσής του κινδυνεύει να µείνει µια τρύπα στο
νερό. Και τούτο λόγω της απόφασης για αναστολή των εργασιών
από το Συµβούλιο της Επικρατείας και των προδικαστικών ερω-
τηµάτων στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων κατόπιν
προσφυγής περιβαλλοντικής οργάνωσης. Χρειάζονται λιγότερα
από 200.000.000 ευρώ και λιγότερο από τρία χρόνια για να έρθει
το νερό του Αχελώου, να ξεδιψάσει τη Θεσσαλία. Έχουµε, όµως,
τις αµφίσηµες δηλώσεις κυβερνητικών παραγόντων και την αµ-
φισβήτηση ουσιαστικά για πρώτη φορά της αναγκαιότητας του
έργου από την αρµόδια Υπουργό Περιβάλλοντος και Κλιµατικής
Αλλαγής, η οποία, όπως επισηµαίνει σε άρθρο του ο Γιώργος
Σουφλιάς, στο υπόµνηµά της προς το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας όχι µόνο δεν υποστήριξε τη συνέχιση της κατασκευής του
έργου, αλλά τάχθηκε υπέρ της διακοπής του. Αναρωτιέµαι, αν
δεν είχε αυτήν τη στάση η αρµόδια Υπουργός, εάν θα είχε δια-
κοπεί το έργο. Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό διαφωτιστικό
άρθρο του πρώην Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, του Γιώργου Σουφλιά,
στην Εφηµερίδα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» της Λάρισας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, ζητούµε από την Κυβέρνησή σας να δώσει στη
δηµοσιότητα το υπόµνηµα της κ. Μπιρµπίλη στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Το οφείλετε στους Θεσσαλούς, το οφείλετε στον
ιδρυτή σας, αλλά και σε όσους εργάστηκαν για το έργο του Αχε-
λώου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Ρωτούµε ευθέως την Κυβέρνηση: Ετέθη υπ’ όψιν του Συµβου-

λίου της Επικρατείας και του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοι-
νοτήτων ο κίνδυνος κατάρρευσης της σήραγγας εκτροπής του
Αχελώου στη Θεσσαλία λόγω διακοπής των έργων, διότι δεν έχει
ολοκληρωθεί η αναγκαία τελική επένδυση; Το δηµόσιο συµφέ-
ρον δεν επιβάλλει την ολοκλήρωση της επένδυσης της σήραγ-
γας για να µην καταρρεύσει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεταφορά νερού από τον Αχε-
λώο στη Θεσσαλία είναι εθνική υπόθεση. Σε αυτό συνηγορούν
όλοι οι φορείς της Θεσσαλίας που ζητούν από την Κυβέρνηση
να εκδηλώσει καθαρά την πολιτική της βούληση για την ολοκλή-
ρωση του έργου και να το υποστηρίξει από νοµικής άποψης στο
Συµβούλιο της Επικρατείας και στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων. Καταθέτω στα Πρακτικά υποµνήµατα της Νοµαρ-
χιακής Αυτοδιοίκησης Λάρισας, του Νοµαρχιακού Συµβουλίου
Καρδίτσας και της Τοπικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων
Νοµού Τρικάλων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, ζητούµε από την Κυβέρνησή σας µια ξεκά-
θαρη δέσµευση -και όχι αµφίσηµες δηλώσεις και χρησµούς δι-
πλής ανάγνωσης- ότι θα κάνετε όλα όσα πρέπει για να
αποτραπούν οι δυσµενείς εξελίξεις που µε πράξεις ή παραλεί-
ψεις σας απειλούν το έργο της ολοκλήρωσης του Αχελώου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία

παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθήτριες και
µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους, όπως επίσης και
δεκαεννέα γονείς από το Σύλλογο Γονέων του ∆ηµοτικού Σχο-
λείου Πολυχνίτου Λέσβου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο δεύτερος κατά σειρά επερωτών Βουλευτής της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, σχετικά µικρό χρονικό διά-

στηµα παρήλθε από όταν καταθέσαµε εκ νέου µία συγκεκριµένη
ερώτηση που αφορούσε την πρόθεση της Κυβέρνησης για τα
έργα εκτροπής του άνω ρου του Αχελώου ή µεταφοράς υδάτων
από τον άνω ρου του Αχελώου για να µην παρεξηγούνται οι έν-
νοιες.

Ο λόγος για τον οποίο επανήλθαµε µε την ίδια ακριβώς ερώ-
τηση έχει να κάνει κυρίως µε το γεγονός ότι η Κυβέρνηση, εσείς,
και η συναρµόδια Υπουργός στο διάστηµα που παρήλθε δεν ξε-
καθαρίσατε τη στάση της Κυβέρνησης. Με µία διάθεση περισ-
σότερο χρησµών που προφανώς λειτουργούσε στη λογική ότι η
Κυβέρνηση δεν είναι θετική στην προώθηση ή στην εξέλιξη του
έργου –και µιλάω, βεβαίως, για την Υπουργό Περιβάλλοντος, η
οποία ήταν στο Βήµα ή στη θέση που βρίσκεσθε εσείς σήµερα
στην προηγούµενη ερώτηση µας- αντιλαµβάνεσθε ότι δεν θα
µπορούσαµε να αφήσουµε να κυλάει ο χρόνος και να αιωρείται
η αίσθηση ότι αυτό το έργο έχει µπει για πάντα στις καλένδες.

Απεύχοµαι µία τέτοια εξέλιξη, γιατί όπως το είχαµε ουσιαστικά
αναλύσει την προηγούµενη φορά και όπως ακούσαµε από τον
επικεφαλής ερωτώντα τον κ. Χαρακόπουλο νωρίτερα, µιλάµε για
ένα έργο, το οποίο είναι εθνικής σηµασίας.

Εθνικής σηµασίας, κύριοι συνάδελφοι, δεχτήκαµε όλοι σ’
αυτήν την Αίθουσα πριν µερικά χρόνια ότι είναι το συγκεκριµένο
έργο. Ανεξαιρέτως όλες οι πτέρυγες της Βουλής, όλες οι παρα-
τάξεις δέχτηκαν ότι πρόκειται για ένα έργο εθνικής σηµασίας.
Ένα έργο, το οποίο από τον ιδρυτή της παρατάξεώς σας εξηγ-
γέλθη δεκαεπτά φορές, ούτε µία, ούτε δύο, αλλά δεκαεπτά συ-
γκεκριµένες φορές, ένα έργο για το οποίο όλες οι παρατάξεις
του Κοινοβουλίου συµφώνησαν διαχρονικά, ένα έργο για το
οποίο όσες µελέτες και αν έγιναν κατέτειναν στην αναγκαιότητα
του και στη σπουδαιότητά του.

Πού βρίσκονται τα πράγµατα σήµερα; Ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι έχουν δαπανηθεί πολλά χρήµατα, εγγίζουν περίπου τα
600.000.000 ευρώ, χρειάζονται περίπου άλλα 200.000.000 ευρώ
για να ολοκληρωθεί το έργο και αυτή τη στιγµή κινδυνεύουµε να
µείνουµε µε ένα έργο «κουφάρι», το οποίο θα µας θυµίζει κυριο-
λεκτικά την αδυναµία της πολιτικής εξουσίας των εκάστοτε κατά
καιρούς κυβερνήσεων να υλοποιήσουν µία πολιτική τους επι-
λογή.

Για την αναγκαιότητα του έργου, πάρα πολλά µπορούν να ει-
πωθούν. Θα επαναλάβω πράγµατα, τα οποία λίγο ή πολύ ακού-
στηκαν νωρίτερα. Αν πρέπει επιγραµµατικά να σας πω κάτι, θα
σας πω ότι ουσιαστικά καλύπτει όλους τους άξονες.

Είναι ένα έργο περιβαλλοντικό, ξέρουµε πολύ καλά ότι το οι-
κοσύστηµα του Πηνειού, της µοναδικής υδάτινης φλέβας στη
Θεσσαλία, κινδυνεύει για να καλύψουµε και τις όποιες ανησυχίες
αυτών που κόπτονται για την οικολογία ή εν πάση περιπτώσει γι’
αυτά που έχουν να κάνουν µε το περιβάλλον, σαν να λέµε ότι δεν
είµαστε όλοι συντεταγµένοι σε µία συγκεκριµένη κατεύθυνση να
υποστηρίζουµε ό,τι έχει σχέση µε το περιβάλλον.

Είναι ένα έργο υδρευτικό, διότι από αυτό θα υδρευτούν οι µε-
γάλες πόλεις της Θεσσαλίας.

Είναι προφανώς ένα έργο αρδευτικό, ο υδάτινος ορίζοντας
στη Θεσσαλία, προφανώς από κακές επιλογές και του αγροτι-
κού κόσµου αλλά και της κατεύθυνσης που δινόταν από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, δυστυχώς, βρίσκεται σε ένα τρα-
γικό σηµείο. Η µεγαλύτερη πεδιάδα της χώρας, η πλέον εύφορη
πεδιάδα της χώρας κινδυνεύει µε ερηµοποίηση. Όλα αυτά νο-
µίζω ότι είναι γνωστά. ∆εν χρειάζονται περαιτέρω επεξηγήσεις.
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Και βεβαίως, τέλος, είναι ένα έργο ενεργειακό. Μιας και συ-
γκεκριµένη -αν θέλετε- σηµαία της δικής σας Κυβέρνησης είναι
η λεγόµενη πράσινη ενέργεια. Θα σας πω πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα και απλά ότι µε τα τρία φράγµατα, τα οποία θα δηµιουργη-
θούν, δηλαδή µε το φράγµα της Μεσοχώρας, της Συκιάς και του
Πευκοφύτου θα έχουµε περισσότερα από 400 MW πράσινη ενέρ-
γεια. Κάτι το οποίο κανείς δεν µπορεί να το βγάλει έξω από έναν
σηµαντικό υπολογισµό σε ό,τι αφορά την ενεργειακή επάρκεια
της χώρας µας.

Όλα αυτά τα στοιχεία έρχονται, δυστυχώς, να κολλήσουν και
να σταµατήσουν σε µία πολύ συγκεκριµένη τακτική που ακολου-
θείται όλα αυτά τα χρόνια από το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Βεβαίως, δεν ξέρω πόσο είµαστε σε θέση όλοι µας να κρίνουµε
τις επιλογές ή τις αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας, είναι
όµως, προφανές ότι εγείρονται εύλογα ερωτήµατα όταν µε συ-
γκεκριµένες αποφάσεις του το 1994, το 2000 και το 2005 το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας έρχεται να σταµατήσει το συγκεκριµένο
έργο. ∆εν σταµατάει, όµως, εδώ όλη αυτή η παρατήρηση, στην
οποία θέλω να αναφερθώ. Είναι δυνατόν το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας να αναστέλλει µε επόµενη απόφασή του αυτό που σε
προηγούµενο χρόνο είχε αποφασίσει;

Έχουµε να κάνουµε και µε µία γενικότερα αίσθηση του κατά
πόσο το δίκαιο στην Ελλάδα είναι σταθερό. Βεβαίως, αυτό -όπως
αντιλαµβάνεσθε και εσείς- δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα και
στους πολίτες και στην ελληνική κοινωνία για όλες τις αρχές και
για όλες τις εξουσίες που υποτίθεται ότι βρίσκονται πάνω από
όλα και έρχονται κάθε φορά να αποφασίσουν για το σωστό και
το λάθος, για το δίκαιο και το άδικο.

Όλα αυτά, βεβαίως, κύριε Υπουργέ, έχουν να κάνουν και µε το
γεγονός ότι στη συνέχεια προωθώντας το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας την όλη υπόθεση στο δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοι-
νοτήτων, είναι από την άλλη πλευρά προφανές ότι πιθανόν δεν
έχει στείλει τη σωστή ενηµέρωση στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊ-
κών Κοινοτήτων.

Θέλω να πω µε απλά λόγια αν γίνεται ένα ερώτηµα στο ∆ικα-
στήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, ότι το έργο είναι αρδευ-
τικό, αν την ίδια στιγµή δεν λέµε ότι είναι και περιβαλλοντικό και
ενεργειακό και υδρευτικό, αντιλαµβάνεσθε ότι η αντιµετώπιση
µπορεί να είναι πολύ διαφορετική.

Για να κλείσω ωστόσο, επειδή βρισκόµαστε σε ένα κρίσιµο
σηµείο που έχει ολοκληρωθεί το 80% του έργου, που οι πολίτες
της Θεσσαλίας περιµένουν µε αγωνία τις επιλογές της νέας Κυ-
βέρνησης, της δικής σας Κυβέρνησης, αυτό που ουσιαστικά επι-
διώκουµε µε αυτήν την ερώτηση, µε τη συνέχεια αυτής της
συζήτησης, είναι να δηµοσιοποιήσετε µε κάθε ειλικρίνεια και µε
απλότητα και καθαρότητα την πρόθεσή σας σχετικά µε την εξέ-
λιξη του έργου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Σπυρί-
δων Ταλιαδούρος, Βουλευτής Καρδίτσας της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, για πέντε λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, το έργο της µερικής µετα-

φοράς νερού στη Θεσσαλία από τον άνω ρου του Αχελώου είναι
έργο πολλαπλής χρησιµότητας, είναι έργο ζωής, είναι έργο αρ-
δευτικό, είναι έργο υδρευτικό, είναι έργο ενεργειακό, αλλά πρω-
τίστως είναι έργο περιβαλλοντικό.

Έτσι ήταν και το πρώτο έργο, πριν από πενήντα χρόνια της
εκτροπής παραποτάµου του Αχελώου, του ποταµού Ταυρωπού,
που έδωσε ανάπτυξη στη Θεσσαλία, στο Νοµό Καρδίτσας και
δηµιούργησε ένα περιβάλλον θαυµάσιο από οικολογικής πλευ-
ράς.

Το έργο βρίσκεται σε πλήρη συµβατότητα µε τις αρχές της
αειφορίας, καθώς συµβάλλει στους τρεις πυλώνες. Στην αγρο-
τική ανάπτυξη, πρωτίστως, στην αναγκαιότητα της περιβαλλο-
ντικής αποκατάστασης και στην κοινωνική συνοχή. Το γεγονός
ότι µεγάλο τµήµα του έργου έχει ήδη εκτελεστεί, όπως είπαν οι
συνάδελφοι πριν και οι πόροι που έχουν δαπανηθεί, τα
600.000.000 ευρώ, δεν θα αξιοποιηθούν, είναι µία νέα συνθήκη
που συνηγορεί υπέρ της ολοκλήρωσης του έργου.

Το σταµάτηµα ενός έργου που κατά 80% είναι έτοιµο προ-
σκρούει στην κοινή λογική, αφού µε ελάχιστα χρήµατα µπορούµε
να έχουµε µία υποδοµή που θα παράγει ενέργεια και δεν θα χά-
νεται νερό στη θάλασσα. Οι κανόνες της τέχνης και της επιστή-
µης, µα πάνω από όλα το δηµόσιο συµφέρον, επιβάλλουν στο
Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών και ∆ικτύων να συνεχίσει
τις εργασίες για να ολοκληρωθεί αυτό το έργο.

Υπάρχει κίνδυνος καταστροφής τόσο των έργων που έχουν
γίνει και έχουν τελειώσει στο φράγµα της Συκιάς, όσο και της
σήραγγας εκτροπής δεκαεπτά χιλιοµέτρων σε περίπτωση εντά-
σεως καιρικών συνθηκών θα προξενηθούν ζηµιές στα υπό ολο-
κλήρωση έργα.

Όφειλε, λοιπόν, η Κυβέρνηση να διασφαλίσει την ενιαία νοµική
υποστήριξη του έργου. Όφειλε να προχωρήσει στην άµεση ολο-
κλήρωση µελετών προσαρµογής των σχεδίων διαχείρισης στην
οδηγία. Από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, από το ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε, άλλωστε είχε γίνει επί ηµερών του κ. Σουφλιά η σχετική
προεργασία για τη διαχείριση των υδατικών πόρων µέσω των
διαχειριστικών σχεδίων ανά υδατικό διαµέρισµα που ολοκληρώ-
θηκαν το 2008.

∆εν ερωτήθηκε καν η Περιφέρεια Θεσσαλίας σχετικά µε αυτά
τα διαχειριστικά σχέδια. ∆εν µπορεί να συνεχίζεται άλλο η δι-
γλωσσία, οι ανέξοδες υποσχέσεις που υποσκάπτουν την πρόοδο
αυτού του έργου, τη στιγµή που ο Πρωθυπουργός της χώρας
στη Λάρισα, προεκλογικά, δήλωνε ότι εγγυάται και δεσµεύεται
για µία ολοκληρωµένη πολιτική για τους υδάτινους πόρους που
θα συµπληρώνεται µε τις αναγκαίες ποσότητες νερού από τον
Αχελώο.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είχατε δηλώσει ότι το έργο συνεχίζεται,
η εκτροπή θα είναι έτοιµη σε δύο µε δυόµισι χρόνια. Η µη ρητή
υποστήριξη του έργου από την Υπουργό Περιβάλλοντος και η
δήλωσή της για επανεξέταση της σκοπιµότητας του έργου εκ-
θέτει την πολιτική ζωή του τόπου, προσβάλλει τους Έλληνες φο-
ρολογούµενους, που δικαιολογηµένα αισθάνονται εξαπατηµένοι
καθώς επί τριάντα και πλέον χρόνια πίστεψαν στην αναγκαιότητα
του έργου και πλήρωσαν τα 600.000.000 ευρώ και προκαλεί την
οργή των Θεσσαλών για το µέλλον του τόπου τους που βρίσκε-
ται σήµερα σε οµηρία.

Για όλους αυτούς τους λόγους, το έργο πρέπει να προχωρή-
σει. Η διακοπή θα οδηγήσει σε ερηµοποίηση του πιο εύφορου
κοµµατιού της Ελλάδας και οι ευθύνες της Κυβέρνησης για τις
µελλοντικές γενιές είναι µεγάλη.

Επιτρέψτε µου να πω, ότι το θέµα δεν είναι νοµικό, είναι, κυ-
ρίως, πολιτικό, διότι έχει να κάνει µε το τί έγγραφα δίδονται στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Η Κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει
τις ευθύνες της, ώστε να παρακαµφθούν όλα τα εµπόδια, όπως
έπραξαν σε αντίστοιχες περιπτώσεις οι κυβερνήσεις της Γαλλίας
και της Ολλανδίας για την κατασκευή δύο αυτοκινητοδρόµων,
όπως έπραξε και η Ελλάδα στο παρελθόν, για τη µεταφορά του
νερού από τον Εύηνο και το Μόρνο στο λεκανοπέδιο της Αττι-
κής, αφού προτάχθηκε η ανάγκη για υδροδότηση των κατοίκων
της Αθήνας.

Έτσι σήµερα, από το νερό που χάνεται και πληµµυρίζει το Με-
σολόγγι, καταστρέφονται οι αλιείς, πετιέται στη θάλασσα, αξίζει
αυτό το νερό να αξιοποιηθεί για να σωθεί η Θεσσαλία. ∆εν
έχουµε ούτε την πολυτέλεια ούτε και το δικαίωµα να αδιαφο-
ρούµε, έστω και για µία σταγόνα νερού που χάνεται.

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι το πρόσχηµα του µη οικολογι-
κού και του µη περιβαλλοντικού καταρρέει σαν χάρτινος πύργος,
όταν η αποκατάσταση των υποβαθµισµένων υδατικών συστηµά-
των παραπέµπει στο µονόδροµο του τεχνικού εµπλουτισµού.

∆εύτερον, ένα έργο που είναι καθαρά περιβαλλοντικό, που
έχουν δαπανηθεί 600.000.000 ευρώ να το εγκαταλείψουµε, αντί-
κειται στην οικονοµική και στην κοινή λογική.

Θεωρώ ότι η Κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες της
και να προχωρήσουν τα έργα τα οποία σήµερα είναι σταµατη-
µένα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

6502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το λόγο έχει ο Βουλευτής Κοζάνης της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Γεώργιος Κασαπίδης για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε τους συναδέλφους που εξέθεσαν την τεκµηρίωση,

κυρίως, για θέµατα τεχνικής φύσεως, που αφορούν το συγκε-
κριµένο έργο, που εδώ και τόσα χρόνια αποτελεί ένα όνειρο για
ένα µεγάλο κοµµάτι του ελληνικού πληθυσµού, κυρίως των Θεσ-
σαλών πολιτών, αλλά και γενικότερα όλου του ελληνικού λαού,
καθώς για πολλά χρόνια ήταν και το βασικό σύνθηµα στις προε-
κλογικές εκστρατείες του αειµνήστου Πρωθυπουργού του Αν-
δρέα Παπανδρέου. Ωστόσο έχετε βάλει η ίδια η παράταξη του
ΠΑΣΟΚ να αµφισβητήσει το συγκεκριµένο έργο, σαν να έχουν
αλλάξει τα επιχειρήµατα αλλά και οι συνθήκες κάτω από τις
οποίες τότε το έργο αυτό ήταν µια αναγκαιότητα, ενώ τώρα ερ-
χόµαστε και αναιρούµε αυτά που τότε λέγαµε και όλος ο ελλη-
νικός λαός τα υποστήριζε.

∆εν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν έχει γίνει µια στάθµιση αυτών
των παραµέτρων. Συνολικά, βέβαια, θα πρέπει να συνεργαστείτε
και µε τους συναρµόδιους Υπουργούς για να δείτε και να δούµε
τί ίσχυε τότε από άποψη τεχνικής φύσεως, από άποψη περιβαλ-
λοντικής κατάστασης, από άποψη ενεργειακής απόδοσης -που
τότε ήταν και τα ζητούµενα αυτά, την εποχή εκείνη, ένα έργο
πολλαπλής ωφέλειας- και αν σήµερα κάτι από αυτά έχει αλλάξει
και µάλιστα, έχει αλλάξει τόσο δραµατικά που να µπορεί να αναι-
ρέσει εκείνη την απόφαση και όχι µόνο την απόφαση, αλλά και
όλο τον όγκο αυτών των εργασιών και την αξία των έργων που
έχουν γίνει, για να είναι τόσο δυνατή αυτή η απόφαση για να στα-
µατήσει το έργο -να κωλυσιεργήσει τουλάχιστον- και να µη βλέ-
πουµε, τουλάχιστον εδώ και επτά µήνες, µια αποφασιστική
στάση και συµπεριφορά από την πλευρά της Κυβερνήσεως, που
να πει οριστικά ότι είτε σταµατάει το έργο ή ότι θα το συνεχί-
σουµε κάτω από κάποιες προϋποθέσεις.

Επιτέλους θεωρώ ότι είναι πολύ πιο έντιµο και πολύ πιο ωφέ-
λιµο για την Κυβέρνηση να προσανατολίζουν και οι πολίτες τους
στόχους τους και τον προγραµµατισµό τους, τί θα κάνουν και οι
Θεσσαλοί και οι κάτοικοι της δυτικής Ελλάδος που µπορεί να
εγείρουν κάποιες ενστάσεις για το έργο.

Πολύ σωστά προανέφερε και ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Τα-
λιαδούρος, ανάλογα έργα έχουν γίνει χωρίς να διαµαρτυρηθεί
κανένας, µε εντονότατες παρεµβάσεις είτε είναι το φράγµα του
Μαραθώνα είτε είναι η εκτροπή του Ευήνου ποταµού είτε ακόµα
κάποια φράγµατα στον Αλιάκµονα ποταµό απ’ όπου υδρεύεται
και η πόλη της Θεσσαλονίκης, τα οποία έχουν πολλαπλά οφέλη
άρδευσης, περιβαλλοντικά, ύδρευσης και βλέπουµε ότι εκεί δεν
υπάρχει καµµία αντίδραση, δεν υπάρχει καµµία αιτιολογία, του
τύπου που συναντάµε εδώ, από οικολογικές οργανώσεις, όπως
αυτές που αφορούν τον Αχελώο ποταµό.

Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα και για να γίνουν κατα-
νοητά κάποια απλά αλλά βασικά ζητήµατα στους Έλληνες πολί-
τες, πρόκειται για απλή µεταφορά ενός τµήµατος νερού που
περισσεύει ουσιαστικά από το οικοσύστηµα του Αχελώου ποτα-
µού, το οποίο µεταφέρεται από τη δυτική Ελλάδα στην περιοχή
της Θεσσαλίας.

Βέβαια, υπάρχουν κάποιες έντονες παρεµβάσεις. Ναι, κανέ-
νας δεν διαφωνεί σε αυτό. Γίνονται κάποια πράγµατα σ’ ένα αξιό-
λογο οικοσύστηµα που όντως αλλάζει µορφή, γίνονται λιµναία
οικοσυστήµατα, ωστόσο η ροή του νερού υφίσταται, δεν θίγεται
ή δεν ξέρουµε τουλάχιστον –να µην κάνω και τον ειδικό- αν έχουν
γίνει κάποιες µελέτες, που να λένε ότι η αλλοίωση του οικοσυ-
στήµατος του δέλτα του Αχελώου είναι τόσο σηµαντική, που πρέ-
πει να σταµατήσει αυτό το έργο. Αν, λοιπόν, υπάρχει µια
τεκµηριωµένη τέτοια µελέτη, ας µας την παρουσιάσετε.

Ωστόσο, από την άλλη πλευρά, έχουν ήδη δροµολογηθεί εδώ
και τόσα χρόνια οι ενέργειες της πολιτείας, αλλά και των πολιτών
της Θεσσαλίας, πρώτον, για την αρδευτική ανακούφιση του πιο
εύφορου κάµπου της χώρας, όχι βέβαια ότι οφείλεται αυτή η
ανάγκη των υδάτων επειδή έχουµε υδροφόρες καλλιέργειες.
Αυτό ακούστηκε εσφαλµένα.

Το βαµβάκι που κατακρίνεται από ορισµένους δεν είναι το
πλέον υδροφόρο φυτό που καλλιεργείται. Υπάρχουν κάποια
άλλα που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη σε νερό. Ωστόσο, είναι µια

δικαιολογία, ακριβώς για να πούµε ότι φταίει ο τρόπος που καλ-
λιεργούµε ή η γεωργία και αν κάνουµε οικονοµία από την γεωρ-
γία δεν χρειάζεται να κάνουµε την εκτροπή. Είναι θεωρώ ένα
επιχείρηµα µετέωρο.

Επίσης, το έργο αυτό, ως προς την περιοχή της Θεσσαλίας,
την αναβαθµίζει περιβαλλοντικά, αλλά και την σταθεροποιεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Όπως αναφέρθηκε και προηγουµένως, το µεγαλύτερο πρό-

βληµα και ο κίνδυνος που είναι ορατός και υφίσταται, η ερηµο-
ποίηση στην περιοχή του Θεσσαλικού κάµπου, είναι σχεδόν
αδύνατο να αντιµετωπιστεί, αν παρουσιαστεί.

Μάλιστα το κόστος –που το βλέπουµε τώρα µε τον σχηµατι-
σµό της λίµνης Κάρλας- είναι τεράστιο σε σχέση µε το κόστος
του έργου που αναφέρεται στην εκτροπή του Αχελώου. Για να
προλάβουµε τέτοιου είδους φαινόµενα, που ακολουθούν την πο-
ρεία τους και, δυστυχώς, παρουσιάζονται ολοένα και πιο πολλά
στην περιοχή της Θεσσαλίας είναι αυτό της ερηµοποίησης.

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι και εσείς από την πλευρά σας
έχετε τη δύναµη να πιέσετε προς την κατεύθυνση αυτή µε επι-
χειρήµατα, τα οποία δεν αµφισβητούνται, ως προς την αναγκαι-
ότητα του έργου, αλλά και δεν αµφισβητούνται και από άλλα
επιχειρήµατα, για την αποτροπή της εκτροπής του Αχελώου που
αναφέρουν οι οικολογικές οργανώσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Τρικάλων της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.

Νικόλαος Λέγκας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ένα σηµαντικό πρόβληµα µε το συγκεκριµένο έργο.

Τα µεγάλα έργα, βέβαια, παρουσιάζουν και µεγάλα προβλήµατα.
Το πολύπαθο αυτό έργο στη διαδροµή του έχει συναντήσει αρ-
κετά προβλήµατα, τώρα έχει ένα επιπλέον σηµαντικό πρόβληµα.
Ποιο είναι αυτό; Η αντιµετώπιση του έργου, κύριε Υπουργέ, από
την Υπουργό Περιβάλλοντος.

Αν διάβαζε κάποιος από τα Πρακτικά της Βουλής τις τοποθε-
τήσεις της κυρίας Υπουργού της κ. Μπιρµπίλη, θα µπορούσε
να πει ότι φαίνεται πως η κυρία Υπουργός λειτουργεί εν κενώ,
λες και δεν υπάρχει τίποτα, λες και είµαστε στην αρχική φάση
που αποφασίζουµε, αν χρειάζεται νερό και πόσο νερό χρειάζεται
η θεσσαλική πεδιάδα. Λες και τώρα είµαστε στη φάση που απο-
φασίζουµε για την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και για το
ποιες καλλιέργειες θα προκριθούν στη θεσσαλική πεδιάδα. Λες
και το έργο βρίσκεται ακόµη στο στάδιο της προκαταρκτικής µε-
λέτης.

Υπάρχει όµως, και κάτι πιο ενοχλητικό, κύριε Πρόεδρε: Μια έρ-
πουσα αντίληψη, η οποία θέλει άπληστους τους Θεσσαλούς
αγρότες, να αντλούν νερό πάνω από τα διακόσια µέτρα, λες και
αυτό το νερό δεν το πληρώνουν, ότι δεν έχει κόστος και το ξο-
δεύουν βεβαίως, χωρίς µέτρο –µάλιστα πολλοί λένε- αφήνοντας
τις βάνες ανοιχτές.

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, χωρίς να είναι στις προθέσεις µας
αναγκαζόµαστε να επιχειρηµατολογήσουµε για την αναγκαιό-
τητα του συγκεκριµένου έργου, για µια υπόθεση όµως, που έχει
απαντηθεί διαχρονικά και το αναγνωρίζουµε αυτό, από όλες της
κυβερνήσεις και από τις δικές σας κυβερνήσεις από το 1983.

Για µία υπόθεση που έχει τεκµηριωθεί επιστηµονικά και αυτή
είναι η αλήθεια, µε το πρόσφατο σχέδιο διαχείρισης της λεκά-
νης απορροής ποταµών, που ενσωµατώθηκε στο ν. 3481/2006,
ύστερα από µία γενναία πρωτοβουλία -και οφείλουµε να το
πούµε- του τότε Υπουργού κ. Σουφλιά.

Είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αυτή η υπόθεση στηρίζεται σε
µεγάλες αλήθειες. Είναι αλήθεια ότι η εκτροπή του Αχελώου,
αφορά κάτι λιγότερο από το 20% των νερών, που χύνονται στη
θάλασσα. Είναι αλήθεια ότι για να αποφευχθεί η περαιτέρω υπο-
βάθµιση του υπόγειου υδροφορέα, ο οποίος σήµερα ξεπερνά τα
διακόσια πενήντα µέτρα, θα πρέπει να σταµατήσουν να καλλιερ-
γούνται -και αυτό λένε οι µελέτες- οκτακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα στο θεσσαλικό κάµπο.
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Είναι αλήθεια ότι και στην περίπτωση που γίνουν όλα τα προ-
βλεπόµενα δυνατά έργα, θα πρέπει να περικοπούν τετρακόσιες
πενήντα χιλιάδες καλλιεργηµένα στρέµµατα. Επίσης, είναι αλή-
θεια ότι η περιβαλλοντική κακή κατάσταση του Πηνειού ποταµού
χρειάζεται άµεση ανάταξη. Και εδώ θα πρέπει να µας πουν οι
φίλοι που αναδεικνύουν το περιβαλλοντικό πρόβληµα, πώς πρό-
κειται και µε ποια διαδικασία επιχειρούν ή θα επιχειρήσουν να
ανατάξουν την προβληµατική κατάσταση του Πηνειού ποταµού.

Γι’ αυτό και ενοχλούµαστε, κύριε Πρόεδρε, όταν ακούµε σή-
µερα ότι οι µελέτες θα βγουν και αυτό το είπε ανερυθρίαστα -
επιτρέψτε µου να πω- η κ. Μπιρµπίλη σ’ αυτήν την Αίθουσα. Οι
µελέτες, λέει, θα µας πουν και θα µας δώσουν τη λύση για τη
Θεσσαλία, τώρα σ’ αυτήν τη φάση, όταν το έργο βρίσκεται στο
80% της ολοκλήρωσής του.

Γι’ αυτόν το λόγο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα ξεκάθαρες απα-
ντήσεις στα παρακάτω τρία ερωτήµατα. Το πρώτον, αν οι µελέ-
τες, που περιµένει την ολοκλήρωσή τους η κ. Μπιρµπίλη, δείξουν
ότι το υδατικό πρόβληµα µπορεί να καλυφθεί µε άλλους τρόπους
θα εγκαταλειφθούν τα έργα, τα οποία, όπως είπα, προηγουµέ-
νως, έχουν ολοκληρωθεί σε ποσοστό 80%;

∆εύτερο ερώτηµα: Ποιες είναι οι πιστώσεις, για να µιλάµε και
επί του πρακτέου, που έχουν προβλεφθεί στον προϋπολογισµό
του 2010 για το συγκεκριµένο έργο;

Ένα τρίτο ερώτηµα και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε: Τι
θα γίνει µε το ενδεχόµενο να σταµατήσουν οι εργασίες, να δια-
λυθούν οι εργολαβίες, να κινδυνεύσει η ασφάλεια του έργου έως
ότου ολοκληρωθούν οι µελέτες, οι διαβουλεύσεις και η ολοκλή-
ρωση των προδικαστικών ερωτηµάτων;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής Καστοριάς της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ζήσης Τζικαλάγιας για
τρία λεπτά µόνο.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΙΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε µεγάλη χαρά προ-
συπέγραψε και µε ακόµη µεγαλύτερη ικανοποίηση προσέτρεξα
-αν και δεν ήµουν στους εφτά πρώτους υπογράψαντες- στο να
τοποθετηθώ σήµερα στην επερώτηση, που υπέβαλαν όλοι οι
Θεσσαλοί Βουλευτές του κόµµατός µας, εγώ ένας Μακεδόνας
Βουλευτής. Αλλά πάνω απ’ όλα όλοι είµαστε Βουλευτές της Ελ-
λάδος και από τα µικρά µας, σχολικά χρόνια µαθαίναµε ότι η
Θεσσαλία αποτελεί τον σιτοβολώνα της Ελλάδος, ότι είναι σί-
γουρα από τις πιο εύφορες και από το γεγονός ότι είναι και η µε-
γαλύτερη σε έκταση πεδιάδα της χώρας µας αποκτά πολύ
µεγάλη σηµασία για τη γεωργική παραγωγή.

Μέχρι τώρα έχει ειπωθεί και θέλω να επαναλάβω ότι σαφώς
και πρώτη φορά για εκτροπή του Αχελώου πριν από είκοσι επτά
χρόνια µίλησε ο αείµνηστος πρώην Πρωθυπουργός της χώρας,
Ανδρέας Παπανδρέου. Εµείς σήµερα θέτουµε επιτακτικά το θέµα
της ολοκλήρωσης των έργων µεταφοράς του νερού από τον άνω
ρου του Αχελώου στο θεσσαλικό κάµπο.

Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, το έργο σαφώς και είναι
οικολογικό, όταν από τα τρία υδροηλεκτρικά φράγµατα θα πα-
ραχθούν πάρα πολλά µεγαβάτ ηλεκτρικής ενέργειας, την οποία
έχουµε τόσο µεγάλη ανάγκη. Αλλά εδώ κρίνεται η βούλησή σας.
Πρέπει να επιδείξετε βούληση.

Η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας επέδειξε
µεγάλη πολιτική βούληση και προχώρησε πάρα πολύ αυτό το
έργο στα πεντέµισι χρόνια, που ήµασταν στη διακυβέρνηση της
χώρας. Αντίστοιχα, τηρουµένων των αναλογιών όταν είχαµε εν-
στάσεις από οικολογικές οργανώσεις για το προχώρηµα της
Εγνατίας µέσω της Πίνδου, όταν προέβαλαν οι οικολογικές ορ-
γανώσεις τον κίνδυνο που απειλούσε το βιότοπο της αρκούδας
στη Βάλια Κάλντα, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας επέδειξε
πάλι πολιτική βούληση και προχώρησε και σήµερα πλέον έχουν
µικρύνει οι αποστάσεις ανάµεσα στην κεντρική και τη δυτική Ελ-
λάδα.

Έτσι, παρά το ότι έχουµε την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας, εµείς πιστεύουµε στην ανεξαρτησία της δικαιοσύ-
νης φυσικά, εκεί προσέφυγαν οι προσφεύγοντες µε το αίτηµά
τους για τα οικολογικά προβλήµατα που δήθεν δηµιουργούνται,
αλλά έχει πολύ µεγάλη σηµασία η πολιτική βούληση που εκφρά-

ζετε εσείς. Αυτό ζητάµε τώρα. Γι’ αυτό και οι συνάδελφοί µου ζη-
τούν και το επαναλαµβάνω και εγώ επιτακτικά, θέλουµε να κα-
τατεθεί το υπόµνηµα που υπέβαλε η Υπουργός Περιβάλλοντος
προς το Συµβούλιο της Επικρατείας. Από αυτό θα φανεί η συνέ-
πειά σας, αν αυτό που οραµατίστηκαν κάποιοι πριν από είκοσι
πέντε και τριάντα χρόνια συνεχίζετε να το πιστεύετε εσείς σή-
µερα ή άγεστε και φέρεστε από δήθεν περιβαλλοντολόγους και
οικολογικώς ανησυχούντες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Μεταφο-
ρών Υποδοµών και ∆ικτύων και Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ηµήτρης
Ρέππας έχει το λόγο για είκοσι λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι καλό και ευχάριστο ότι η Νέα ∆ηµοκρατία διά των Βουλευ-
τών της σήµερα προσεταιρίζεται τη µνήµη ενός µεγάλου πολιτι-
κού όπως ο Ανδρέας Παπανδρέου, µε αφορµή τη συζήτηση για
ένα σηµαντικό θέµα, που αφορά µία κρίσιµη για τις παραγωγι-
κές δυνατότητες της χώρας περιοχή, όπως είναι η Θεσσαλία.

Θα ήθελα επίσης, να σχολιάσω ότι ο πρώτος εκ των επερω-
τώντων αναφερόµενος στα µέτρα, τα οποία αποφάσισε η Κυ-
βέρνηση, θεώρησε ότι βρήκε µία καλή αφορµή για να
αντιπολιτευτεί την Κυβέρνηση. Αναφέρθηκε στα δεινά, τα οποία
έχει υποστεί αυτός ο τόπος µέσω πολέµων, κατοχής και άλλων
κακουχιών, ξέχασε, όµως, να αναφέρει αυτό που είναι και το πιο
πρόσφατο: τη λαίλαπα της πενταετούς διακυβέρνησης της
χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία. ∆εν έπρεπε να το παραλείψετε,
είναι ακριβώς ο πιο κρίσιµος παράγοντας, ο οποίος έχει τη βα-
ρύτατη ευθύνη για την κατάσταση, στην οποία έχει περιέλθει σή-
µερα η χώρα.

Είναι η δεύτερη επερώτηση εντός έξι µηνών, που κατατίθεται
από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας για το ίδιο ζήτηµα, το
θέµα του Αχελώου. Ενώ για το θέµα αυτό µπορεί να πει κανείς
ότι παρατηρείται τρόπω τινά µία στασιµότητα δοθέντος ότι έχει
εκδοθεί απόφαση από το Τµήµα Αναστολών του Συµβουλίου της
Επικρατείας, του Ανωτάτου ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου της χώρας,
την οποία ασφαλώς οφείλουµε όλοι να σεβαστούµε. Μου κάνει
εντύπωση που εκφράζετε την απορία σας, γιατί αυτήν την πε-
ρίοδο δεν εξελίσσονται οι εργασίες. Όµως, µέσα στο ίδιο το κεί-
µενο της επερώτησής σας έχετε την απάντηση, την οποία έχετε
γράψει εσείς.

Λέτε στην αρχή κιόλας του κειµένου: «Πρόσφατα, όµως, το
Φεβρουάριο του 2010 –είναι η απόφαση η υπ’ αριθµόν 141/2010-
η ολοµέλεια του Τµήµατος Αναστολών του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας έκανε δεκτή την αίτηση της οικολογικής οργάνωσης
«WWF ΕΛΛΑΣ» και αποφάσισε την άµεση διακοπή όλων των ερ-
γασιών µεταφοράς νερού από τον Αχελώο, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και εκείνων των έργων που έχουν ήδη ολοκληρωθεί».

Ποιο είναι το νόηµα της επερώτησης για το ότι αυτήν την πε-
ρίοδο είναι σε εξέλιξη εργασίες στα διάφορα τµήµατα προκει-
µένου να συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί η µερική εκτροπή του
άνω ρου του Αχελώου ποταµού; Ένα δεύτερο ερώτηµα -και αυτά
είναι ίσως από τα δύο πιο σηµαντικά που θέτετε στην Κυβέρνηση
από την πλευρά σας- είναι αυτό µε το οποίο ζητάτε από την Κυ-
βέρνηση να πάρει µία σαφή θέση.

Η Κυβέρνηση έχει σαφή θέση και την έχει δηλώσει σε κάθε ευ-
καιρία. Είµαστε υπέρ της συνέχισης του έργου. Με παρεµβάσεις
κατασκευαστικού χαρακτήρα που έχουν φιλο-περιβαλλοντικό χα-
ρακτήρα και περιεχόµενο, γιατί θέλουµε να επιτύχουµε τον άρι-
στο συγκερασµό ανάµεσα στην εθνικά ωφέλιµη διαχείριση των
υδάτινων πόρων και την αντιµετώπιση του κινδύνου ερηµοποίη-
σης µιας µεγάλης περιοχής της χώρας, όπως είναι η Θεσσαλία.

Άλλωστε την απάντηση για τη θέση της Κυβέρνησης –θα µου
επιτρέψετε να πω- επίσης, τη γνωρίζετε και την έχετε συµπερι-
λάβει στο κείµενο της επερώτησής σας, όταν σε µία παράγραφο
αναφέρετε συγκεκριµένα ότι εκδόθηκε αυτή ή απόφαση του δι-
οικητικού δικαστηρίου, στην οποία αναφέρθηκα πριν. Σηµειώ-
νετε, την επερώτησή σας διαβάζω: «Την ίδια ώρα οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις Λάρισας και Μαγνησίας, οι Τοπικές Ενώσεις
∆ήµων και Κοινοτήτων των Νοµών Τρικάλων, Λάρισας και Καρ-
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δίτσας, το ελληνικό δηµόσιο και η ∆ΕΗ –η οποία ειρήσθω εν πα-
ρόδω ανήκει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής- ζητούσαν να συνεχιστούν τα
έργα».

Εσείς, στο κείµενό σας, τα αναφέρετε αυτά. Γνωρίζετε, λοι-
πόν, ότι το ελληνικό δηµόσιο έκανε παρέµβαση και ζήτησε να συ-
νεχιστούν τα έργα. Προς, τι λοιπόν, εκφράζετε αυτήν την απορία;

Το έργο αυτό, πραγµατικά, όπως πολλοί αναφέρουν είναι ένα
πολύπλευρο έργο. Ένα έργο ενεργειακό, υδρευτικό, αρδευτικό
και τελικώς, πρέπει να είναι και ένα έργο περιβαλλοντικό. Τµή-
µατα αυτού του έργου που έχουν κατασκευαστεί, µπορούν να
λειτουργήσουν αυτοτελώς ως ενεργειακά έργα. Και να επιτύ-
χουµε, πράγµατι, να ενισχύσουµε το ενεργειακό δίκτυο της
χώρας µε αρκετές εκατοντάδες megawatt, πράγµα γνωστό εφό-
σον ολοκληρωθούν και τεθούν σε λειτουργία τα έργα αυτά.

Πρέπει, όµως, να είναι σαφές ότι η ολοκλήρωση του έργου
αυτού δεν µπορεί να προηγηθεί εκείνου του απαραίτητου σχε-
δίου που ζητά το δικαστήριο –και θα µου επιτρέψετε να πώ και η
κοινή λογική- για την ολοκλήρωση της εκπόνησης ενός εθνικού
σχεδίου διαχείρισης των υδάτινων πόρων, προκειµένου να αντι-
µετωπίσουµε τις ανάγκες της Θεσσαλίας, µε έναν τρόπο ο
οποίος λύνει το πρόβληµα στη συγκεκριµένη περιοχή, χωρίς
όµως να γεννά άλλου είδους προβλήµατα.

Αυτό, ακριβώς, το εθνικό σχέδιο διαχείρισης των υδάτινων
πόρων που εµπίπτει στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, αποτελεί αντικείµενο εκπόνησης από την πλευρά του
Υπουργείου, αυτής της περιόδου. Έχει γίνει ήδη, δηµοπράτηση
προκειµένου τεχνικός σύµβουλος, να ολοκληρώσει το έργο αυτό.
Είναι απαραίτητο, σύµφωνα µε τα όσα προβλέπονται από την
σχετική οδηγία 2000, µε αριθµό 60.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να µιλάµε σαν να
µην υπάρχουν, η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας αφ’
ενός και αφ’ ετέρου η ρητή εντολή να εκπονηθεί αυτό το εθνικό
σχέδιο διαχείρισης των υδάτων. Από την πλευρά µας όµως, ενώ
όλα αυτά είναι σε εξέλιξη δεν έχουµε αµελήσει. Αξιοποιούµε τον
ενδιάµεσο χρόνο. Στόχος µας είναι και το δηλώνουµε ευθέως,
προς κάθε κατεύθυνση να περιφρουρήσουµε το κεκτηµένο το
οποίο έχει δηµιουργηθεί στην ευρύτερη περιοχή, µε τις υποδο-
µές που έχουν κατασκευαστεί. Αν, τελικώς, κριθεί, ποια είναι η
ποσότητα που πρέπει να µεταφερθεί από τον άνω ρου του Αχε-
λώου στην Θεσσαλία, να έχουµε προλάβει, ώστε οι υποδοµές
αυτές να είναι εκεί, να είναι λειτουργικές και να µην έχουν, εν τω
µεταξύ, απαξιωθεί.

Θα ήταν τραγικό -πράγµατι, αν τότε και ελπίζω το συντοµό-
τερο δυνατόν να αποφασιστεί κάτι τέτοιο, αφού επιτύχουµε απε-
µπλοκή του θέµατος από το Συµβούλιο της Επικρατείας να
αποφασιστεί η συνέχιση του έργου αυτού- να γίνουν επιπρό-
σθετες δαπάνες για να αποκαταστήσουµε ζηµιές, τις οποίες εν
τω µεταξύ θα έχουν υποστεί επειδή έχουν εγκαταλειφθεί, οι υπο-
δοµές που έχουµε δηµιουργήσει στην ευρύτερη περιοχή.

Ας έχουµε υπ’ όψιν, λοιπόν, τη δικαστική εµπλοκή και µιλώ µε
σεβασµό για το ανώτατο δικαστήριο της χώρας, τονίζοντας ότι
το εθνικό συµφέρον, το δηµόσιο συµφέρον και η κοινωνική ανά-
γκη είναι κριτήρια πάρα πολύ σηµαντικά, τα οποία πρέπει πά-
ντοτε να λαµβάνονται υπ’ όψιν, προκειµένου να σταθµίζονται όλα
τα επί µέρους στοιχεία για µια σωστή απόφαση.

Πρέπει επίσης να πάρουµε υπ’ όψιν ότι το έργο αυτό έχει χα-
ρακτηριστεί έργο εθνικής σηµασίας, Τα έργα τα οποία αφορούν
τη µερική εκτροπή του άνω ρου του Αχελώου έχουν απαιτήσει
µέχρι τώρα τη δαπάνη σηµαντικών ποσών ύψους περίπου
350.000.000 ευρώ. Αν σε αυτά προσθέσουµε τις δαπάνες που
έχουν γίνει για την κατασκευή του φράγµατος Μεσοχώρας από
την ∆ΕΗ και άλλα πρόσθετα έργα, τότε το ποσό αυτό ξεπερνά τα
850.000.000 ευρώ. Περίπου, 180.000.000 ευρώ έχουν δαπανηθεί
για την κατασκευή της σήραγγας εκτροπής.

Πρέπει επίσης, να λάβουµε υπ’ όψιν µας –και τα θέτουµε αυτά,
κύριες και κύριοι- τη µετρηθείσα ποσότητα υδάτων το χειµώνα,
περίπου χίλια κυβικά µέτρα ανά ώρα, που αναλόγως της έντα-
σης των βροχοπτώσεων στην περιοχή, επηρεάζει τα υπόγεια
ύδατα τα οποία µπορεί να προκαλέσουν -όπως λένε οι ειδικοί-
«έκπλυση του συνδετικού υλικού», µε συνέπεια τη λύση της συ-

νοχής των πετρωµάτων, τον µηδενισµό των µηχανικών χαρακτη-
ριστικών τους και τελικά, αυτό εγκυµονεί τον κίνδυνο της κα-
τάρρευσης.

Επίσης, όλη αυτήν την περίοδο µας απασχόλησε –γιατί ασχο-
λούµεθα µε το έργο αυτό- παρά το ότι δεν είναι σε εξέλιξη οι κα-
τασκευαστικές εργασίες. Πρέπει να πούµε ότι η µακρόχρονη ροή
υδάτων επηρεάζει τα µέχρι τώρα µέτρα που εφαρµόζονται για
την προστασία της σήραγγας εκτροπής του Αχελώου µε συνέ-
πεια τη µείωση ή και τον εκµηδενισµό της αποτελεσµατικότητας
τους. Η κατάσταση, αυτή, επιβαρύνεται, δοθέντος ότι τµήµατα
των έργων αυτών είναι εκτεθειµένα σε καιρικές συνθήκες για αρ-
κετά χρόνια, κάποια για δεκαετία.

Με αυτά τα δεδοµένα αξιοποιούµε –όπως είπα- τον ενδιάµεσο
χρόνο και προχωρήσαµε στην απόφαση για την συγκρότηση
µιας τριµελούς επιτροπής εµπειρογνωµόνων διεθνούς κύρους.
Συνεννοηθήκαµε γι’ αυτό µε τη ∆ιεθνή Αρχή Σηράγγων, προκει-
µένου έτσι να έχουµε τη γνώµη των ειδικών, η οποία πιστεύ-
ουµε ότι θα τεκµηριώσει και θα ενισχύσει την προσπάθεια που
κάνουµε, ώστε το έργο αυτό να εξελιχθεί και να ολοκληρωθεί ως
ένα έργο το οποίο είναι όπως είπατε ένα έργο υδρευτικό, αρ-
δευτικό, ενεργειακό και φιλοπεριβαλλοντικό.

Στην επιτροπή, αυτή, έχουµε απευθύνει συγκεκριµένα ερωτή-
µατα –είναι επαναλαµβάνω διεθνείς προσωπικότητες, όχι Έλλη-
νες, µας προτάθηκαν από τη ∆ιεθνή Αρχή Σηράγγων- µε στόχο
να έχουµε σύντοµα την άποψη τους, την οποία θα χρησιµοποιή-
σουµε επιπροσθέτως των άλλων επιχειρηµάτων µας, ενώπιον
κάθε δικαστικής ή άλλης αρχής.

Ζητήσαµε συγκεκριµένα µεταξύ των άλλων από τους ειδικούς
να προσδιορίσουν τους κινδύνους που πρέπει να αντιµετωπι-
στούν σε ολόκληρη τη σήραγγα εκτροπής και ειδικότερα, στο µη
επενδεδυµένο τµήµα αυτής. Να αξιολογήσουν τον κίνδυνο κρι-
σιµότητας που υπάρχει, όσον αφορά την εγκατάλειψη και εν συ-
νεχεία καταστροφή του έργου. Ζητούµε να µας πούνε ποιες είναι
οι επεµβάσεις που πρέπει να εκτελεστούν στη σήραγγα εκτρο-
πής και ποιος είναι ο απώτερος χρόνος εκκίνησης των εργασιών
υλοποίησης τους, χωρίς να υπάρχει κίνδυνος κατάρρευσης. Επί-
σης, ζητούµε να µας πούν αν κρίνουν σκόπιµη την διαρκή
άντληση των υδάτων στη σήραγγα, λόγω µη ολοκλήρωσης της
τελικής επένδυσης σ’ αυτήν.

Αυτά είναι θέµατα τα οποία µπορούµε, εφόσον έρθουν οι απα-
ντήσεις και είναι επιστηµονικώς τεκµηριωµένες και ισχυρές- να
τα αναδείξουµε, ώστε να ζητήσουµε έστω και για λόγους αυτο-
προστασίας του κεκτηµένου υποδοµών που έχει δηµιουργηθεί
στην περιοχή, να έχουµε µια παρουσία και να κάνουµε τις ανα-
γκαίες παρεµβάσεις.

Όσον αφορά, τώρα, τα επί µέρους θέµατα τα οποία έχετε
θέσει, πρέπει να σας πώ ότι, πράγµατι, στον Προϋπολογισµό του
2010, έχει προβλεφθεί και έχει εγγραφεί ένα ποσό 50.000.000
ευρώ, όπως και στον προϋπολογισµό του 2009, είναι διαθέσιµο
από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων ώστε να αξιοποιηθεί
αν χρειαστεί αυτό. Ελπίζω και θα αγωνιστούµε, να έχουµε αυτήν
τη δυνατότητα, τη χαρά να αξιοποιήσουµε αυτό το ποσό για
έργα συνέχισης και ολοκλήρωσης των έργων εκτροπής του άνω
ρου του Αχελώου.

Τα έργα τα οποία είναι στην περιοχή αυτήν την ώρα -ας το
πούµε έτσι, τα πιο σηµαντικά- είναι η αποπεράτωση του φράγ-
µατος Συκιάς, είναι ένα έργο σε εξέλιξη µε προϋπολογισµό, πε-
ρίπου, 170.000.000 ευρώ. Είναι η σήραγγα εκτροπής που είναι
ολοκληρωµένη µε επένδυση στο 1/3 του µήκους της µε συνολικό
προϋπολογισµό,178 εκατοµµύρια ευρώ. Και είναι η κατασκευή
της τελικής επένδυσης που µπορεί να γίνει στο υπόλοιπο τµήµα
της σήραγγας -δεν έχει υπογραφεί η σχετική σύµβαση, παρά το
ότι έχει επιλεγεί ο ανάδοχος- µε τον προϋπολογισµό για το έργο
αυτό να ανέρχεται στα 65.000.000 ευρώ. Επαναλαµβάνω, ότι
εφόσον επιτύχουµε την απεµπλοκή, το έργο αυτό µπορεί αµέ-
σως µετά την υπογραφή της σύµβασης, να αρχίσει να κατα-
σκευάζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε το συνταγµατικό
και κοινοτικό πλαίσιο, µέσα στο οποίο οφείλουµε όλοι να κινού-
µεθα, έχουµε θέσει τις προϋποθέσεις, οι οποίες πρέπει να εκ-
πληρούνται, προκειµένου από τη δική µας πλευρά να κάνουµε
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τις απαραίτητες τεχνικές εργασίες, ώστε να ολοκληρωθεί το
έργο.

Είναι επιχείρηµα υπέρ της προσπάθειάς µας το ότι µέχρι τώρα
υπάρχει αυτό το έργο σε ένα κεκτηµένο υποδοµών –όπως το
ανέφερα- καθώς επίσης το ότι ασχολούµεθα έτσι, ώστε να υπο-
στηρίξουµε αυτήν την υποδοµή να µην καταρρεύσει, να µην απα-
ξιωθεί, πράγµα που πιστεύω ότι αποτελεί το καλύτερο µήνυµα
για τους ανθρώπους της περιοχής ότι όχι µόνο δεν έχουµε εγκα-
ταλείψει το έργο, αλλά ότι το έργο µας απασχολεί.

Θέλω επίσης να πω ότι ενώ έχουµε αυτήν την ώρα τη στασι-
µότητα –όπως την ονόµασα- στο έργο αυτό, θα πρέπει ταυτο-
χρόνως να δώσουµε τις δικές µας θέσεις, όχι σε όλα, στα κρίσιµα
όµως, στα καθοριστικά µεταξύ των δεκατεσσάρων προδικαστι-
κών ερωτηµάτων που έχουν τεθεί από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας προς το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.

∆ύο είναι τα πιο σηµαντικά θέµατα. Το πρώτο είναι αυτό, βάσει
του οποίου το δικαστήριο πρέπει να αποφανθεί αν επιτρέπεται η
µεταφορά υδάτων από µια περιοχή λεκάνης απορροής ποταµού
σε µια άλλη περιοχή λεκάνης απορροής ποταµού, για λόγους,
όχι µόνο υδρευτικούς, αλλά και αρδευτικούς και άλλους.

Η θέση µας είναι σαφής. Εφόσον εξετάζεται η δυνατότητα
µιας περιοχής και εξαντλούνται όλα τα µέσα και διαπιστώνεται
ότι πράγµατι ζωτικές ανάγκες ύδρευσης, άρδευσης δεν µπορούν
να καλυφθούν, τότε όχι µόνο για λόγους ύδρευσης, αλλά και για
λόγους άρδευσης, αφού είναι απαραίτητο στοιχείο, προκειµένου
να παραµείνει ζωντανό και ενεργό ένα παραγωγικό δυναµικό σε
µια περιοχή, θα πρέπει να επιτρέπεται η µεταφορά υδάτων από
µια ΠΛΑΠ σε µια άλλη ΠΛΑΠ.

Το δεύτερο κρίσιµο ερώτηµα είναι αν η µεταφορά αυτή, ακόµα
και αν επιτρέπεται για λόγους που δεν αφορούν µόνο την ικανο-
ποίηση αναγκών ύδρευσης, αλλά και άρδευσης ή άλλων σκοπών,
µπορεί να γίνει στην περίπτωση που η µεταφορά αυτή αφορά πε-
ριοχή χαρακτηρισµένη ως «NATURA», όπως συµβαίνει στην πε-
ρίπτωση του Αχελώου.

Λόγω της ευαισθησίας για περιοχές που έχουν χαρακτηριστεί
ως περιοχές «NATURA», αντιλαµβάνεστε πως είναι καθοριστικό
να επιτύχουµε µια απόφαση του δικαστηρίου, σύµφωνα µε την
οποία, ναι, για λόγους κοινωνικής ανάγκης, δηµόσιου συµφέρο-
ντος, εθνικού συµφέροντος, για λόγους κάλυψης ζωτικών ανα-
γκών για τους εργαζόµενους σε µια περιοχή, όπως εν
προκειµένω, θα πρέπει να µεταφέρεται από µια περιοχή χαρα-
κτηρισµένη ως περιοχή «NATURA» σε µια άλλη περιοχή, στην
οποία συναντώνται έντονες και οξύτατες όλες αυτές οι ανάγκες,
για τις οποίες µίλησα, το απαραίτητο υδάτινο δυναµικό.

Κυρίες και κύριοι, η ερώτηση δείχνει το ενδιαφέρον σας –σας
τιµά αυτό και το αναγνωρίζω- για ένα θέµα, το οποίο γνωρίζω ότι
απασχολεί τη Θεσσαλία και τους συµπατριώτες µας Θεσσαλούς.
Μας απασχολεί όλους.

Και επειδή πολλά θέµατα τίθενται µε αφορµή τη συγκυρία για
άλλα ζητήµατα, θα µου επιτρέψετε να πω ότι πάνω από όλα ας
σεβαστούµε –µέσα από τη διαφωνία µας- τον τρόπο µε τον οποίο
µπορούµε να συνυπάρχουµε, να επικοινωνούµε και να συνεννο-
ούµεθα στο πλαίσιο µιας συντεταγµένης πολιτείας.

Το πλαίσιο αυτό ορίζεται και µε αποφάσεις των ανωτάτων δι-
καστηρίων, τις οποίες οφείλουµε να σεβαστούµε. Αυτό όµως που
επίσης οφείλουµε -και το αναγνωρίζω ότι αποτελεί δικό µας
χρέος- είναι να αναλαµβάνουµε κάθε σχετική πρωτοβουλία και
να εξαντλούµε κάθε µέσο και κάθε δυνατότητα που έχουµε στη
διάθεσή µας, ώστε τελικώς να επιδιώξουµε και να επιτύχουµε την
έκδοση µιας απόφασης, η οποία είναι σύµφωνη µε τα συµφέρο-
ντα της Θεσσαλίας και των Θεσσαλών, έτσι όπως τα εκθέσατε
εσείς –µε τον τρόπο σας- αλλά σας διαβεβαιώ, έτσι όπως τα αντι-
λαµβανόµαστε και εµείς από τη δική µας πλευρά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-

λής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Κοζάνης – Α’ Τµήµα.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµεθα τώρα στις τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας και Βουλευτής Ηµαθίας κ. Μιχαήλ Χαλκίδης για δώ-
δεκα λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Είµαστε και γείτονες µε τα παιδιά, γιατί
κατάγοµαι από τη Βέροια, αλλά είναι παρών ο κ. Κασαπίδης, ο
οποίος είναι από την Κοζάνη.

Κύριε Πρόεδρε, η επερώτησή µας απευθύνεται σε τρεις συ-
ναρµόδιους Υπουργούς: στον παρόντα Υπουργό κ. Ρέππα, στην
απούσα Υπουργό Περιβάλλοντος κ. Μπιρµπίλη και στην επίσης
απούσα Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Μπατζελή.

Φαίνεται η ευαισθησία της Κυβέρνησης εκφράζεται στη σηµε-
ρινή επερώτησή µας µόνο από τον Υπουργό Μεταφορών, ∆ι-
κτύων και Υποδοµών κ. Ρέππα, γιατί η Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης µοιάζει να µην αντιλαµβάνεται τα προβλήµατα που
θα αντιµετωπίσει ο θεσσαλικός κάµπος και άπτονται των δικών
της αρµοδιοτήτων. Το ίδιο και η Υπουργός Περιβάλλοντος.

Είπε ο κύριος Υπουργός προηγουµένως ότι είναι θετικό το ότι
αναγνωρίζουµε πως το έργο αυτό ξεκίνησε επί εποχής Ανδρέα
Παπανδρέου. Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν είµαστε µικρόψυχοι.
Αναγνωρίζουµε πότε ξεκίνησε το έργο. Εσείς όµως από τούτο το
Βήµα πείτε ότι το έργο αυτό τελειώνει επί Νέας ∆ηµοκρατίας,
επί Υπουργίας Γιώργου Σουφλιά! Γιατί τα 600.000.000 δόθηκαν
τα πέντε χρόνια που ήταν κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία.

Επίσης, πρέπει να πούµε, ναι, τοποθετηθήκατε ευθέως και
υπεύθυνα και είπατε ότι είστε υπέρ του έργου. Όµως, θα περι-
µένουµε να δούµε την έµπρακτη στήριξη της Κυβέρνησης, µε
θέση που θα εκφραστεί συνολικά από την Κυβέρνηση και από
όλα τα συναρµόδια Υπουργεία στην εκδίκαση της υπόθεσης στο
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, γιατί τουλάχιστον στο Συµβούλιο της
Επικρατείας η Υπουργός Περιβάλλοντος µε τη θέση που κρά-
τησε, εµµέσως πλην σαφώς, ήταν εναντίον του έργου.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα την επίκαιρη επερώτηση µέσα σε πολύ βαρύ κλίµα, µέσα
στο κλίµα που διαµορφώθηκε από τις ανακοινώσεις του Υπουρ-
γού Οικονοµίας, σχετικά µε τα νέα µέτρα δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής.

∆υστυχώς, µετά από µήνες αβεβαιότητας, µεγάλων έργων,
πολλών υποσχέσεων και κυρίως λεονταρισµών από την Κυβέρ-
νησή σας η τριµελής επιτροπή που θα µας εξασφαλίσει τελικά
την πολυπόθητη ρευστότητα, κατέστησε σήµερα –χθες συγκε-
κριµένα- διά στόµατος του αρµόδιου Υπουργού σαφείς τις προ-
θέσεις, αλλά και τους όρους του δανεισµού. ∆εν θα αναρωτηθώ
αν καταφέρατε να διαπραγµατευτείτε το οτιδήποτε και αν ήσα-
σταν τελικά απλοί δακτυλογράφοι των εντολών των δανειστών
µας.

Στην περίπτωση της χώρας µας, είχαµε ένα υψηλό, αλλά όχι
πρωτοφανές για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα χρέος. Είχαµε ένα
ακόµη υψηλό, αλλά όχι πρωτοφανές επίπεδο δηµοσιονοµικού ελ-
λείµµατος στις τρέχουσες συνθήκες κρίσης. Έχουµε µια µόνιµη
επιδείνωση της ανταγωνιστικότητας, πραγµατικά ανησυχητική
εδώ και χρόνια και όχι µόνο στα τελευταία πέντε χρόνια που επι-
καλεστήκατε, κύριε Υπουργέ.

Όµως, η κρίση δανεισµού προέκυψε µόλις τους τελευταίους
µήνες, όταν δυστυχώς η Κυβέρνησή σας έδειξε πρωτοφανή και
χωρίς προηγούµενο αδυναµία να πείσει τις αγορές ότι µπορεί να
διαχειριστεί τα προβλήµατα αυτά.

Τα διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας έχουν
βαθιές ρίζες στην κοινωνία και το χρόνο. ∆εν δηµιουργήθηκαν
ούτε τους τελευταίους µήνες –θα ήταν αφελές να το υποστηρί-
ξουµε- ούτε όµως και τα τελευταία χρόνια. Όµως, στους επτά
µήνες που µεσολάβησαν από τις εκλογές, η Κυβέρνησή σας κα-
τάφερε να µετατρέψει ένα πρόβληµα ελλείµµατος κοινό για
όλους, σε κρίση δανεισµού µοναδική στην Ευρώπη. Αυτό ήταν
αποκλειστικά δικό σας επίτευγµα, κύριε Υπουργέ.

Από την πλευρά µας η Νέα ∆ηµοκρατία δεν αρνείται το µερί-
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διο της ευθύνης, που της ανήκει διαχρονικά. Αντίθετα, το ΠΑΣΟΚ
είναι εκείνο που κάνει πως δεν καταλαβαίνει ότι έχει µεγάλη ευ-
θύνη για την υπερχρέωση της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, θα σας ρωτήσω ευθέως, αν έχετε βεβαίως την
ενηµέρωση, να γνωστοποιήσετε σήµερα στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και τον ελληνικό λαό, αν και κατά πόσο έχουµε να περι-
µένουµε κάτι σε επίπεδο ανάπτυξης και υποδοµών. Πόσο
περιορίζουν τα νέα µέτρα, κύριε Υπουργέ, την ολοκλήρωση των
έργων που ήδη έχουν ξεκινήσει; Και πολλά από αυτά, όπως ο
Αχελώος, κοντεύουν, από τεχνικής άποψης, στο τελείωµά τους.

Πόσο περιορίζουν τα µέτρα των δανειστών µας την ανάληψη
νέων πρωτοβουλιών εκ µέρους σας; Τί έργα θα κάνετε; Πού θα
δώσετε προτεραιότητα; Πώς σχεδιάζετε να εκµεταλλευτείτε την
αναπτυξιακή δυναµική των υποδοµών και των δηµοσίων έργων,
προκειµένου και υπηρεσίες να προσφέρετε στον πολίτη, αλλά
και να τον οδηγήσετε γρηγορότερα στην έξοδο από την οικονο-
µική κηδεµονία που του επιβάλλατε, χωρίς, σηµειωτέον, να τον
ενηµερώσετε εγκαίρως;

Πράγµατι, υπήρξατε συνεπείς προεκλογικά, όταν λέγατε ότι
«λεφτά υπάρχουν». Προφανώς, εννοούσατε ότι λεφτά υπάρχουν
στα ταµεία των δανειστών µας, αρκεί να υποταγούµε σε όσους
επαχθείς όρους µας θέσουν. Γιατί, τι άλλο µπορεί να είναι η κα-
τάργηση του δώρου του συνταξιούχου και του χαµηλόµισθου;

∆εν θα επιτρέψουµε, όµως, µε την κριτική µας, αλλά και µε τις
προτάσεις µας, τη δροµολόγηση αντί µιας νέας αναπτυξιακής
προοπτικής για τη χώρα µας, τη µονιµοποίηση της κρίσης και
των περιορισµό των απαραίτητων κονδυλίων για την εκτέλεση
των έργων. Με τη µείωση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύ-
σεων όχι µόνο αναπτυξιακή προοπτική δεν υπάρχει, αλλά απε-
ναντίας ύφεση και µεγάλα ποσοστά ανεργίας. Και το ξέρετε,
κύριε Υπουργέ.

Η εκτροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, του
άνω ρου του Αχελώου θέλω να ελπίζω ότι αντιλαµβάνεστε πως
αποτελεί στρατηγικής και µείζονος εθνικής σηµασίας θέµα -το
είπατε άλλωστε στην πρωτολογία σας- όχι µόνο για την περιοχή
της Θεσσαλίας, αλλά και για ολόκληρη την εθνική οικονοµία.
Αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα δηµόσια έργα εδώ και δεκαε-
τίες, που σπάει τις διαχωριστικές γραµµές και ενώνει πολιτικούς
από όλες τις παρατάξεις.

Είναι αλήθεια -και εµείς το λέµε ευθέως- ότι ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου οραµατίστηκε και στις 13 Μαρτίου 1983 εξήγγειλε την
απόφαση της κυβέρνησής του τότε να προχωρήσει στην υλο-
ποίηση του έργου της εκτροπής. Το 1985 ξεκίνησε η δηµοπρά-
τηση και η κατασκευή βασικών έργων του προγράµµατος. Ο
αρχικός σχεδιασµός του έργου προέβλεπε εκτρεπόµενη ποσό-
τητα ύδατος προς την Θεσσαλία ίση µε 1100.000.000 κυβικά ετη-
σίως και δηµοπρατήθηκε το 1988.

Το Μάρτιο του 1993 υπογράφηκε σύµβαση η οποία, όµως,
αφορούσε µόνο τα έργα κεφαλής, ώσπου ήρθε η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας και µε πολιτική βούληση του τότε Υπουργού
του κ. Σουφλιά, έφθασε αυτό το έργο πνοής σήµερα σχεδόν στο
τελείωµά του.

Και αυτό επετεύχθη µε ανάληψη συγκεκριµένων νοµοθετικών
πρωτοβουλιών. Όταν, κύριε Υπουργέ -και το ξέρετε πολύ καλά-
τον Ιούλιο του 2006 ψηφίστηκαν από την ολοµέλεια της Βουλής
δύο τροπολογίες, οι οποίες άνοιξαν το δρόµο για την ολοκλή-
ρωση των έργων της εκτροπής του Αχελώου, µε δεδοµένο ότι
σύµφωνα µε το ΥΠΕΧΩ∆Ε, πρώτον, η κοινοτική οδηγία 2000/60
για τη διαχείριση των υδάτων που ενσωµατώθηκε στο ελληνικό
δίκαιο µε το ν.3199/2003, προέβλεπε µεταβατική περίοδο µέχρι
τέλος του 2009 για την έγκριση των σχεδίων διαχείρισης των
υδατικών διαµερισµάτων της χώρας.

∆εύτερον. Έχει εκπονηθεί ήδη το εθνικό σχέδιο διαχείρισης
νερών από το Υπουργείο Ανάπτυξης, στο οποίο αναφέρονται
ρητά και προβλέπεται η υλοποίηση των έργων µερικής εκτροπής
του Αχελώου προς τη Θεσσαλία.

Τρίτον. Έχουν ήδη υλοποιηθεί µέχρι σήµερα έργα για τη µε-
ρική εκτροπή συνολικού ύψους πάνω από 600.000.000 ευρώ. Και
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις µας, το υπόλοιπο των έργων της
εκτροπής για πλήρη αποπεράτωση, ανέρχεται περίπου σε
190.000.000 ευρώ. Αφού τα άλλα υδροηλεκτρικά έργα που µπο-

ρούν να αξιοποιήσουν τα νερά του Αχελώου είτε προς την κα-
τεύθυνση της Αιτωλοακαρνανίας είτε προς την κατεύθυνση της
Θεσσαλίας, είναι άσχετα µε την εκτροπή, δεν επιβαρύνουν το κό-
στος της και εκτελούνται από τη ∆ΕΗ.

Ειδικότερα, έχει κατασκευαστεί σχεδόν πλήρως το έργο της
µεσοχώρας, µεγάλο µέρος της σήραγγας εκτροπής, καθώς και
σηµαντικά έργα στο φράγµα Συκιάς. Κύριε Υπουργέ, τα έργα
αυτά, άρα και τα κονδύλια που διατέθηκαν, δεν αποδίδουν σή-
µερα, κανένα απολύτως όφελος στην εθνική οικονοµία, γιατί το
έργο δεν λειτουργεί.

Τέταρτον. Έχει εκπονηθεί από τη Γενική Γραµµατεία ∆ηµοσίων
Έργων του ΥΠΕΧΩ∆Ε και θεωρηθεί από την κεντρική υπηρεσία
υδάτων το σχέδιο διαχείρισης των λεκανών απορροής των πο-
ταµών Αχελώου και Πηνειού σε πλήρη συµµόρφωση µε την από
2005 απόφαση της ολοµέλειας.

Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό τοις πάσι ότι το έργο σήµερα
είναι παγωµένο. Υποδοµές που ήδη κατασκευάστηκαν, µένουν
εκτεθειµένες στα καιρικά φαινόµενα και τη φθορά του χρόνου,
λόγω κωλυµάτων περιβαλλοντικών θεµάτων που τέθηκαν από οι-
κολογικές οργανώσεις.

Πρόσφατα, το Φεβρουάριο του 2010 η ολοµέλεια του Τµήµα-
τος Αναστολών του Συµβουλίου της Επικρατείας έκανε δεκτή την
αίτηση της οικολογικής οργάνωσης WWF Ελλάς και αποφάσισε
την άµεση διακοπή όλων των εργασιών, συµπεριλαµβανοµένων
και εκείνων των έργων, που ήδη έχουν ολοκληρωθεί.

Η ίδια Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής αλ-
λαγής θέτει ουσιαστικούς φραγµούς -και εδώ είναι το πρόβληµά
µας κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό θέλουµε υπεύθυνη απάντηση από
σας- στην εξέλιξη του έργου µε δηλώσεις που θα θέλαµε να µά-
θουµε σήµερα αν αντανακλούν την επίσηµη άποψη της Κυβέρ-
νησης. Εσείς εκφραστήκατε. Φαντάζοµαι ότι δεν θα ακούσουµε
αύριο ή µεθαύριο κάποια άλλη δήλωση της κ. Μπιρµπίλη, που να
λέει ακριβώς τα αντίθετα απ' ό,τι λέτε εσείς.

∆ηλώσατε ότι θα φέρετε νέους εµπειρογνώµονες για να κά-
νουν νέες µελέτες, οι οποίες θα οδηγήσουν σε νέες γνωµοδοτή-
σεις και οι οποίες, µε τη σειρά τους, θα ξοδέψουν ακόµη
περισσότερο χρόνο για ένα έργο σχεδόν τελειωµένο. Τελικά, οι
παραλήπτες των υπηρεσιών του έργου αυτού, δηλαδή οι αγρό-
τες του Θεσσαλικού κάµπου, θα δούνε για ακόµη περισσότερο
χρόνο την ολοκλήρωση αυτού του έργου να καθυστερεί και µαζί
µε αυτό να καθυστερούν αδικαιολόγητα όλες τις προοπτικές
ανάπτυξης και ανόρθωσης της τοπικής και εθνικής οικονοµίας.

Η συνέχεια, κύριε Υπουργέ, αναµένεται δραµατική και αµφί-
βολη. Εµείς τονίζουµε ότι τα εθνικά έργα αφορούν δηµόσιο
πλούτο της χώρας και όταν ξεκινούν, πρέπει να ολοκληρώνονται.

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι θα πείτε στην Ευρώπη; Ως Κυ-
βέρνηση είστε κατά ή υπέρ του έργου; Εσείς τοποθετηθήκατε
θετικά. Η κ. Μπιρµπίλη πριν από δύο µήνες από τούτο το Βήµα
δεν τοποθετήθηκε θετικά. Η κ. Μπατζελή την προηγούµενη εβδο-
µάδα από τούτο το Βήµα, όταν ετέθη το θέµα της εκτροπής του
Αχελώου, δεν µίλησε γι’ αυτό καθ’ αυτό το έργο, αλλά είπε για τα
συµπληρωµατικά έργα που θα γίνουν. Είναι τρεις Υπουργοί µε
διαφορετικές θέσεις. Πείτε, λοιπόν, τη θέση της Κυβέρνησης για
να συµφωνήσουµε και εµείς µαζί σας και να συνδράµουµε προς
την κατεύθυνση αυτή της επίλυσης του προβλήµατος. Θέλουµε
υπεύθυνη απάντηση.

Και υπενθυµίζουµε οι τοπικές ενώσεις δήµων και κοινοτήτων
των νοµών –κατέθεσε και τα σχετικά έγγραφα ο συνάδελφος ει-
σηγητής ο Μάξιµος Χαρακόπουλος- Τρικάλων, Λάρισας, Καρδί-
τσας και η ∆ΕΗ ζητούν να συνεχιστούν τα έργα. Αυτό άλλωστε
επιτάσσει και η κοινή λογική, καθώς το έργο έχει ολοκληρωθεί σ’
ένα ποσοστό που ξεπερνά το 80%.

Η µερική εκτροπή του Αχελώου αφορά στο 25% των νερών
που χύνονται στη θάλασσα, ενώ µε την εκτροπή θα αποφευχθεί
η περαιτέρω υποβάθµιση του υπόγειου υδροφόρου ορίζοντα της
Θεσσαλίας, που σηµειωτέον, ξεπερνά σήµερα τα 200 µέτρα. ∆ια-
φορετικά αργά ή γρήγορα θα πρέπει να σταµατήσουν να καλ-
λιεργούνται 800.000 στρέµµατα του Θεσσαλικού κάµπου, που
σηµαίνει πλήρης ερηµοποίηση. Απαντήστε ευθέως στους Θεσ-
σαλούς και αναλάβετε τις ευθύνες σας ως Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Εδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
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Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)
Κύριε Υπουργέ, είµαστε σε καιρούς για να χάνουµε χρήµατα

και µάλιστα, χρήµατα που κατευθύνονται στην ανάπτυξη; Σήµερα
περισσότερο από ποτέ την χρειαζόµαστε την ανάπτυξη, την
έχουµε ανάγκη ως χώρα. Τι σχεδιασµό έχετε σε περίπτωση υλο-
ποίησης αυτού του σεναρίου; Σας ρωτάµε αν έχει τεθεί υπ’ όψιν
των αρµοδίων δικαστικών αρχών, που ασχολούνται και θα ασχο-
ληθούν µε την υπόθεση, ότι σηµεία του έργου κινδυνεύουν µε
κατάρρευση αν δεν ολοκληρωθούν οι εργασίες, όπως παρα-
δείγµατος χάριν η σήραγγα εκτροπής µήκους 17,5 χλµ ή τα έργα
στο φράγµα της Συκιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, κύριε Υπουργέ, κατάρρευσης της

σήραγγας, αν µε την πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας το 2010 δεν πραγµατοποιηθεί η τελική επένδυση.

Καταθέτω στα Πρακτικά µία επιστολή που έστειλε ο καθηγη-
τής – µε όλη τη σηµασία της λέξεως- επίτιµος διευθυντής του
ΥΠΕΧΩ∆Ε και τεχνικός σύµβουλος κ. Κωνσταντάκος, που επιση-
µαίνει ότι αν δεν γίνουν άµεσα παρεµβάσεις στη σήραγγα, η σή-
ραγγα δυστυχώς θα έχει άσχηµη εξέλιξη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χαλκίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Χαλκίδη, σας
ενηµερώνω ότι τα δύο λεπτά σας τα έχω δώσει από το ξεκίνηµα.
Συντοµεύστε σας παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το έργο αυτό θα προσφέρει περί τα

600.000.000 κυβικά µέτρα νερό, προς ενίσχυση του υδάτινου δυ-
ναµικού της Θεσσαλίας. Πώς θα αναπληρώσετε αυτή την ποσό-
τητα, αν σταµατήσετε το έργο; Θα εξαντλήσετε όλες τις
εναλλακτικές «από τους ίδιους υδάτινους πόρους», όπως δή-
λωσε η κ. Μπιρµπίλη; Αυτή είναι η θέση της Κυβέρνησης;

Η αντιφατικότητα των δηλώσεων και προθέσεων των συναρ-
µόδιων Υπουργείων τελικά τι υποδηλώνει; Κακό συντονισµό; ∆ια-
φορετικές προθέσεις; ∆ιαφορετική πολιτική φιλοσοφία;

Εµείς επικροτούµε τη δική σας θέση. Θέλουµε όµως αυτή η
θέση να είναι επίσηµη θέση της Κυβέρνησης και όχι από διαφο-
ρετικούς Υπουργούς να λέγονται άλλα. Πρωτίστως, ζητάµε τη
δέσµευσή σας ότι το έργο θα συνεχιστεί και δεν θα πάνε στράφι
οι κόποι και οι προσδοκίες, τόσο των πολιτών που φορολογήθη-
καν για το έργο αυτό, όσο και των αγροτών που ήλπισαν και ελ-
πίζουν στην ανάκαµψη της παραγωγής και την προστασία του
βιοτικού τους επιπέδου σε µια εποχή που, περιττό πια να το λέµε,
έχει πληγεί βάναυσα.

Ο Πρόεδρός µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αντώνης
Σαµαράς, από του Βήµατος του Προσυνεδρίου µας στη Λάρισα
για την αγροτική ανάπτυξη, καυτηρίασε την ολιγωρία της Κυ-
βέρνησής σας -κύριε Υπουργέ- για την ολοκλήρωση του συγκε-
κριµένου έργου, τη διγλωσσία που επιδεικνύουν τα συναρµόδια
Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίως, όµως, εξέφρασε την πολιτική βούληση και τόνισε τη

σθεναρή θέση µας να αποπερατωθεί αυτό το αναπτυξιακό έργο,
ένα έργο πνοής για ολόκληρη τη Θεσσαλία και την εθνική οικο-
νοµία.

Η νέα Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και τα συναρµόδια Υπουργεία
θα πρέπει να εγκαταλείψουν τη διγλωσσία τους, να πάρουν ξε-
κάθαρη θέση, όπως πήρατε σήµερα εσείς και ευχόµαστε να είναι
αυτή η επίσηµη θέση της Κυβέρνησης γι’ αυτό το θέµα και να
απαντήσουν σε µια σειρά καθοριστικής σηµασίας περιβαλλο-
ντολογικά και αναπτυξιακά ερωτήµατα που έθεσαν οι συνάδελ-
φοι επερωτώντες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε το

Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χαλκίδη.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Συµπολίτευσης, ο κ. Πέ-

τρος Ευθυµίου έχει το λόγο.
∆ε νοµίζω ότι χρειάζεται να λέω «Βουλευτής Β’ Αθηνών» σ’

εσάς, κύριε Κοινοβουλευτικέ.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όλα είναι χρήσιµα, κύριε Πρόεδρε. Όλα

έχουν την αξία τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Βεβαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Όλα αλλάζουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Αυτός είναι ο νόµος:

Παροδικότητα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Τα πάντα ρει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε το λόγο,

κύριε Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκι-

νήσω από ένα σχόλιο. Και ο κ. Χαρακόπουλος ένιωσε την ανά-
γκη στην αρχή της οµιλίας του να υποτάξει τη θεσσαλική του
συνείδηση σε µια µείζονα πολιτική επίθεση κατά της Κυβέρνη-
σης, καταγγέλλοντας την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ότι έφερε τη
χώρα στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και ο αξιότιµος Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος αφιέρωσε σχεδόν τη µισή οµιλία του
σε µια αντίστοιχου χαρακτήρα πολιτική καταγγελία για τα αδιέ-
ξοδα στα οποία οδήγησε τη χώρα η πολιτική του ΠΑΣΟΚ τους
έξι µήνες που ασκεί τη διακυβέρνηση.

Επειδή βρισκόµαστε ήδη σε µια πολύπλευρη κρίση, που το
κύριο γνώρισµά της είναι ότι ο ελληνικός λαός θα επαναξιολο-
γήσει όλο το πολιτικό σύστηµα, όλα τα Κόµµατα και όλους τους
πολιτικούς και επειδή το «όλοι ίδιοι είναι και όλοι κάνουν τα ίδια»
είναι η χειρότερη µέθοδος για την αξιολόγηση, γιατί το «όλοι ίδιοι
είναι» σηµαίνει ότι φταίνε κάποιοι άλλοι, όχι οι παρόντες -σηµαί-
νει, εποµένως, ότι όλοι ζητάµε να αθωωθούµε εµείς και να τιµω-
ρηθούν κάποιοι άλλοι- το ΠΑΣΟΚ έχει µιλήσει πάρα πολύ
καθαρά, ακόµα και τώρα, για το τι θεωρεί µερίδιο δικής του ευ-
θύνης για τις αρνητικές όψεις που επικράτησαν στη χώρα από το
1974 έως σήµερα.

Όµως, η συγκεκριµένη κρίση, αυτό που βιώνουµε, αυτό που
οδήγησε τη χώρα µας σε αυτή τη συνθήκη που βρίσκεται σή-
µερα, έχει ονοµατεπώνυµο πολιτικής ευθύνης και είναι ο τρόπος
και οι επιλογές µε τις οποίες ασκήθηκε η διακυβέρνηση τα σχε-
δόν έξι χρόνια της πολιτικής ευθύνης της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆ιότι αυτό που συµβαίνει σήµερα δεν είναι αποτέλεσµα των έξι
µηνών του ΠΑΣΟΚ. Είναι αποτέλεσµα του πρωτοφανούς γεγο-
νότος ότι το 2009 -ας χρησιµοποιήσουµε ως έτος βάσης το 2009-
οι κρατικές δαπάνες έφτασαν τα 120.000.000.000 ευρώ. Ο κ.
Αλογοσκούφης, ο κ. Παπαθανασίου, ο κ. Καραµανλής, η Κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ξόδεψε 120.000.000.000, όπου τα
ξόδεψε.

Την ίδια στιγµή, τα έσοδα του κράτους ήταν 90.000.000.000.
Υπήρξε έλλειµµα 30.000.000.000 ευρώ. Και για να κατανοηθεί,
αυτά τα 90.000.000.000 έσοδα ήταν 10.000.000.0000 λιγότερα
από το 2008. Και τον Ιούλιο του 2008, ο κ. Αλογοσκούφης είχε πει
την περίφηµη φράση «πιάσαµε πάτο». Ήδη, δηλαδή, από το
2008, είχε οµολογηθεί ότι πιάσαµε πάτο. Και το 2009 ξύστηκε και
ο πάτος, έτσι ώστε, όταν δραπετεύσατε από την διακυβέρνηση
της χώρας, να βρεθεί η πατρίδα µε έλλειµµα 13,6%, που µας κα-
τηγορούσατε κιόλας ότι µαγειρέψαµε το 12,7%. Λέγατε ότι ήρθε
το ΠΑΣΟΚ και το µαγείρεψε στο 12,7%και ήρθε η επιτήρηση και
διαπίστωσε ότι ήταν 13,6%. Έλλειµµα, λοιπόν, 13,6%, εκτίναξη
του χρέους το 2009 από τα 180.000.000 που το βρήκατε το 2004
στα 300 δις και την ίδια στιγµή µε τους δείκτες, τους αδιάψευ-
στους, δυστυχώς, δείκτες τριανταπέντε θέσεις ήταν η πτώση της
χώρας στην παγκόσµια ανταγωνιστικότητα.

Αυτό κατέστησε την Ελλάδα τρωτή στην επίθεση των αγορών,
αυτό έκανε την Ελλάδα την «αχίλλειο πτέρνα» του ευρώ, αυτό
µετέτρεψε την Ελλάδα στην αιχµή της κερδοσκοπικής επίθεσης
κατά του ευρώ. Και αν σήµερα µιλάµε ακόµα µε κάποιους όρους
πολιτικής διαµάχης, µιλάµε γιατί η προσπάθεια της Κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ ήταν, αντί η χώρα να αντιµετωπίσει µόνη της αυτή
την επίθεση, να πείσει την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι πρόκειται για
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επίθεση στο ευρώ και να υπάρξει ο µηχανισµός συνδροµής µε
τις αποφάσεις της 11ης Φεβρουαρίου, µε τις αποφάσεις τις 25ης

Μαρτίου, µε τη δροµολόγηση αυτών των ενεργειών.
Άρα, όλοι έχουν τις ευθύνες τους, αλλά οι συγκεκριµένες ευ-

θύνες είναι ευθύνες µε ονοµατεπώνυµο. Και καλό είναι να ανα-
ληφθούν, αντί να επιρρίπτονται µε αυτό τον τρόπο επί δικαίων
και αδίκων για τη συγκεκριµένη υπόθεση.

Ως προς το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε –ζητώ κι εγώ ελάχιστα
λεπτά ανοχής, µια και γενναιόδωρα το Προεδρείο την εξασφά-
λισε σε όλους- για το θέµα της Εκτροπής του άνω ρου του Αχε-
λώου, θα ήταν χρήσιµο και θα βοηθούσε όλους να τελειώσουµε
αυτό το θέµα, όσον αφορά την υποτιθέµενη διγλωσσία ή τρι-
γλωσσία της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Όσα είπε ο κ. Ρέππας
είναι η θέση της Κυβέρνησης. Αυτό το έργο που είναι ταυτισµένο
µε την ύπαρξη του ΠΑΣΟΚ, την αντίληψή του συνολικά για τον
τόπο, είναι ένα έργο που θα ολοκληρωθεί. Είναι ένα έργο που θα
ολοκληρωθεί, µε τις δυσκολίες που εµπεριέχει και τις οποίες
θέλω να θυµίσω ότι εµείς, ακριβώς επειδή αισθανόµαστε την αξία
του έργου, βοηθήσαµε σε αυτήν την Αίθουσα. Το ΠΑΣΟΚ ψήφισε
την τροπολογία του 2006, ακριβώς για να διευκολύνει την πραγ-
µατοποίησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Άλλα λέει η κυρία Μπιρµπίλη.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: ∆εν το βλέπαµε στενά κοµµατικά ποτέ.

Και θα ήθελα, επίσης, να πω, όχι για λόγους αβροφροσύνης,
αλλά γιατί αυτό επιβάλλει η πολιτική ουσία, ότι η κυρία Μπατζελή
έκανε κάτι που νοµίζω ότι επιβάλλεται να κάνει. Και δεν είναι κακό
και αυτό να θυµόµαστε.

Τι υπάρχει στη Θεσσαλία; Υπάρχει η Λίµνη Πλαστήρα, κατα-
σκευασµένη από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, που χρησιµοποι-
είται και σαν ενίσχυση του Πηνειού το καλοκαίρι, υπάρχει η
Κάρλα, που η αναβίωσή της είναι έργο του ΠΑΣΟΚ, υπάρχει το
φράγµα του Σµοκόβου, που είναι έργο του ΠΑΣΟΚ, υπάρχει ο
σχεδιασµός του Φράγµατος Γυρτόνης, που τελειώνει τώρα, γιατί
το συνεχίσατε -και ορθά το συνεχίσατε- υπάρχουν οι πολλές µι-
κρές παρεµβάσεις σε υδατοδεξαµενές, οι οποίες βελτιώνουν την
υδατική επάρκεια της Θεσσαλίας.

Και η κ. Μπατζελή αναφέρθηκε ακριβώς σ’ ένα σύνολο πα-
ρεµβάσεων των Κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ για την επάρκεια των
υδατικών αποθεµάτων στη Θεσσαλία. Και ορθά έπραξε, γιατί
ακριβώς είναι και αυτό κοµµάτι ενός έργου του ΠΑΣΟΚ. που υλο-
ποιήθηκε στη Θεσσαλία, προς όφελος των αγροτών και της οι-
κονοµίας της περιοχής.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακριβώς είναι
ιδιαίτερα ευπαθής ιστορία, εδώ πάλι στη Βουλή εξηγήθηκε µε
ιδιαίτερη επάρκεια από τον κ. Παπουτσή η φύση αυτών των σχέ-
σεων που πρέπει να προσέχουµε απόλυτα, διότι σας θυµίζω τη
φύση της ευρωπαϊκής παρέµβασης. Γιατί δεν ζητάµε ευρωπαϊκή
συγχρηµατοδότηση του έργου; Γιατί το περάσαµε σε εθνικούς
πόρους;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Το περάσαµε στο αρδευτικό, όταν
ξεκίνησε.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το ξέρατε πάρα πολύ καλά.
Θέλω να πω, λοιπόν, ότι όπως ο κ. Ρέππας εξήγησε, θα ήταν

σκόπιµο για όλους να µη µειώνουµε την αξία της έννοµης συ-
νταγµατικής τάξης, η οποία περιβάλλει τη λειτουργία της ελλη-
νικής πολιτείας και να έχουµε συνείδηση τι επιδιώκει, σε ποια
κατεύθυνση κινείται ο σχεδιασµός εθνικής ανάγκης, γιατί το έργο
της µερικής εκτροπής του άνω ρου του Αχελώου –που καλό είναι
να θυµάστε και να προσδιορίσετε, ο ένας αγορητής σας είπε εί-
κοσι πέντε, ο άλλος είκοσι, ο άλλος δεκαεπτά- αφορά σαφώς
πολύ λιγότερο τµήµα των υδάτων που εν τέλει καταλήγουν στο
∆έλτα. ∆εν πρόκειται, δηλαδή, για υποκλοπή, αλλά για ισόρροπη
σχέση του συνολικού υδατικού αποθέµατος του Αχελώου, ώστε
να ενταχθεί µε σωστό τρόπο, περιβαλλοντικά διασφαλισµένο,
στο σύνολο της εξυπηρέτησης µίας νέας πολιτικής αναδιάταξης
στη χρήση των υδάτινων πόρων και για τη Θεσσαλία και για όλη
την Ελλάδα.

Αυτό εγγυάται η Κυβέρνηση. Αυτό είναι ανάγκη να στηρίξει και
η Αντιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε
πάρα πολύ τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ.

Ο κ. Αντώνιος Σκυλλάκος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, από το Νοµό Λαρίσης, έχει το λόγο.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Όσον αφορά την κρίση, θα ήθελα να
κάνω µία πολύ σύντοµη τοποθέτηση. ∆εν είναι ζήτηµα καλύτε-
ρης ή χειρότερης διαχείρισης. Το ζήτηµα της κρίσης δεν µπόρε-
σαν να το αντιµετωπίσουν άλλες χώρες πιο ανεπτυγµένες από
εµάς. Άρα, είναι γενικό φαινόµενο και δεν θα µπορούσε να ξε-
περαστεί ούτε από τη Νέα ∆ηµοκρατία ούτε από το ΠΑΣΟΚ.
Εµείς δεν καταλογίζουµε ευθύνες στη διαχείριση, την τότε ή την
τωρινή. Εµείς καταλογίζουµε ευθύνες στο ότι αυτά τα κόµµατα
υπηρετούν το σηµερινό κοινωνικοοικονοµικό καπιταλιστικό σύ-
στηµα που γεννά κρίσεις και όπου βρεθεί πιο αδύνατος κρίκος –
η Ελλάδα είναι αδύνατος κρίκος- χτυπά περισσότερο. Και θα
υπενθυµίσω ότι άλλες χώρες του νότου, είτε µε σοσιαλιστική κυ-
βέρνηση, όπως για παράδειγµα η Ισπανία, είτε µε δεξιές κυβερ-
νήσεις, όπως για παράδειγµα η Ιταλία µε δεξιά κυβέρνηση,
παρουσιάζουν ανάλογα προβλήµατα µε εµάς. Αυτό επιβεβαιώ-
νει τη δική µας τοποθέτηση.

∆εύτερον, όσον αφορά τον Αχελώο, δεν είµαστε όλα τα κόµ-
µατα το ίδιο όσον αφορά την αντιµετώπιση του προβλήµατος του
Αχελώου. Χαίροµαι που έστω εξ ανάγκης και άλλα κόµµατα σή-
µερα υποστηρίζουν, έστω στα λόγια, ότι αυτό το έργο πρέπει να
προχωρήσει. Στην αρχή ξεκινήσαµε και το υποστηρίζαµε µόνοι
µας. Αναγκάστηκε ο Ανδρέας Παπανδρέου να πει αυτά που είπε
και γι’ αυτό και επί ΠΑΣΟΚ. και επί Νέας ∆ηµοκρατίας αργότερα,
το έργο ήταν το Γεφύρι της Άρτας. ∆ιότι η Κοινή Αγροτική Πολι-
τική δεν ήθελε αύξηση των επιδοτήσεων που θα έπρεπε να υπάρ-
χει για τις δυναµικές ποτιστικές καλλιέργειες. Αυτός είναι ο
βασικός λόγος. Γι’ αυτό δεν προχωρούσε η χρηµατοδότηση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και ό,τι έγινε, έγινε από εθνικούς πόρους.
Και γι’ αυτό δεν σήκωνε ποτέ το ανάστηµα καµµία κυβέρνηση και
δεν έπαιρνε τα αναγκαία µέτρα, για να προχωρήσει αυτήν την
υπόθεση.

Ώσπου φθάσαµε στο να αποθαρρύνονται πλέον οι δυναµικές
καλλιέργειες µε τις τιµές και τον τρόπο που δίνονται οι επιδοτή-
σεις, µε τις εµπορικές τιµές που έχουν πάθει καθίζηση. Γι’ αυτό,
λοιπόν, µπαίνει το ερώτηµα. Και λογικά η κ. Μπιρµπίλη –όχι ότι υι-
οθετούµε την άποψή της- λέει ότι το βαµβάκι δεν καλλιεργείται,
δεν υπάρχει δηλαδή πλέον ενδιαφέρον για καλλιέργειες βαµβα-
κιού ή βιοµηχανικής ντοµάτας ή άλλων ποτιστικών δυναµικών
καλλιεργειών και δεν υπάρχει λόγος να γίνει εκτροπή του Αχε-
λώου. Και υπάρχει µία βάση σ’ αυτή τη λογική. Όσοι δεν θέλουν
ανάπτυξη της αγροτικής µας οικονοµίας ή τα µεσογειακά µας
προϊόντα, διότι το επιτάσσουν οι Βρυξέλλες, βεβαίως δεν µπο-
ρούν να υποστηρίξουν την εκτροπή του Αχελώου.

Τώρα, το ότι φθάσαµε στο σηµείο που φθάσαµε, οφείλεται στο
ότι φώναζε ο θεσσαλικός λαός και αναγκάστηκαν να παρθούν
κάποια ηµίµετρα. Το έργο δεν τελειώνει µ’ αυτά που πρότεινε ο
κ. Σουφλιάς. Για να αξιοποιηθεί η άρδευση, δηλαδή ως έργο αρ-
δευτικό, χρειάζεται µία σειρά από έργα. Και δεν φθάνουν τα
180.000.000. Είναι πολλά τα εκατοµµύρια που χρειάζονται για να
γίνουν κανάλια και πλήρης αξιοποίηση για άρδευση, το οποίο ση-
µαίνει άλλο µοντέλο αγροτικής οικονοµίας, κόντρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Αλλιώς, µας
φθάνουν ίσως τα λίγα ύδατα. Ούτε και αυτά θα φθάσουν, βέβαια,
διότι έχει προκύψει στην πορεία και πρόβληµα ύδρευσης και
πρόβληµα περιβάλλοντος, οπότε υπάρχει ανάγκη έτσι και αλ-
λιώς.

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα, τα σηµερινά, πέρα από τις
γενικές εκτιµήσεις. Μας ανησυχεί το άλλοθι που επικαλείται η
Κυβέρνηση είτε διά στόµατος του κ. Ρέππα, είτε της κ. Μπιρµπίλη
ή των παραγόντων του Υπουργείου Ενέργειας –ήµουν µάρτυρας
σ’ αυτά τα επιχειρήµατα τα οποία χρησιµοποιούσαν- να σεβα-
στούµε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, του Ευ-
ρωπαϊκού ∆ικαστηρίου και δεν ξέρω τι άλλο.

Βλέπουµε τον προσανατολισµό του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, ξέρουµε ποιες είναι οι προθέσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και πώς αποθαρρύνουν τα αρδευτικά έργα. Το ξέρουµε πολύ
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καλά. Προϊδεάζουν λέγοντας «κύριοι, τι να κάνουµε, βγήκε από-
φαση του Συµβουλίου Επικρατείας» ή «δεν µας αφήνει το Ευρω-
παϊκό ∆ικαστήριο». Για τους Ολυµπιακούς Αγώνες γιατί τα
προσπεράσαµε όλα και µε ειδικούς νόµους και γρήγορες διαδι-
κασίες έγιναν τα έργα και δεν αναγκάστηκε το Συµβούλιο Επι-
κρατείας να µπει στη γενική κατεύθυνση και να µη φέρει
εµπόδια; ∆ιότι εκφράστηκε σθεναρά η πολιτική βούληση. Αυτό
είναι το πρώτο ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο ζήτηµα είναι οι υπεκφυγές που ακούγονται. Ποιες
είναι οι υπεκφυγές; Τουλάχιστον τα υδροηλεκτρικά έργα να αξιο-
ποιηθούν και να γίνει η επένδυση της σήραγγας, για να µην κα-
ταστραφεί.

Αυτό περιµένουµε µονάχα;
Το τρίτο ζήτηµα είναι το εξής: ∆εν χρειάζεται διαχειριστικό

σχέδιο που µας το επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Εγώ ρωτάω
το εξής: ∆εν υπήρχε µέχρι τώρα εκτίµηση για τα πόσα κυβικά
νερό χρειάζεται η Θεσσαλία; Επί Υπουργίας του κ. Λαλιώτη,
δικού σας Υπουργού, είχαν αποφανθεί ότι χρειάζονται από ένα
εκατοµµύριο κυβικά, περίπου τα µισά, δηλαδή εξακόσια εκατοµ-
µύρια κυβικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαστε σίγουροι ότι ο προσανατολισµός της µελέτης για το
διαχειριστικό σχέδιο θα οδηγήσει σε µία µελέτη, η οποία θα πει
ότι φθάνουν τα νερά τα οποία βρίσκονται στη Θεσσαλία, όταν
είναι επιστηµονικά απολύτως αποδεδειγµένο ότι δεν φθάνουν µε
τίποτα τα νερά, όσο µικρά έργα και αν φτιάξουµε. Και αυτά που
λέτε για την Κάρλα και για τη Γυρτώνη κ.λπ., τίποτα δεν είναι!
Είναι σταγόνα στον ωκεανό!

Υπήρχαν, λοιπόν, οι µελέτες και οι επιστηµονικές εκτιµήσεις
για το πόσο νερό χρειάζεται. Η επανεξέταση που κάνετε µέσω
του διαχειριστικού σχεδίου είναι εκ του πονηρού, για να µαταιω-
θεί η εκτροπή του Αχελώου.

Και τελειώνω µε το εξής: Καλά κάνουµε και τα θέτουµε στη
Βουλή, αλλά όλοι έχουµε στα κόµµατά µας και δηµάρχους και
νοµάρχες και άλλους εκπροσώπους φορέων, οι οποίοι διαµαρ-
τύρονται. Όµως, πρέπει να διαµαρτύρονται αποτελεσµατικά, όχι
µόνο µε υποµνήµατα και συσκέψεις, άντε να δούµε και τον Πρω-
θυπουργό και όταν λέµε εµείς «ας κλείσουµε και µία µέρα τα δη-
µοτικά και νοµαρχιακά κτήρια», να το παραπέµπουν όλοι στο
µέλλον, χωρίς αγώνες! Και µάλιστα σε περίοδο που λένε ότι
έχουµε έλλειψη χρηµάτων και ότι δεν πρέπει να ξοδέψουµε για
τον Αχελώο –το υπονοείτε λίγο και εσείς από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία στο κείµενο της επερώτησης, καθώς αφήνετε να εννοηθεί ότι
υπάρχει και πρόβληµα οικονοµικό- όλα αυτά µπορεί να µας οδη-
γήσουν στην οριστική µαταίωση του έργου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σκυλλάκο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Ροντούλη, έχουν διαµενηθεί τα
Πρακτικά των συνεδριάσεων της ∆ευτέρας 12 Απριλίου 2010,
Τρίτης 13 Απριλίου 2010 (πρωί), Τετάρτης 14 Απριλίου 2010
(απόγευµα), Πέµπτης 15 Απριλίου 2010 (πρωί), Παρασκευής 16
Απριλίου 2010 και ∆ευτέρας 19 Απριλίου 2010 και ερωτάται το
Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων της ∆ευτέρας 12 Απριλίου 2010, Τρίτης
13 Απριλίου 2010 (πρωί), Τετάρτης 14 Απριλίου 2010 (απόγευµα),
Πέµπτης 15 Απριλίου 2010 (πρωί), Παρασκευής 16 Απριλίου
2010 και ∆ευτέρας 19 Απριλίου 2010 επικυρώθηκαν.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού και Βουλευτής Λαρίσης κ. Αστέριος Ροντούλης έχει το
λόγο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ευθυµίου, η τραγική κατάσταση στην οποία έχει πε-

ριέλθει η χώρα έχει ονοµατεπώνυµο: «ΠΑΣΟΚ, Νέα ∆ηµοκρατία
ΑΕ». Αυτοί κυβέρνησαν τη χώρα από το 1974 και µετά, αυτοί φέ-
ρουν τις ευθύνες και το λιγότερο που θα είχατε να κάνετε είναι
να ζητήσετε ταπεινά συγγνώµη από τον ελληνικό λαό για να µην

τον εξοργίζετε έτι περαιτέρω, διότι σε λίγο θα αρχίσουν να πέ-
φτουν πέτρες και δεν θα σας προστατεύει τίποτα. Και βεβαίως,
δεν είµαστε όλοι ίδιοι.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του Αχελώου. Θα µιλήσουµε τη
γλώσσα της αλήθειας τώρα εδώ, κύριε Υπουργέ. Βιαστήκατε να
αποδώσετε αγαθές προθέσεις στη Νέα ∆ηµοκρατία και την ευ-
χαριστήσατε για την επερώτηση. Υπάρχει εκλογική στόχευση της
Νέας ∆ηµοκρατίας σε σχέση µε την κατατεθείσα επερώτηση,
που ακούει στο όνοµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Να είστε βέβαιος ότι δεν το έχει σκεφτεί
ο κ. Ρέππας αυτό!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ξέρετε και σας το λέω ότι το µεί-
ζον θέµα που θα αναδειχθεί κατά τη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου για τις τοπικές εκλογές, βάσει βεβαίως του νέου σχε-
δίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», στην κορυφή της προεκλογικής ατζέντας,
θα είναι το ζήτηµα του Αχελώου. Άρα, λοιπόν, θα σας δώσω µία
συµβουλή: Μην κατεβάζετε περιφερειάρχη στη Θεσσαλία, µην
κάνετε τον κόπο, εάν δεν έχει προχωρήσει το ζήτηµα του Αχε-
λώου. Και βεβαίως η προεκλογική στόχευση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και των άλλων βεβαίως κοµµάτων θα επαληθευθεί. Από
καυδιανά δίκρανα θα περάσετε από τη Θεσσαλία, εάν δεν προ-
χωρήσει το ζήτηµα του Αχελώου. Σας το λέµε να το ξέρετε. Και
την εκλογική σφαλιάρα το ΠΑΣΟΚ µπορεί να την αντέξει και δεν
µας ενδιαφέρει καθόλου αν την αντέξει ή αν δεν την αντέξει.
Αυτό που µας ενδιαφέρει όµως εµάς είναι εάν θα αντέξει µία αρ-
νητική εξέλιξη ο αγροτικός κόσµος της Θεσσαλίας και τι θα του
πείτε του κόσµου αυτού, γιατί στο παρελθόν άλλα του λέγατε.
Εάν θα αντέξει µία αρνητική εξέλιξη ο αγροτικός χώρος της Θεσ-
σαλίας, τα χωριά µας, που δεν θα έχουν νερό να πιούν και θα
βλέπουν τα ρήγµατα στο έδαφός τους. Τέλος, εάν θα αντέξει µία
τέτοια αρνητική εξέλιξη η ίδια η λογική, γιατί µόνος σας παρα-
δεχθήκατε, κύριε Υπουργέ, ότι ήδη έχουν δαπανηθεί 850.000.000
ευρώ από τις τσέπες του ελληνικού λαού, από τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο. Τι θα του πείτε, λοιπόν, εάν υπάρξει µία αρνητική
εξέλιξη; Θα κρυφτείτε πίσω από τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας και του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων;
Επίσης, θα σας πάρουν µε τις πέτρες, όχι µόνο οι Θεσσαλοί, όλη
η Ελλάδα, γιατί όλη η Ελλάδα πλήρωσε τα 850.000.000 για να
αποπερατωθεί επιτέλους το έργο αυτό.

Και επειδή πάντοτε, όταν συζητιέται ο Αχελώος, σχηµατίζεται
στην Αίθουσα ένα λόµπι Θεσσαλών, εγώ θέλω να πάρω τη θέση
που αναπτύσσουν οι Αιτωλοακαρνάνες, για να δούµε τέλος πά-
ντων τι λένε αυτοί οι άνθρωποι και αντιδρούν µε σφοδρότητα. Το
πρώτο επιχείρηµα: «Από τη µερική εκτροπή του άνω ρου του
Αχελώου θα υπάρξουν αρνητικές περιβαλλοντικές επιπτώσεις».
Αντίλογος: ∆εν θα υπάρξουν αρνητικές περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις, επισηµαίνουν δεκάδες περιβαλλοντικών µελετών που
έγιναν µε κάθε δόκιµη µεθοδολογία. Αλλά και αν υπάρξουν, εγώ
πάλι να το κάνω δεκτό, αλλά και αν υπάρξουν, οι µελέτες λένε ότι
θα είναι άµεσα αποκαταστάσιµες και ιάσιµες. Αυτό λένε οι επι-
στήµονες, δεν το λέµε εµείς.

Ας πάρουµε τώρα το δεύτερο επιχείρηµα από την πλευρά της
Αιτωλοακαρνανίας: «Θα γίνουµε µία περιοχή ελλειµατική σε
νερό», λένε οι Αιτωλοακαρνάνες. Για να δούµε, ισχύει αυτό το
πράγµα; Αυτήν τη στιγµή οι ανάγκες της Αιτωλοακαρνανίας σε
νερό ανέρχονται σε 1.045 εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού. Τα
515 είναι για την άρδευση, τα 30 για την ύδρευση και τα 500 για
να συντηρείται το οικοσύστηµα του Αχελώου στην περιοχή κα-
τάντη του φράγµατος Στράτου. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Οι
απολείψιµες ποσότητες τώρα που παίρνουν οι Αιτωλοακαρνάνες
από τη λίµνη Τριχωνίδα, από τη λίµνη Λυσιµαχία και από την
υπάρχουσα παροχή νερού στην περιοχή τους είναι 2.630 εκα-
τοµµύρια κυβικά µέτρα. Αν κάνουµε τους υπολογισµούς, θα
δούµε ότι η περιοχή είναι πλεονασµατική σε νερό κατά 1.535 εκα-
τοµµύρια κυβικά µέτρα. Άρα, το επιχείρηµα δεν ευσταθεί. Η Θεσ-
σαλία είναι µία περιοχή άκρως προβληµατική, άκρως ελλειµατική
σε νερό, ενώ η Αιτωλοακαρνανία είναι µία πλεονασµατική πε-
ριοχή σε νερό. Συνεπώς καταρρέει και αυτό το επιχείρηµα.

Και έρχοµαι στο τρίτο επιχείρηµα: «Θα µαραζώσει αναπτυ-
ξιακά η Αιτωλοακαρνανία», ισχυρίζονται κάποιοι. Κοιτάξτε να
δείτε όµως µία πολύ σηµαντική πτυχή που αποκρύπτεται. Επί
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προηγούµενης Κυβέρνησης και επί Σουφλιά, κατά τη διάρκεια
της δηµόσιας διαβούλευσης που γινόταν, της ανοιχτής διαβού-
λευσης που γινόταν, είχε εκφραστεί από την πλευρά της προη-
γούµενης Κυβέρνησης -δεν ξέρω αν εσείς θα το ακολουθήσετε
ή όχι- η πρόθεση να υπάρξει ένα σχέδιο παρεµβάσεων και έργων
ανταποδοτικής φύσεως εν είδει αντισταθµιστικού οφέλους για
όποιες τυχόν «αρνητικές» παρεµβάσεις θα συνέβαιναν στην πε-
ριοχή της Αιτωλοακαρνανίας και στρατηγικά αυτό το σχέδιο πα-
ρεµβάσεων και έργων θα αποσκοπούσε, αυτή ήταν η στρατηγική
του και η συλλογιστική του, στο να αναδειχεί η Αιτωλοακαρνανία
σε έναν τουριστικό πόλο κατά τη διάρκεια όλου του χρόνου, διότι
έχει ένα φυσικό κάλλος η περιοχή, έχει υπέροχες ακτές, έχει
ιστορικούς προορισµούς, έχει σπήλαια, έχει υδροβιότοπους, άρα
λοιπόν αυτό που χρειάζεται η Αιτωλοακαρνανία είναι ένα brand
name διεθνώς, µια προβολή του φυσικού κάλλους, του τουρι-
στικού προϊόντος που µπορεί να προσφέρει, τουριστικό προϊόν
υψηλών απαιτήσεων, προκειµένου να έχει ανάπτυξη. ∆εν θα την
ενοχλήσει λοιπόν αναπτυξιακά την Αιτωλοακαρνανία η αφαίρεση
600 εκατοµµυρίων µόνο κυβικών µέτρων νερού από την περιοχή
του άνω ρου του Αχελώου. Άρα λοιπόν οι προσπάθειες των φο-
ρέων της Αιτωλοακαρνανίας πρέπει να κατατείνουν σε αυτήν
ακριβώς την εγγύηση που πρέπει να δοθεί από την πλευρά της
πολιτείας για την ύπαρξη ενός τέτοιου αντισταθµιστικού προ-
γράµµατος και όχι να βάζουν προσκόµµατα στη Θεσσαλία.

Τέλος, καταλήγω και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε, µε τρία ερωτήµατα. Κύριε Υπουργέ, θα δευτερολογήσετε.
Να µας πείτε ξεκάθαρα, λοιπόν, τώρα: Υπάρχει σχέδιο µεταφο-
ράς των υδάτων του Αχελώου στην Αττική; Ναι ή όχι; Ξεκάθαρα.
«Όχι, δεν υπάρχει». Περιµένουµε να το ακούσουµε. Και συγκε-
κριµένα στην Αθήνα. Υπάρχει σχέδιο; Πείτε: «Όχι, δεν υπάρχει».

∆εύτερον, η κ. Μπιρµπίλη µας δηµιούργησε ένα µεγάλο πρό-
βληµα, γιατί κατά την σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων έχει
βάλει µία παράµετρο µέσα που λέγεται «είδος καλλιεργειών».
Σας ερωτούµε λοιπόν: Θα βάλετε ζώνες καλλιέργειας στη Θεσ-
σαλία; ∆ιότι η λογική της κ. Μπιρµπίλη είναι: «Εάν µπει η άλφα η
βήτα η γάµα καλλιέργεια, δεν θα χρειαστούν αυτές οι ποσότητες
νερού». Να πείτε λοιπόν: Θα βάλετε ζώνες καλλιέργειας;

Και τρίτον, γιατί σιωπά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων; Είναι εκκωφαντική η σιωπή. Ενώ θα έπρεπε να είναι
στην πρωτοπορία η κ. Μπατζελή, για την κατοχύρωση του έργου,
εκείνη σιωπά. Θέλετε να µειώσετε τον αγροτικό πληθυσµό της
χώρας και χτυπάτε τον αγροτικό πληθυσµό της Θεσσαλίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εάν θέλετε να το κάνετε, πείτε το αλλά να δώσετε στον αγρότη

που θα φύγει από το χωράφι του και εναλλακτική προοπτική και
εναλλακτικές λύσεις.

Τη φωλιά σας την έχετε λερωµένη. Θα σας πω ένα τελικό επι-
χείρηµα για να δείτε γιατί ως ΠΑΣΟΚ, έχετε τη φωλιά σας λερω-
µένη. ∆ιότι, έγιναν τόσες επερωτήσεις εδώ µέσα και ποτέ,
αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ δεν όρισε Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο την κ. Θεοχάρη, τον κ. Έξαρχο, κάποιο Θεσσαλό Βου-
λευτή. ∆εν αµφισβητώ την κοινοβουλευτική ικανότητα και
δεινότητα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Αυτό σας έλειπε.
Ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπορεί να έχει καταγωγή εκ Θεσ-
σαλίας, αλλά βάλτε και ένα Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Θεσσαλό, να
δούµε τι θα σας πει να δείτε και εσείς, να αφουγκραστείτε την το-
πική κοινωνία.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και ∆ικτύων): Θεσσαλός είναι, απλά…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εκ του µακρόθεν Θεσσαλός.
Έχουµε και άλλους εγγύτερα. Βάλτε κάποιον εγγύτερα, την κ.
Θεοχάρη για παράδειγµα, να δούµε τι θα σας πει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
Ροντούλη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω
λέγοντας το εξής και υπενθυµίζοντας ότι σε λίγους µήνες, κύριε
Υπουργέ, έχουµε εκλογές. Μην κάνετε τον κόπο να κατεβάσετε

περιφερειάρχες στη Θεσσαλονίκη…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το είπατε, κύριε Ρο-

ντούλη.
Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ... (∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,

είναι Ανώνυµος Εταιρεία. Εσείς επωνύµως όµως είπατε…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Οι επώνυµοι να πάνε φυλακή τότε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Καλά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής τριάντα επτά µαθήτριες και
µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Κοζάνης, το
δεύτερο τµήµα.

Κύριε Κασαπίδη, δικοί σας οι νέοι.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο αγαπητός κ. Γρηγόριος Ψαριανός, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι που δεν είναι η κ. ∆ιώτη εδώ, η Λαρισαία εκπρόσω-

πος, δεν µπορούσε να έρθει, οπότε θα βγάλω εγώ τα κάστανα
του κάµπου από τη φωτιά.

Και θα ήθελα και ο κ. Ροντούλης να µην αποχωρήσει και να κα-
θίσει να µας ακούσει γιατί µιλάµε για πέντε κόµµατα και δυο πο-
λιτικές.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εδώ είµαι, βεβαίως.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας

ανακοινώσω ότι έχουµε πέντε κόµµατα και δυο πολιτικές. Με
εξαίρεση το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα ∆ηµοκρατία, το γνωστό δικοµ-
µατισµό και µε τσόντες το ΚΚΕ και το ΛΑΟΣ, εµείς διαχωρίζουµε
τη θέση µας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να διαγραφεί η λέξη τσόντα, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Με τσόντες. Ξέρετε τι είναι οι τσό-
ντες, δεν είναι τα βίντεο, τα µικρά βίντεο, αυτά που γνωρίζετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι δουλειά έχει ο κ. Ψαριανός µε τη
Θεσσαλία;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,
σας παρακαλώ.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Με δύο µικρές ουρές από το πρώην
ΠΑΣΟΚ της Θεσσαλίας, που έγινε µετά ΚΚΕ και µετά ΛΑΟΣ…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να µας πει για το Κολωνάκι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα έρθουµε στο Κο-

λωνάκι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Και από το ΛΑΟΣ και το ΚΚΕ λοιπόν,

µε δυο µικρές ουρές, διαχωρίζουµε τη θέση µας και εξαρχής
πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι ήµασταν κατά αυτού του φαραω-
νικού έργου, από την πρώτη στιγµή. Όχι µόνο για λόγους περι-
βαλλοντικούς, όχι µόνο για λόγους δαπάνης και κόστους αλλά
και για πολλούς άλλους που θα τους εξηγήσω και θα τους υπεν-
θυµίσω ξανά.

Θέλω να σας πω όµως, µε την ευκαιρία, επειδή µαζί ο δικοµ-
µατισµός -το παιδικό παιχνίδι της «τσιγκολελέτας», το έχω ξανα-
πεί, «ένα φράγκο η βιολέτα τσίγκολελέτα, τσιγκολελέτα»-
υπέγραψε τα Βατοπέδια, µαζί υπέγραψε τη «SIEMENS», µαζί
υπέγραψε την Ολυµπιάδα, που ακόµα δεν ξέρουµε για πόσα χρό-
νια θα την πληρώνουµε και την έχουµε κάνει γαργάρα, µαζί υπέ-
γραψε όλα αυτά, τους εξοπλισµούς δεκαετιών, που ακόµα τους
πληρώνουµε και θα τους πληρώνουµε και που επίσης τα έχουµε
κάνει γαργάρα.

Τα κόµµατα του δικοµµατισµού λοιπόν, έχουν φέρει τη χώρα
σε αυτό το έσχατο χάλι και µε διάφορα λαµόγια, µε διάφορους
δηµοσιογραφίσκους και µαριονέτες της δηµοσιογραφίας προ-
σπαθούν τώρα να διαχύσουν πολιτικές ευθύνες σε όλο το πολι-
τικό σύστηµα. Ότι δηλαδή, γι’ αυτό το χάλι φταίνε οι τριακόσιοι.
Το ακούµε στα ραδιόφωνα -απειλούµαστε όλοι- ότι δεν φταίνε οι
Υπουργοί και οι Υφυπουργοί, δεν φταίνε οι τµηµατάρχες και οι
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πρόεδροι των ∆ΕΚΟ, δεν φταίει το µεγάλο φαγοπότι και οι σκη-
νοθέτες του. Φταίνε οι τριακόσιοι. Αυτό θυµίζει ’65 και ’66. Όλο
το πολιτικό σύστηµα ήταν διεφθαρµένο και έπρεπε να έρθουν τα
τανκς από του Γουδή, φταίει όλο το πολιτικό σύστηµα, απειλού-
µαστε όλοι.

Όχι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, δεν φταίµε όλοι,
φταίτε µόνο εσείς και να αφήσετε αυτά τα κόλπα µε τις µαριο-
νέτες σας και τα µπλοκ και τα κανάλια, ότι φταίνε οι τριακόσιοι
και το κόστος των Βουλευτών και το πόσο καίει το αυτοκίνητο
του Προέδρου κ.λπ. ενώ έχουµε οκτακόσιες πτήσεις κάθε µέρα
µε δισεκατοµµύρια να σπαταλούνται, για να µην τα ξαναπούµε
αυτά, που έχουµε πει, και θα τα ξαναπούµε. Γιατί έχουµε φτάσει
στον πάτο, του πάτου, των πάτων. Και δεν θα δούµε φως, ούτε
θα µπορέσουµε να αναπνεύσουµε.

Και πρέπει να πω εδώ, ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Εµείς δεν
έχουµε φάει τίποτα, δεν έχουµε βάλει φαρδιές πλατιές υπογρα-
φές σε εργολαβίες, µεγαλοεργολαβίες, φαραωνικά έργα και στο
µεγάλο φαγοπότι. Θα το ξαναπώ και θα το ξαναπώ. ∆εν είµαστε
όλοι ίδιοι.

Εµείς διαφωνήσαµε από την αρχή µε την εκτροπή του Αχε-
λώου. ∆ιαφωνήσαµε και µε παράπλευρα έργα τέρατα, όπως ήταν
το φράγµα στη Μεσοχώρα, που θα καταπιεί ένα χωριό µε αµφί-
βολα αποτελέσµατα. Γιατί να το καταπιεί το χωριό όταν θα
έχουµε κάποια αποτελέσµατα και θα έχουµε ποτάµια και θα
έχουµε νερά, να το δούµε, αλλά ξέρουµε, ότι η καταστροφή δεν
θα αποδώσει τίποτα. ∆εν θα αποδώσει τίποτα, γιατί υπάρχουν µι-
κρότερα έργα που µπορούν να ολοκληρωθούν που είναι και οι-
κονοµικότερα και πιο εποικοδοµητικά και πιο παραγωγικά, από
αυτά τα φαραωνικά έργα.

Ο ποιητής, µας λέει «δεν έχουµε ποτάµια δεν έχουµε πηγάδια,
δεν έχουµε πηγές, µονάχα λίγες στέρνες, άδειες και αυτές». Εδώ
έχουµε φτάσει µε την κατασπατάληση των υδάτινων πόρων, µε
την έλλειψη πρόνοιας από το κράτος και από τις κυβερνήσεις για
τους υδάτινους πόρους, έχουµε φτάσει να ποτίζουµε µε τεχνη-
τές βροχές, από το πρωί ως το βράδυ και µε ανοικτές βάνες, στη
µισή τουλάχιστον Ελλάδα -γιατί βλέπω περιοχές που έχουν αρ-
χίσει και µαζεύουν αυτή την κατασπατάληση των υδάτινων
πόρων- έχουµε φτάσει στις άδειες στέρνες. Και στη Κωπαΐδα και
στο οροπέδιο της Τρίπολης τσακώνονται για το νερό τα χωριά
γύρω-γύρω και στο Θεσσαλικό Κάµπο και στην Εύβοια και πα-
ντού.

Είναι παρεκτροπή, δεν είναι εκτροπή. ∆εν ξέρω αν θα κάνετε
την εκτροπή του Αχελώου, έχετε κάνει όµως την εκτροπή της
χώρας ήδη και την έχετε ολοκληρώσει µε επιτυχία. Είναι παρε-
κτροπή, σε βάρος του κυριότερου οικοσυστήµατος της ∆υτικής
Ελλάδας, των τοπικών κοινωνιών και των γύρω χωριών µε τερά-
στιες αντιδράσεις. Είναι παρεκτροπή γιατί επιβλήθηκε ως πολι-
τική λύση άνωθεν, µε εργολαβίες και δεν είχε την κοινωνική
νοµιµοποίηση, όπως θα έπρεπε, για το µέγεθος του έργου και
προσπαθώντας να λύσει ένα πρόβληµα, ασκεί βία και στο περι-
βάλλον και στον άνθρωπο.

Είναι παρεκτροπή, γιατί οι κυβερνήσεις των τελευταίων δεκα-
ετιών προσπάθησαν να ικανοποιήσουν την ακόρεστη ζήτηση ή
και την ασύδοτη σπατάλη του νερού, επεκτείνοντας συνεχώς την
εκµετάλλευση των αποθεµάτων µε χρήσεις που δεν το αναπλή-
ρωσαν ποτέ. Είναι παρεκτροπή και όχι εκτροπή γιατί θα έπρεπε
να έχουµε σχεδιασµούς για την ποσοτική επάρκεια και την ποιο-
τική προστασία των νερών, προαπαιτούµενο για εποχές λειψυ-
δρίας, που έχουν έρθει και τις βλέπουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆υο λεπτά, θέλω µόνο δεν θα δευτερολογήσω.
Αντί να κάνουµε αναπτυξιακούς σχεδιασµούς µε το νερό, δη-

λαδή πολιτική µε το νερό, κάνουµε «τρύπες στο νερό» µε µεγα-
λοεργολαβίες και µε αρκετές µίζες µε τραγικά έως τραγελαφικά
αποτελέσµατα, τα οποία θα τα δούµε και τα έχουµε ξαναδεί και
βλέπουµε ήδη ένα συγκρότηµα τέτοιων ενεργειών, πράξεων και
παραλείψεων, σε τι αποτελέσµατα µας έφεραν.

Είναι παρεκτροπή, γιατί έπρεπε να προχωρήσουµε στη ορθο-
λογική διαχείριση των υδάτων, µε την κατασκευή µικρών φραγ-
µάτων ανάσχεσης και λιµνοδεξαµενών, που θα σέβονται τη φύση

και θα αντιµετωπίζουν αποτελεσµατικά τη λειψυδρία, έπρεπε να
φτιάξουµε φράγµατα µικρά, που θα αξιοποιούν τα τοπικά ύδατα,
όπως στο Σµόκοβο, στη Γυρτώνη, στην Κάρλα, στο Φράγµα του
Ενιππέα, της Πύλης στο Μουζάκι, στο Νεοχωρίτη Τρικάλων, στο
Αγιονέρι, στη λίµνη της Καλλιπεύκης, στα µικρά ορεινά φράγ-
µατα της Ελασσόνας, της Αγιάς και της Μελιβοίας, δηλαδή µικρά
έργα που δεν είναι φαραωνικά, αλλά δεν έχουν µεγάλες µίζες.
∆εν έχουν µεγάλες εργολαβίες.

Είναι µικρά έργα φιλικά προς τον άνθρωπο και το περιβάλλον
και αντί γι’ αυτά εκδηλώνουµε την παρά φύση µεγαλοµανία µας
µε φαραωνικά έργα.

Είναι παρεκτροπή, γιατί αυτά τα µικρά και φιλικά έργα κοστί-
ζουν το 1/3 του κόστους της εκτροπής του Αχελώου, δίνουν τον
ίδιο όγκο νερού, πάνω από εξακόσια εκατοµµύρια κυβικά –αυτά
τα µικρά που ανέφερα- χρειάζονται λιγότερο χρόνο κατασκευής
και µικρότερα δίκτυα διανοµής. Και επιπλέον, συγκεντρώνουν
χειµερινά νερά και δεν έχουν αντι-οικολογικές επιπτώσεις.

Επιµένουµε ότι το νερό θα πρέπει να συνεχίσει να αποτελεί
δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι παρεκτροπή και όχι εκτροπή, γιατί µε τα ίδια µυαλά σε

κάµποσα χρόνια θα χρειαστούµε για το Θεσσαλικό Κάµπο άλλα
δύο-τρία ποτάµια, γιατί θα τον έχουµε «τελειώσει» και τον Αχε-
λώο, όπως έχουµε τελειώσει ήδη πολλά ποτάµια, όπως έχουµε
«τελειώσει» τον Ασωπό και το βοιωτικό Κηφισό, όπως έχουµε «τε-
λειώσει» και πολλές λίµνες. Ποτάµια, όµως, δεν θα βρούµε άλλα
τότε που και ο Αχελώος ίσως θα έχει στερέψει από την αλόγιστη
σπατάλη και τις καταστροφικές εργολαβίες.

Ακούσατε και κάποιες περιγραφές –είπε και ο κύριος Υπουρ-
γός µερικές- δυσλειτουργίας του έργου στο µέλλον, που µπορεί
και να οδηγήσει στην αυτοκαταστροφή του. Υπάρχει και αυτό το
ενδεχόµενο, κάτι που ξέρετε. Υπάρχουν σοβαρές µελέτες για
όλα αυτά, στις οποίες δεν δίνουµε σηµασία για να ολοκληρώ-
σουµε τώρα το «πακετάκι».

Αν δεν κάνουµε κάτι σήµερα, δεν θα έχουµε περιθώρια να απο-
φύγουµε την οδυνηρή εξέλιξη η Θεσσαλία να γίνει Σαχάρα. Ήδη
η µισή έχει γίνει και από πράξεις ή παραλείψεις του κράτους,
αλλά και από την ανεξέλεγκτη σπατάλη, που συνεχίζεται χωρίς
διορθωτική παρέµβαση της πολιτείας.

Θα πω ξανά ότι πέρα από τις πράξεις και τις παραλείψεις των
κυβερνήσεων, υπάρχει και η δική µας σπατάλη, που έγκειται στο
να ποτίζουµε τις καλλιέργειές µας αλόγιστα και να αντλούµε και
να εξαφανίζουµε τις υδατοδεξαµενές.

Θέλουµε εξοικονόµηση υδάτινων πόρων µε ήπιες παρεµβά-
σεις διαχείρισης νερού σε όλους τους τοµείς. Πρέπει να γίνει κα-
ταγραφή του υδάτινου ισοζυγίου και των υδάτινων χρήσεων και
διαφορετική και διαφορική τιµολόγηση.

Θα πρέπει να υπάρξει βιώσιµη αξιοποίηση των αποθεµάτων,
αύξηση της αποδοτικότητας των υδραυλικών έργων και συµβατά
έργα µικρής κλίµακας, και όχι φαραωνικά.

Πρέπει να κοιτάξουµε τη σταδιακή επιδιόρθωση της περιβαλ-
λοντικής ζηµιάς, που ήδη έχουµε προκαλέσει, και ως γεωργοί και
ως αγρότες και ως κρατικοί λειτουργοί και ως κτηνοτρόφοι και
ως πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να πω ότι κατασπαταλήθηκαν ήδη αρκετά εκατοµµύρια
σ’ ένα έργο που δεν θα τελειώσει ποτέ και που δεν πρέπει να
ολοκληρωθεί, όπως έχει σχεδιαστεί. Υπάρχουν τρόποι και µπο-
ρούµε να τους βρούµε. Και ξέρετε πολλούς από αυτούς. Σε λίγο
καιρό δεν θα έχουµε καθόλου ποτάµια για να συζητάµε την
εκτροπή τους. Όµως, δεν ξέρω αν θα έχουµε και χώρα για να
την εκτρέψουµε άλλο!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γρηγόριο Ψαριανό.

Κύριε Ψαριανέ, θα µου πείτε µετά κατ’ ιδίαν γιατί χρησιµοποι-
ήσατε τον όρο «παρεκτροπή». Γιατί σ’ αυτή τη χώρα τιµωρούνται
οι ερωτικές διαστροφές. Οι παρεκτροπές στη φύση προχωρούν,
γιατί είναι κατά φύση.
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ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μακάρι να είχαµε µόνο τέτοια!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Στο σηµείο αυτό, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι εισερχόµεθα
στον κύκλο των οµιλητών των επερωτώντων συναδέλφων για τη
δευτερολογία τους.

Το λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, Βουλευτής του
Νοµού Λαρίσης, για πέντε λεπτά και µετά πάµε στα τρία λεπτά
για τους υπολοίπους.

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε το λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, αν και συµπα-

τριώτης µας Λαρισαίος, σπατάλησε σχεδόν το σύνολο της οµι-
λίας του για να δικαιολογήσει τα πρωτοφανή σε σκληρότητα
µέτρα της Κυβέρνησης και όχι για να υπερασπιστεί το έργο της
εκτροπής του Αχελώου.

Αντιλαµβάνοµαι τη δεινή θέση στην οποία βρίσκεται η Κυβέρ-
νηση, η οποία πριν λίγες µέρες µάς έλεγε ότι δεν χρειάζεται να
λάβει πρόσθετα µέτρα. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, προσπάθησε να δικαιολογήσει αυτά τα πρωτο-
φανή σε σκληρότητα, όπως είπα, εισπρακτικά µέτρα που στε-
ρούνται αναπτυξιακής διάστασης. Είναι µέτρα τα οποία θα
βάλουν σε βαθιά ύφεση τη χώρα και θα οδηγήσουν σε πρωτο-
φανή εκτίναξη της ανεργίας.

Προκαλεί, βεβαίως, η Κυβέρνηση µιλώντας για χρέη και ελ-
λείµµατα. Είναι άχαρη αυτή η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, τούτη
την ώρα που δοκιµάζεται ο ελληνικός λαός.

Όµως, αν µπούµε σ’ αυτή τη συζήτηση, είµαστε υποχρεωµένοι
να θυµίσουµε πότε δηµιουργήθηκαν και τα χρέη και τα ελλείµ-
µατα και ποιοι έκαναν τη λεγόµενη «κοινωνική πολιτική» µε δα-
νεικά υποθηκεύοντας το µέλλον των επόµενων γενεών.

Η στάση της Κυβέρνησης και στο ζήτηµα της µεταφοράς
νερού από τον Αχελώο στη Θεσσαλία είναι ενδεικτική της δι-
γλωσσίας που υπάρχει στο κυβερνητικό επιτελείο µε χαρακτηρι-
στικότερο παράδειγµα το τι γίνεται στα οικονοµικά Υπουργεία.

Όµως και στην προκειµένη περίπτωση, στη συζήτησή µας
αυτή, είδαµε από την πλευρά του τον Υπουργό Υποδοµών κ.
Ρέππα να τάσσεται υπέρ του έργου, ενώ όλο αυτό το διάστηµα
βλέπουµε την Υπουργό Περιβάλλοντος κ. Μπιρµπίλη όχι απλώς
µε δηµόσιες δηλώσεις της, να τάσσεται κατά του έργου, αλλά
όπως αποκαλύπτεται από δηµοσιεύµατα να υπονοµεύει την πο-
ρεία υλοποίησης του έργου µε υποµνήµατα που έστελνε στο
Συµβούλιο της Επικρατείας.

Αναρωτήθηκε ο Υπουργός ποιος ο λόγος της επερώτησής
µας. Αυτός ακριβώς είναι, να τονιστεί δηλαδή αν υπάρχει πραγ-
µατικά βούληση από την Κυβέρνηση ή έχουµε και πάλι φαινό-
µενα διγλωσσίας, να καταδικαστεί -αν υπάρχει- αυτό το
υπόµνηµα που διαβάζουµε προς το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Και βεβαίως, νοµίζω ότι το µείζον ερώτηµα είναι εάν θα υπε-
ρασπιστεί η Κυβέρνηση την ολοκλήρωση του έργου στο ∆ικα-
στήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων µε άρτια νοµική υποστήριξη.

Επειδή η Κυβέρνηση επιχειρεί, κύριε Πρόεδρε, να αποσείσει
τις βαρύτατες ευθύνες της για τη στασιµότητα των εργασιών και
τον κίνδυνο να µην ολοκληρωθεί το έργο του Αχελώου και ρίχνει
το φταίξιµο στην κοινοτική οδηγία 2000/60, οφείλω να επισηµάνω
τα εξής. Πρώτον, ο νόµος του Σουφλιά που ξεµπλοκάρισε το
έργο από τις δικαστικές προσφυγές, ψηφίστηκε, όπως οι περισ-
σότεροι θυµόµαστε, στη Βουλή το 2006 και δεύτερον, η ίδια η
οδηγία ορίζει µε σαφήνεια ότι η έναρξη εφαρµογής της που προ-
βλέπει την ανάγκη κατάρτισης σχεδίων διαχείρισης των υδατι-
κών πόρων, είναι ο ∆εκέµβριος του 2009. Εποµένως, το 2006 που
ψηφίστηκε ο νόµος δεν ήταν αναγκαία η εφαρµογή της οδηγίας.

Κύριε Υπουργέ, την προηγούµενη φορά που αναγκάστηκε η
Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Μπιρµπίλη να απαντήσει στη Βουλή
στην επερώτησή µας, είπε χαρακτηριστικά: «Και αν ακόµα ολο-
κληρωθούν τα έργα της µερικής εκτροπής του Αχελώου, και αν
ακόµα πληρώσει κι άλλα χρήµατα ο ελληνικός λαός, τότε θα βρε-
θούµε ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου και ακόµα κι αν
έχουν ολοκληρωθεί τα έργα, αυτό δεν θα δώσει ποτέ την έγκρισή
του να λειτουργήσουν τα έργα».

Στην ίδια συνεδρίαση, ο έτερος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής που έχει και ευρωπαϊκή εµπειρία,

είπε ό,τι ακριβώς λέει και η Νέα ∆ηµοκρατία. ∆ιαβάζω τα Πρα-
κτικά ως έχουν: «Έργα των οποίων οι προπαρασκευαστικές επί-
σηµες πράξεις έχουν προηγηθεί της έγκρισης της οδηγίας, δεν
καλύπτονται από αυτήν».

∆εν ακούσαµε, όµως, µέχρι στιγµής –και ελπίζω στη δευτερο-
λογία σας να το κάνετε, κύριε Υπουργέ- τίποτα για το υπόµνηµα
στο Συµβούλιο της Επικρατείας για το οποίο εγκαλείται η κ.
Μπιρµπίλη ότι ουσιαστικά αρνήθηκε τη χρησιµότητα του έργου
της µεταφοράς νερού από τον Αχελώο στη Θεσσαλία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε και νωρίτερα ότι
κακώς ο Αχελώος παρουσιάστηκε αρχικά ως αρδευτικό έργο, µε
αποτέλεσµα να µην µπορεί να χρηµατοδοτηθεί από κοινοτικά
κονδύλια. Είναι ένα έργο σύνθετο, για την πολλαπλή χρησιµό-
τητα του οποίου έγιναν αναφορές από όλους τους επερωτώντες
συναδέλφους. Όµως, δεν πρέπει, επειδή θα ολοκληρωθεί µόνο
µε εθνική συµµετοχή, να αναζητούµε άλλοθι στα ευρωπαϊκά δι-
καστήρια.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αναφορικά µε τις εµµονές των περιβαλλοντικών οργανώσεων

και φορέων της Αιτωλοακαρνανίας, οφείλουµε να υπενθυµί-
σουµε ότι όπως έδειξε και µελέτη Ευρωπαίων εµπειρογνωµόνων,
το 83% του νερού του Αχελώου είναι αρκετό για να καλύψει όλες
τις ανάγκες της περιοχής και να µην διαταραχθεί η οικολογική
της ισορροπία. Αντίθετα, στη Θεσσαλία ό,τι και να κάνουµε, εί-
µαστε ελλειµµατικοί σε νερό.

Η Νέα ∆ηµοκρατία στηρίζει την ολοκλήρωση των εργασιών
του έργου. Το δήλωσε κατηγορηµατικά ο Πρόεδρός της Αντώ-
νης Σαµαράς κατά τη συνάντηση µε την Πανθεσσαλική Συντονι-
στική Επιτροπή, αλλά και από το βήµα της Προσυνεδριακής
Συνδιάσκεψης της Νέας ∆ηµοκρατίας για τα αγροτικά στη Λά-
ρισα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη σχετική οµιλία του Προέδρου
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση αρνείται να πάρει µέτρα ανά-
πτυξης. Ακυρώνει ακόµα και αυτά που είναι σε εξέλιξη. Ο κύριος
Υπουργός –και κλείνω µ’ αυτό- εξέφρασε την ελπίδα να απε-
µπλακεί το έργο από το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Κύριε Υπουργέ, είστε εµπειρότερος εµού. Γνωρίζετε ότι η πο-
λιτική δεν γίνεται µε ευχές, αλλά µε πράξεις. Και µέχρι στιγµής
έχουµε µια κατακριτέα πράξη, την αποστολή του υποµνήµατος
της Υπουργού Περιβάλλοντος στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
µε το οποίο υπονοµεύεται το έργο και ζητώ να λάβετε ξεκάθαρη
θέση επ’ αυτού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κ. Χαρακόπουλο.
Ο γιατρός της Καρδίτσας, ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τσιά-

ρας έχει το λόγο. Παράκληση να τηρηθούν τα τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δείξατε µεγάλη

ανοχή στους προηγούµενους οµιλητές. Ωστόσο, θα προσπα-
θήσω να είµαι µέσα στο πλαίσιο του χρόνου.

Εγώ δεν θα επιµείνω στην προηγούµενη ρητορική περί ευθυ-
νών για τη σηµερινή κατάσταση της οικονοµίας, διότι φαντάζοµαι
ότι αυτό είναι ένα θέµα το οποίο θα λυθεί στις προσεχείς συνε-
δριάσεις της Εθνικής Αντιπροσωπείας, όπου εκεί ο καθένας θα
µπορέσει να εκφράσει την άποψή του.

Οφείλω, όµως, να οµολογήσω ότι σήµερα από τον παριστά-
µενο Υπουργό είδαµε εντελώς διαφορετική στάση σε σχέση µε
τη συζήτηση που έγινε στο παρελθόν, όταν στην ίδια θέση κα-
θόταν η Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Μπιρµπίλη. Το λέω αυτό,
διότι προφανώς τόσο ο ίδιος ο κ. Ρέππας όσο και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Ευθυµίου έδωσαν µία εντε-
λώς διαφορετική διάσταση σε σχέση µε αυτά στα οποία είχε
σταθεί η Κυβέρνηση στο παρελθόν.

Θέλω πολύ συγκεκριµένα να πω ότι προφανώς µε εµπειρία ο
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κ. Ρέππας χειρίστηκε το θέµα της εκτροπής του άνω ρου του
Αχελώου. Το λέω, γιατί εγώ προσωπικά θα περιµένω να δω τα
έργα. Προστρέχω στην άποψη του κ. Χαρακόπουλου και θα σας
εξηγήσω τι εννοώ µε αυτό.

Προφανώς, είναι πολύ συγκεκριµένη η ποσότητα νερού που
πρέπει να µεταφερθεί. Είναι το 17%. Προφανώς, είναι συγκεκρι-
µένο το γεγονός ότι η Θεσσαλία είναι το πλέον υπολειµµατικό
διαµέρισµα σε ό,τι αφορά τον όγκο των βροχοπτώσεων και την
επάρκεια νερού στην Ελλάδα. Είναι, επίσης, γνωστό ότι η Αιτω-
λοακαρνανία είναι η πλέον πλεονασµατική περιοχή. Άρα, ας µην
συζητούµε για θέµατα, τα οποία επιστηµονικά τουλάχιστον είναι
τεκµηριωµένα. Τα έχουµε ακούσει και τα έχουµε συζητήσει πάρα
πολλές φορές.

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, στη θέση σας ότι πρέπει να γί-
νουν περαιτέρω µελέτες και ενδεχοµένως περισσότερα ερωτή-
µατα είναι για πόσα χρόνια θα µελετάµε και για πόσα χρόνια θα
ρωτάµε εάν ένα έργο, το οποίο εδώ και πολλά χρόνια έχει ου-
σιαστικά καταστεί έργο εθνικού συµφέροντος, εθνικό έργο θα
συνεχίσει ακόµη να συζητείται και να µελετάται.

Και για να αποκαταστήσουµε την ιστορική αλήθεια, πρέπει να
πούµε το εξής. Ο πρώτος, ο οποίος µίλησε για το συγκεκριµένο
έργο ήταν ο απερχόµενος Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε κ. Σουφλιάς το
1980, ως Υφυπουργός Συντονισµού της τότε κυβέρνησης. Βε-
βαίως, σ’ αυτήν την άποψη προσέτρεξε και ο αείµνηστος Πρω-
θυπουργός του ΠΑΣΟΚ κ. Παπανδρέου. Είπαµε ότι δεκαεπτά
φορές εξηγγέλθη το έργο. Από εκεί και πέρα, όµως, για να απα-
ντήσω και σε κάποια θέµατα που ανέφερε ο κ. Ευθυµίου, ο
οποίος δεν είναι στην Αίθουσα αυτήν τη στιγµή. Θα του θυµίσω
απλά ότι το έργο της Λίµνης του Σµοκόβου εγκαινιάστηκε από
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας το 1993, για να
λέµε ποια είναι η αλήθεια. Βεβαίως, ολοκληρώθηκε σε µια µετα-
γενέστερη φάση από κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Θεµελιώθηκε στην αρχή και µετά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µε την ίδια λο-
γική όλα τα έργα στην Ελλάδα έχουν αρχή και τέλος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα δικαιώσετε τον κ.
Ροντούλη και οι δύο µε το διάλογο που κάνετε και µε αυτά που
λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Όµως,
πρόσφατα είδα και τον κύριο Υπουργό και τον κύριο Υφυπουργό
να εγκαινιάζουν ολοκληρωµένα έργα που ξεκίνησαν και σχεδόν
ολοκληρώθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

Άρα, ας µην παίζουµε µε αυτήν την τακτική, γιατί δυστυχώς
νοµίζω ότι ήταν µια από τις βασικές αιτίες που κατέστησαν ανα-
ξιόπιστη την πολιτική στα µάτια των Ελλήνων πολιτών.

Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα το εξής. Εγώ
συµφωνώ µε το κεκτηµένο των υποδοµών. Η θέση σας µε βρί-
σκει απόλυτα σύµφωνο, κύριε Υπουργέ, αρκεί αυτό να το απο-
δείξετε στην πράξη. Και θα σας έλεγα πολύ απλά ότι απ’ αυτά τα
50.000.000 που έχετε εγγεγραµµένα στον προϋπολογισµό, µε
δεδοµένη την οικονοµική κρίση και τη δεινή κατάσταση στην
οποία βρίσκεται η χώρα, τα 25, τα 30, τα 40 ας τα αξιοποιήσετε,
για να συντηρήσουµε αυτό το κεκτηµένο των υποδοµών. Μια σή-
ραγγα 17,5 χιλιοµέτρων είναι σχεδόν αδύνατον να παραµείνει
στο χρόνο, αν δεν φροντίσουµε να τη συντηρήσουµε. Το λέω ως
ελάχιστη προτροπή σε µία, όπως φαίνεται, δική σας εκφρασµένη
διάθεση να προχωρήσει και να ολοκληρωθεί το έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα.
Το λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Σπυρίδων Ταλιαδούρος του

Νοµού Καρδίτσης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα συµπληρωµατικά στα όσα σηµείωσα στην πρωτο-

λογία µου να υποβάλω τέσσερα ερωτήµατα στην Κυβέρνηση.
Το πρώτο είναι αν προτίθεται η Κυβέρνηση να προβεί σε ενιαία

νοµική υποστήριξη του έργου στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων, κάτι που δυστυχώς δεν έγινε, όταν συζητήθηκε το
θέµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, αφού η Υπουργός Περι-

βάλλοντος ουσιαστικά συντάχθηκε µε τους προσάγοντες, υπο-
νοµεύοντας το έργο.

∆εύτερον, εάν προτίθεται η Κυβέρνηση να λάβει τα αναγκαία
µέτρα, ώστε να προχωρήσουν γρήγορα και να ολοκληρωθούν
εντός του έτους οι µελέτες σύνταξης των σχεδίων διαχείρισης,
που η ανάθεσή τους ήδη είχε καθυστερήσει.

Τρίτον, εάν προτίθεται να ολοκληρωθεί άµεσα ο σχεδιασµός
των υπόλοιπων έργων και δράσεων που αφορούν την εκτροπή
του άνω ρου του Αχελώου, όπως είναι η σύνταξη των κτηµατο-
λογικών διαγραµµάτων, οι πίνακες, η κήρυξη της απαλλοτριώ-
σεως της έκτασης που θα καταλάβει το φράγµα της Συκιάς,
ώστε να έχουν προχωρήσει και αυτά, για να κερδίσουµε χρόνο
και αυτό θα δείξει αν πράγµατι υπάρχει αληθινή πρόθεση να προ-
ωθηθεί το έργο.

Τέταρτον, αν προτίθεται να επισπεύσει τις εργασίες κατα-
σκευής των έργων ταµίευσης και άρδευσης της Θεσσαλίας, µε
προτεραιότητα την ολοκλήρωση της κατασκευής των κλειστών
αρδευτικών δικτύων Σµοκόβου και την κατασκευή του φράγµα-
τος στο Μουζάκι.

Αυτά τα τέσσερα θέµατα, τα οποία ετέθησαν και από τις Νο-
µαρχιακές Αυτοδιοικήσεις της Καρδίτσας, των Τρικάλων και γε-
νικότερα της Θεσσαλίας, είναι ιδιαίτερα σηµαντικά και δείχνουν
την πραγµατική πρόθεση υλοποίησης και προώθησης αυτού του
σηµαντικού για το περιβάλλον, για την ενέργεια, για την αειφο-
ρία και για την επιβίωση ουσιαστικά των Θεσσαλών και του Θεσ-
σαλικού Κάµπου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Την ευγένειά σας

ευχαριστώ, κύριε Ταλιαδούρο.
Ο κ. Νικόλαος Λέγκας, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο

Νοµό Τρικάλων έχει το λόγο επίσης για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Σέβοµαι τον Κανονισµό της Βουλής,

κύριε Πρόεδρε, αλλά θα τολµήσω να παρατηρήσω σε όσα είπε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ σχετικά µε τις
αποκλίσεις στα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα ότι καλό είναι να κοι-
τάµε και προς τα πίσω, καλό είναι να βλέπουµε τι έγινε το 2000,
τι έγινε το 2001 µε τις αποκλίσεις του προϋπολογισµού, τι έγινε
το 2002, το 2003 και το 2004, όταν εκεί σηµειώθηκαν απίστευτες
αποκλίσεις στον κρατικό προϋπολογισµό και αναφέροµαι στην
κεντρική κυβέρνηση, η οποία δεν επηρεάστηκε από την οποια-
δήποτε απογραφή. Απαντώ ενδεχοµένως σ’ ένα επιχείρηµα που
θα διατύπωναν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ.

Να δούµε, όµως, και το φετινό προϋπολογισµό. Ας ξεκινή-
σουµε από το Πρόγραµµα Σταθερότητας. Στόχος δηµοσιονοµι-
κός: 4 - 4,5 µονάδες σε σχέση µε το έλλειµµα που καταγράφηκε
την προηγούµενη χρονιά. Τι βλέπουµε; Βλέπουµε την Κυβέρνηση
να δηµιουργεί ένα «µαξιλάρι» 5,5 µονάδων µε την ανακοίνωση
των χθεσινών µέτρων, επιβεβαιώνοντας από τώρα τις αποκλίσεις
που θα σηµειωθούν.

Η τρίτη παρατήρησή µου αφορά τη στάση του κυρίου Υπουρ-
γού. Οφείλω να εξάρω την ξεκάθαρη στάση του στο συγκεκρι-
µένο θέµα του Αχελώου, σε αντίθεση µε την κ. Μπιρµπίλη.
Οφείλουµε και εδώ να είµαστε ξεκάθαροι.

Κύριε Πρόεδρε, η κ. Μπιρµπίλη –και διαφωνώ µε αυτό που είπε
προηγουµένως ο κ. Χαλκίδης, ότι η κ. Μπιρµπίλη δεν εξέφρασε
την άποψή της υπέρ του έργου- δεν έχει άποψη για το έργο. ∆εν
αναγνωρίζει τη λέξη «εκτροπή». ∆εν αναγνωρίζει την έκφραση
«µερική µεταφορά νερού από τον άνω ρου του Αχελώου». Κοι-
τάξτε τα Πρακτικά και πείτε µου εάν βρίσκεται µια τέτοια έκ-
φραση στην τοποθέτησή της. Πουθενά!

Σας ρώτησα κάτι πολύ απλό, για να µου απαντήσετε ξεκά-
θαρα: Εάν οι µελέτες αποδείξουν ότι τα νερά της Θεσσαλίας αρ-
κούν, για να επιλύσουν τα περιβαλλοντικά, τα αρδευτικά, τα
υδρευτικά προβλήµατα αυτής της λεκάνης, θα εγκαταλειφθούν
τα έργα, κύριε Υπουργέ; Η κ. Μπιρµπίλη δεν το ξεκαθαρίζει. Θα
µπορούσε πολύ γενναία να έρθει εδώ µέσα και να πει ότι: «Ναι,
το ερώτηµα αυτό έχει απαντηθεί από σχετικές µελέτες, οι οποίες
µάλιστα έχουν γίνει και νόµος». ∆υστυχώς, αυτό το πράγµα δεν
το ακούσαµε.

Κύριε Υπουργέ, θυµίζω ότι το συγκεκριµένο έργο απετέλεσε
στρατηγική επιλογή του αναπτυξιακού σχεδιασµού, µια υπερτο-
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πική παρέµβαση εθνικού χαρακτήρα και έτσι κατοχυρώθηκε στο
σχετικό νόµο. Βεβαίως, ξέφυγε από τις οποιεσδήποτε λογικές
που χώριζαν και χωρίζουν τα νερά σε «δικά µας» και «δικά τους».

Αυτό που θέλω κλείνοντας να πω είναι ότι ακόµη και αν δεν εί-
χαµε ανακαλύψει την εκτροπή, αυτήν τη µικρή εκτροπή θα πρέ-
πει να την είχαµε εφεύρει. Γι’ αυτό και είναι µονόδροµος η
ολοκλήρωση των έργων, είναι µονόδροµος η επίλυση των προ-
βληµάτων της Μεσοχώρας και το σταµάτηµα της αδιαλλαξίας
της ∆ΕΗ, κάτι που συναντήσαµε όλα αυτά τα χρόνια. Είναι µο-
νόδροµος και εκεί κρίνεται η πολιτική σας βούληση για την απρό-
σκοπτη χρηµατοδότηση και τη συνέχιση της ολοκλήρωσης του
έργου.

∆ιαφορετικά, ακόµη και στην περίπτωση που κάναµε λάθος
στον αρχικό µας σχεδιασµό, κινδυνεύουµε να κάνουµε ένα δεύ-
τερο. Να αφήσουµε στις επόµενες γενιές γυµνά νταµάρια, να
µας θυµίζουν είτε την περιβαλλοντική µας αδιαφορία είτε έναν
αδιέξοδο και επιλεκτικό ακτιβισµό, που άφησε ηµιτελή έργα σε
τραυµατισµένα βουνά και ποτέ δεν απάντησε στο ερώτηµα πώς
θα αποκαταστήσουµε αυτά, τα οποία ενδεχοµένως από λάθος
κάναµε. Και εκεί περιµένουµε από τους συναδέλφους της Αρι-
στεράς συγκεκριµένες απαντήσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κ. Νικόλαο Λέγκα από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Ο τελευταίος των επερωτώντων συναδέλφων, ο κ. Ζήσης Τζη-
καλάγιας από το Νοµό Καστοριάς, έχει το λόγο για δύο λεπτά.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριο σηµείο αιχµής
στη σηµερινή συζήτηση, που έγινε µε αφορµή την επερώτησή
µας, αποτελεί εάν το έργο της εκτροπής του Αχελώου έχει οικο-
λογικό χαρακτήρα και εάν δηµιουργεί προβλήµατα στη γύρω πε-
ριοχή.

Και άλλες φορές παλαιότερα –να αναφερθώ, για να γίνει µία
σύγκριση- µε το τεράστιο έργο πνοής, το φράγµα του Αλιάκ-
µονα, όπου εκεί στην περιοχή των Σερβίων δηµιουργήθηκε η λε-
γόµενη σήµερα Λίµνη των Σερβίων, η γνωστή γέφυρα στο
πανελλήνιο και τότε υπήρχαν κάποιες ενστάσεις, επειδή κάποια
χωριά χρειάστηκε να µετακινηθούν. Σήµερα, κανείς δεν έχει
αντιρρήσεις. Το έργο εκείνο συνέβαλε στην ύδρευση και άρ-
δευση µεγάλων περιοχών, είναι ένα έργο που δηµιούργησε ναυ-
ταθλητισµό σπουδαίο στην περιοχή, πάρα πολλά σπορ
αναπτύχθηκαν, είναι ένα έργο που έφερε τουρισµό, ανάπτυξη.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε γι’ αυτήν την περίφηµη απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας, που όπως είπα και στην πρω-
τολογία µου, είναι σεβαστή η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστη-
ρίου της χώρας. Σε αυτήν την απόφαση, όµως, συµβάλλουµε -να
χρησιµοποιήσω λίγο και νοµικούς όρους- ο εγκαλών, ο κατήγο-
ρος κατά κάποιο τρόπο, στην προκειµένη περίπτωση είναι η οι-
κολογική οργάνωση και από την άλλη µεριά «ο κατηγορούµενος»
εκφράζεται µέσα από την Κυβέρνηση, από τον αρµόδιο
Υπουργό, γιατί εάν δεν υπερασπιστεί το έργο ο Υπουργός, το
Συµβούλιο της Επικρατείας είναι επόµενο να οδηγηθεί σε µία
απόφαση ανατροπής ή αποποµπής του έργου.

Να χαιρετίσω και να επικροτήσω τη δήλωση του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ, ότι σήµερα τη θέση της Κυ-
βέρνησης για το συγκεκριµένο θέµα την εξέφρασε µε τον
καλύτερο τρόπο ο Υπουργός Μεταφορών. Παραµένει, όµως, και
θέλουµε στη δευτερολογία του ο κύριος Υπουργός να µας δώσει
µία ξεκάθαρη απάντηση. Υπεβλήθη και ποιο είναι το υπόµνηµα
της Υπουργού Περιβάλλοντος κ. Μπιρµπίλη; Γιατί το θέλουµε;
Γιατί εάν είναι πράγµατι έτσι όπως πιστεύουµε, όπως εικάζουµε,
είναι σίγουρο ότι αυτό συµβάλλει στη σηµερινή τεράστια καθυ-
στέρηση της εκτέλεσης του έργου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πολύ σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Ζήση Τζηκαλάγια, από την Καστοριά.

Ο Υφυπουργός κ. Γιάννης Μαγκριώτης έχει το λόγο για δέκα
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ας είµαστε ειλικρινείς και κυρίως τα δύο µεγάλα κόµµατα,
γύρω από το θέµα της διαχείρισης των υδάτινων πόρων. Και το
λέω αυτό, γιατί εµάς εµπιστεύθηκε, από τη Μεταπολίτευση και
µετά, ο ελληνικός λαός και εµείς διαχειριστήκαµε την εµπιστο-

σύνη του και τα κρίσιµα αυτά θέµατα.
Εάν είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς, θα πούµε πως αυτό που υπε-

ρασπιζόµαστε όλοι µας, τα εξακόσια εκατοµµύρια κυβικά µέτρα
ετησίως από την εκτροπή του Άνω Ρου του Αχελώου, δεν έχουν
καµία σχέση και καµία οµοιότητα µε τον αρχικό σχεδιασµό και
το 1,2, 1,5 περίπου δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα. Κουνάτε κα-
ταφατικά το κεφάλι. Αυτό δείχνει, όµως, ότι η πολιτεία στους
σχεδιασµούς της διαχρονικά δεν πήρε υπ’ όψιν της σηµαντικές
παραµέτρους.

Συνεπώς, και οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, αλλά και όλοι
εκείνοι οι πολίτες που έθεσαν τα θέµατα και εξανάγκασαν την
πολιτεία να επανασχεδιάσει και να επαναπροσδιοριστεί, είχαν
ένα σηµαντικό ρόλο. Πρέπει να το αναγνωρίσουµε και να µην
αφορίζουµε αυτούς τους πολίτες και τις πρωτοβουλίες τους. Συ-
νεπώς, και οι σηµερινές τους ενστάσεις δεν πρέπει να διαγρά-
φονται, δεν πρέπει, δηλαδή, να τις ρίχνουµε στον Καιάδα. Έχουν
το νόηµα και το περιεχόµενό τους. ∆εν είναι όλες σκοπιµότητας
ή άγνοιας. Εκφράζουν αγωνίες, εκφράζουν αµφιβολίες, τις
οποίες το πολιτικό σύστηµα, µε την ωριµότητα που έχει από τη
διαχείριση αυτού του έργου, πρέπει να παίρνει υπ’ όψιν του. Και
πρέπει να παίρνει υπ’ όψιν του, γιατί όλοι γνωρίζουµε τη φορά
των γεγονότων και των εξελίξεων.

Είναι βέβαιο ότι τα επόµενα χρόνια θα υπάρχει ακόµη µεγα-
λύτερη έλλειψη υδάτινων πόρων στη χώρα µας. Ήδη, άλλες χώ-
ρες το αντιµετωπίζουν πολύ πιο έντονα. Συνεπώς, είναι η τελευ-
ταία ευκαιρία, οι κοινοτικές οδηγίες µας βάζουν αυτό το όριο και
αυτό το πλαίσιο. Αυτό που δεν κάναµε τόσα χρόνια ως πολιτεία,
ως κοινωνία, ως παραγωγικό σύστηµα, τοπικό, περιφερειακό,
αλλά και εθνικό, να το κάνουµε τώρα. Να επανασχεδιάσουµε και
να µελετήσουµε, λοιπόν, όλα αυτά τα σηµαντικά έργα µε βάση τις
ανάγκες του σήµερα και τη δυναµική του αύριο.

Συνεπώς κάτω από τέτοιους όρους και ένα τέτοιο πλαίσιο πρέ-
πει να συζητούµε πλέον και τα θέµατα της διαχείρισης των υδά-
τινων πόρων, τόσο της λεκάνης απορροής στη δυτική Ελλάδα,
όσο και της λεκάνης απορροής της Θεσσαλίας. ∆εν χρειάζονται
αφορισµοί, δεν χρειάζονται µεγάλες κουβέντες και µεγάλες δια-
κηρύξεις.

Το δεύτερο που θα ήθελα να τονίσω και να θίξω ήταν η ανα-
φορά σας συνεχώς στην κ. Μπιρµπίλη και στην κ. Μπατζελή που
απουσιάζουν. Το ερωτώµενο Υπουργείο, πρώτο κατά σειρά,
όπως εσείς θέσατε στην επερώτησή σας, είναι το Υπουργείο
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων. Αυτό είναι, σήµερα εδώ και
αυτό απαντά στην επερώτησή σας. Όλα τα άλλα έχουν µία σκο-
πιµότητα επικοινωνιακή, είναι όµως άνευ ουσίας και αξίας και το
ξέρετε πάρα πολύ καλά.

Ειδικότερα, για το θέµα της µερικής εκτροπής του Άνω Ρου
του Αχελώου, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
δεν έχει καµία εµπλοκή. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και µε
αυτήν την έννοια δεν είχε κανένα λόγο να είναι σήµερα εδώ και
να απαντά µαζί µας στην επερώτησή σας. Εκτός και αν δεν θεω-
ρείτε ότι το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων εκ-
φράζει την κυβερνητική πολιτική. ∆εν νοµίζω να αµφισβητείτε
κάτι τέτοιο, θα ήταν πολύ κουτό εκ µέρους σας.

Το τρίτο που θέλω να θίξω είναι η αναφορά σας στον αείµνη-
στο Ανδρέα Παπανδρέου, πως αυτός ξεκίνησε, αυτός εγκαι-
νίασε, αυτός στήριξε το έργο. Τον αείµνηστο Ανδρέα
Παπανδρέου τον χρησιµοποιείτε αλά καρτ. Κάθε φορά που θέ-
λετε να κάνετε µία αναφορά σε ένα θέµα στο οποίο συµφωνείτε,
τον χρησιµοποιείτε µε τους πιο επαινετικούς όρους. Εσείς, όµως,
σε αυτήν ειδικά τη συγκυρία, από αυτό το Βήµα και ο Αρχηγός
σας –και ο σηµερινός και ο χθεσινός- αλλά και όλα τα κοινοβου-
λευτικά σας στελέχη, κατακρίνουν τον Ανδρέα Παπανδρέου ότι
αυτός βούλιαξε την οικονοµία της χώρας και δηµιούργησε το δυ-
σθεώρητο δηµοσιονοµικό έλλειµµα. ∆εν µπορείτε, λοιπόν, τον
Ανδρέα Παπανδρέου από τη µία πλευρά να τον προσφωνείτε µε
όλα αυτά τα σηµαντικά και τα επαινετικά και από την άλλη
πλευρά να τον χρεώνεται την καταστροφή της χώρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Παρακαλούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει
να έχετε µία συνέχεια στο λόγο σας και να είναι συµβατά τα επι-
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χειρήµατά σας.
Τέλος, θα ήθελα να πω για να κλείσω και το γενικότερο πολι-

τικό θέµα, κάτι που αναφέρθηκε, ο πρώτος παρεµβαίνων και ο
Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, στην τρέχουσα οικονοµική
και πολιτική συγκυρία και στα οικονοµικά δηµοσιονοµικά και ανα-
πτυξιακά µέτρα. Πριν από λίγο καιρό εξέδωσε, η Νέα ∆ηµοκρα-
τία, µία ανακοίνωση µε τα είκοσι τέσσερα µέτρα για να βγούµε
από την κρίση και την ανάπτυξη, τις αναπτυξιακές ανάσες όπως
τις περιγράφετε. Ξέρετε πολύ καλά, όµως, ότι τις αναπτυξιακές
ανάσες τις είχατε κάνει αναπτυξιακό βρόγχο για τη χώρα τα
προηγούµενα χρόνια.

Γιατί σε µία εποχή που η χώρα µας, έβγαινε µε τη δυναµική
των Ολυµπιακών Αγώνων µε 5,5% ανάπτυξη του ΑΕΠ, µε ένα Γ'
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης σχεδιασµένο στα χέρια σας και µε
την προοπτική του ∆' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης από το 2007,
κατασπαταλήσατε το χρόνο και τους πόρους, µειώσατε δραστικά
το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων από το 5,2% στο 3,2%.
Αυτές οι πολιτικές όχι µόνο δεν ήταν αναπτυξιακές ανάσες, ήταν
η αναπτυξιακή αφυδάτωση της χώρας. Αντί να χρηµατοδοτήσετε
µε ένα ισχυρό Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, να τρέξει
γρήγορα η απορρόφηση του Γ' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης
και να ξεκινήσει στο χρόνο του το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης,
τα υπονοµεύσατε απόλυτα, γιατί πιστέψατε ότι µε τη δυναµική
την αναπτυξιακή, που είχε η χώρα από τα χρόνια του ΠΑΣΟΚ, θα
κρατούσατε µία επαρκή ανάπτυξη και στα δικά σας χρόνια.

Φθάσατε στο µηδέν και στο µείον, στην ύφεση. Και αν ήταν
στο µηδέν και στο µείον στα επίσηµα στατιστικά στοιχεία -που
πλέον δεν έχουν καµµία σηµασία και για εµάς και για τους Ευ-
ρωπαίους, γιατί αποδείχθηκε ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε την
αλήθεια και την πραγµατικότητα- η ανάπτυξη αυτή που στοιχει-
ωδώς κρατιόταν πάνω από το 0%, δηλαδή πάνω από το όριο της
ύφεσης, ήταν εισαγόµενη και δανειακή.

Ήταν οι εισαγόµενοι κοινοτικοί πόροι και η έκρηξη του δανει-
σµού τόσο της χώρας και των επιχειρήσεων όσο και των νοικο-
κυριών. Έτσι, µόλις πιάσαµε οροφή στα δάνεια. Χάσαµε τη
δυναµική του ευρώ που καθήλωσε τα επιτόκια, ξαφνικά καθηλώ-
θηκε και η ρευστότητα. ∆ιαλύθηκε κάθε αναπτυξιακή πνοή της
χώρας, αποδιαρθρώθηκε ο κοινωνικός ιστός. Αυτό ήταν το από-
τοκο της πολιτικής σας.

’Ερχεται τώρα χιονοστιβάδα το δηµόσιο χρέος, το έλλειµµα
φανερό και κρυφό για να καταπλακώσει κάθε τι που έµεινε όρθιο
από τη δική σας διακυβέρνηση της χώρας. Αυτή είναι η αλήθεια
και η πραγµατικότητα.

Μιλάτε για αναπτυξιακές ανάσες, µιλάτε για διαρθρωτικές αλ-
λαγές. Πείτε µας ποιες ήταν οι διαρθρωτικές αλλαγές που κά-
νατε στα πεντέµισι χρόνια. Εκτός και αν λέτε διαρθρωτική
αλλαγή το 1,5 δισ. που πήγατε να φορτώσετε µε την ιδιωτικο-
ποίηση της Ολυµπιακής στα ασφαλιστικά ταµεία και στον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Εάν ήταν διαρθρωτική αλλαγή, όπως µας
λέτε τώρα να κάνουµε εκποίηση της δηµόσιας ακίνητης περιου-
σίας. Πείτε µας πώς αξιοποιήσατε παραγωγικά και αναπτυξιακά
την ακίνητη περιουσία του δηµοσίου. Ένα γεγονός υπάρχει µόνο,
το Βατοπέδι. Ταχύτατη πράγµατι αξιοποίηση, µόνο που ήταν εκ-
ποίηση και καταλήστευση.

Μας µιλάτε για τις αναπτυξιακές ανάσες και τα αναπτυξιακά
βήµατα που πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση. ∆εν µας λέτε, όµως,
πως θα διασφαλίσει τους πόρους για να χρηµατοδοτήσει.

Μας ρώτησε ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος εάν κινδυ-
νεύει το σχέδιο της Κυβέρνησης και ο προγραµµατισµός για τα
αναπτυξιακά έργα και τις υποδοµές. Τα αναπτυξιακά έργα και οι
αναπτυξιακές υποδοµές της χώρας κινδυνεύουν από τα χρέη και
τα προβλήµατα, τα παγιδευµένα έργα, που άφησε η δική σας πο-
λιτική και οι επιλογές.

Τα χρέη που άφησε το ΥΠΕΧΩ∆Ε είναι αθροιστικά 4,5 δισεκα-
τοµµύρια στην Κυβέρνησή µας και στον ελληνικό λαό, γιατί µε
δάνεια χρηµατοδοτούσατε και τα συγχρηµατοδοτούµενα, αλλά
και αυτά που ήταν µε µη επιλέξιµους πόρους. ∆άνεια που πρέπει
να πληρώσει τώρα η «ΕΓΝΑΤΙΑ ΑΕ», που πρέπει να πληρώσει η
«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΑΕ». Καταχρεωµένες οι επιχειρήσεις κλείνουν
στον κατασκευαστικό κλάδο Η µία µετά την άλλη, γιατί δεν τους
πληρώνατε τόσα χρόνια και του φορτώνατε χρέη.

Αυτή είναι η αλήθεια και η πραγµατικότητα και όλα αυτά προ-
σπαθούµε να τα ξεβαλτώσουµε βήµα-βήµα, στην πιο δύσκολη
δηµοσιονοµική περίοδο. Και θα ξεβαλτώσουµε, αγαπητοί συνά-
δελφοι, της Νέας ∆ηµοκρατίας γιατί αυτή είναι η επιλογή µας.
Θα ξεβαλτώσουν και ξεβαλτώνουν καθηµερινά.

Να είστε βέβαιοι ότι το 2010 θα είναι η αφετηρία της ανάτασης
των δηµοσίων έργων και θα φαίνεται µέρα µε την µέρα. Μέχρι το
τέλος του χρόνου οργανώνουµε και ετοιµάζουµε να δηµοπρα-
τήσουµε έργα στην περιφέρεια µεσαία και µικρά µαζί µε τα πε-
ριφερειακά αναπτυξιακά προγράµµατα, περίπου 2.000.000.000
ευρώ. Χωρίς να υπολογίζουµε σε αυτά τους νέους αυτοκινητό-
δροµους της Αττικής µε τον επανασχεδιασµό τους και το αερο-
δρόµιο στο Καστέλι αθροιστικά ύψους άλλα 2 δισ. ευρώ. Αυτή εί-
ναι η δική µας επιλογή, αυτή είναι η δική µας στρατηγική.

Θα ήθελα, λοιπόν, κλείνοντας να πω στους αγαπητούς συνα-
δέλφους ότι πρέπει να πάµε µαζί σε ένα ενιαίο µέτωπο για το
θέµα της διαχείρισης των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας και
της ανάπτυξής της. ∆εν χρειάζεται ούτε η προεκλογική συνθη-
µατολογία, αγαπητέ κύριε Ροντούλη, στη Θεσσαλία, ούτε φυσικά
και η µετεκλογική. Χρειάζεται σοβαρότητα και υπευθυνότητα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν µπορεί από τη µία πλευρά η Νέα ∆ηµο-
κρατία µε το νέο Αρχηγό της να λέει ότι το µεταπολιτευτικό ανα-
πτυξιακό µοντέλο πήρε τέλος. Πείτε µας, ποιο είναι το νέο
αναπτυξιακό µοντέλο που προτείνετε για τη Θεσσαλία. Ποια είναι
η διαφοροποίηση του µοντέλου από το χθες. Πείτε µας πώς αυτό
αποτυπώνεται. Γιατί µας κάνατε το ερώτηµα, «πείτε τα προϊόντα
που δεν είναι υδροφόρα», που δεν καταναλώνουν πολύ νερό.
Πείτε µας, λοιπόν και εσείς ποιο είναι το εναλλακτικό αναπτυ-
ξιακό µοντέλο, αυτό που κατά τον κ. Σαµαρά βάλτωσε, πήρε
τέλος και καταστρέφει τη χώρα και τη Θεσσαλία. Το ερώτηµα
είναι σε εσάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εµείς το έχουµε απαντήσει. Είναι η αειφορία, είναι η πράσινη
ανάπτυξη, είναι η ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων.
Το είπε ο Γιώργος Παπανδρέου πριν από τις εκλογές, είµαστε
δεσµευµένοι σ’ αυτό και αυτό ακολουθούµε. Η ανάπτυξη της
Θεσσαλίας, η βιώσιµη και αειφόρος ανάπτυξή της είναι η δέ-
σµευσή µας. ∆εν θα επιτρέψουµε, λοιπόν, να µην έχει η Θεσσα-
λία κάθε µέρα τους αναγκαίους υδάτινους πόρους που
χρειάζεται για την ανάπτυξή της.

Γι’ αυτό θα απαντήσουµε στα δεκατέσσερα προδικαστικά ερω-
τήµατα, όπως τα έθεσε το Συµβούλιο της Επικρατείας στο ∆ΕΚ.
Πρέπει να σας πω όµως και να ξέρετε ότι στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, η εισήγηση ήταν ήδη αρνητική πριν γίνει οποιαδήποτε
παρέµβαση, γιατί είναι απολύτως αρνητικό το κλίµα.

Έχουµε µία βασική θέση, που στηρίζεται στο Ελληνικό Σύ-
νταγµα και στην κοινοτική οδηγία, δεν πρέπει να λοιδορούµε το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Λέτε ότι είναι σεβαστές οι αποφά-
σεις του. Μα, όλη η τοποθέτησή σας είναι η απίστευτη, θα έλεγα,
απαξίωση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Το έκανε ο κ. Σου-
φλιάς τόσα χρόνια µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, δεν βγήκε
τίποτα. Σταµατήστε, λοιπόν, αυτή την πολιτική, χρειάζεται συ-
νεργασία, χρειάζεται συνεννόηση µε το Ανώτατο ∆ικαστήριο για
να πάµε µπροστά.

Εµείς µε την πολική που βάλαµε, όπως την ανέπτυξε ο κ. Ρέπ-
πας προηγουµένως µε τις επιτροπές των ∆ιεθνών Εµπειρογνω-
µόνων, βάζουµε τη βάση και ετοιµαζόµαστε για να
διασφαλίσουµε και την ασφάλεια και το περιβάλλον του φράγ-
µατος της Συκιάς και της ευρύτερης περιοχής αλλά και της σή-
ραγγας. Επίσης, ενισχύουµε µε επιχειρήµατα την ελληνική
πολιτεία, προς το Συµβούλιο Επικρατείας και προς το ∆ΕΚ για
να στηρίξουµε την προοπτική της αειφόρου ανάπτυξης της Θεσ-
σαλίας, για να µη µείνει χωρίς τους αναγκαίους υδάτινους πό-
ρους.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος ξέρετε πολύ καλά στις 8/3/2010
είχε προκηρύξει το διαγωνισµό για τη µελέτη-διαχείριση των
υδάτινων πόρων στις λεκάνες απορροής της Αιτωλοακαρνανίας,
της Ηπείρου αλλά και της Θεσσαλίας. Σε ένα χρόνο θα είναι ολο-
κληρωµένη. Μέχρι τότε, όµως, δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα
χέρια, κάνουµε όλα αυτά που είπα προηγουµένως.
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Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να έχω ακόµα τριάντα
δευτερόλεπτα.

Ήµουν προχθές στη Θεσσαλία για µία σύσκεψη και έκανα
αυτή την τοποθέτηση που κάνω και σήµερα, εδώ εκ µέρους του
Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και της Κυβέρ-
νησης. Οι µεν εκπρόσωποι της Νέας ∆ηµοκρατίας στις ανακοι-
νώσεις τους είπαν ότι ο Εκπρόσωπος της Κυβέρνησης έθαψε τον
Αχελώο. Έχω εδώ τη δήλωση της κ. ∆ιώτη εκ µέρους του Συνα-
σπισµού που είπε ακριβώς το αντίθετο. Αποφασίστε επιτέλους
για το ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης. Το ότι µας κατακρίνουν
και οι δυο πλευρές δείχνει ότι είµαστε στο σωστό δρόµο.

Εµείς, όµως, σας θέλουµε όλους µαζί και το Συνασπισµό και
τις άλλες περιβαλλοντικές δυνάµεις µε τις ιδιαίτερες ευαισθη-
σίες, γιατί είναι και δικές µας ευαισθησίες και τις δικές σας δυ-
νάµεις πολιτικές και παραγωγικές να πάµε µαζί σ’ αυτές τις
µεγάλες επιλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αποστολάτος Βαΐτσης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιάννη Μαγκριώτη.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Μιχαήλ Χαλκίδης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, για έξι λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δεν ακολουθούµε διαφορετική τακτική στις θέσεις µας,

κύριε Υφυπουργέ. Ναι, επικροτούµαι τη θέση του Ανδρέα Πα-
πανδρέου γιατί οραµατίστηκε το συγκεκριµένο έργο παρ’ ότι
εξαγγέλθηκε ουκ ολίγες φορές. Όµως δεν σηµαίνει ότι ισοπε-
δώνουµε τα πάντα και τα αρνητικά ακόµα να τα θεωρούµε θε-
τικά.

Ο Ανδρέας Παπανδρέου είναι αυτός ο οποίος διπλασίασε τον
αριθµό των δηµοσίων υπαλλήλων τη δεκαετία του 1980-1990 και
σήµερα ο υιός του Ανδρέα Παπανδρέου έρχεται να προχωρήσει
σε απολύσεις δηµοσίων υπαλλήλων για να µπορέσει να κρατηθεί
το κράτος.

Εµείς, δεν είµαστε αυτοί που πήραµε αυτά τα τελευταία επα-
χθή οικονοµικά µέτρα εις βάρος των χαµηλόµισθων και των χα-
µηλοσυνταξιούχων. Εσείς τα πήρατε, κύριε Υφυπουργέ, εσείς τα
πήρατε της Κυβέρνησης, εσείς προκαλέσατε την οργή και την
αγανάκτηση του απλού πολίτη.

Όµως, ταυτόχρονα δεν µιλήσατε για κανένα απολύτως ανα-
πτυξιακό έργο. Βγείτε και πείτε από του Βήµατος ποιο αναπτυ-
ξιακό έργο και ποια αναπτυξιακή προοπτική δίνετε στην
οικονοµία της χώρα για ένα καλύτερο αύριο για τη νέα γενιά. Κα-
νένα απολύτως και αυτό είναι και το πρόβληµα.

Το πρόβληµα αυτό το εντοπίσατε και µόνοι σας γιατί βγήκατε
και είπατε πριν από δύο µήνες ότι το πρόγραµµα σταθερότητας
θα πετύχει, ότι το πρόγραµµα σταθερότητας θα υλοποιηθεί, ότι
το πρόγραµµα σταθερότητας θα σας οδηγήσει στην ύφεση στο
-0,3 και έρχεται χθες ο Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Παπακων-
σταντίνου και λέει ότι η ύφεση θα φτάσει στο -4%. Εσείς οι ίδιοι
αυτοαναιρείστε, κύριε Υπουργέ, δεν τα λέµε εµείς.

Ο αγαπητός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Ευθυµίου είπε ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Ναι, αγαπητέ συνά-
δελφε, κύριε Ευθυµίου, δεν είµαστε όλοι ίδιοι και δεν έχουµε όλοι
και τις ευθύνες που µας αναλογούν. Όµως, όλοι, κύριε Ευθυµίου,
από τη Μεταπολίτευση και µετά όλοι ευθυνόµαστε για να κοιτάµε
τον κόσµο στα µάτια και να του πούµε την πραγµατικότητα. Και
εσείς που κυβερνήσατε και εµείς που κυβερνήσαµε.

Εµείς είχαµε το πολιτικό σθένος να πάρουµε τις ευθύνες
επάνω µας και το είπαµε και στην πρωτολογία µας όλοι οι οµι-
λητές -και εγώ προσωπικά και ο ίδιος ο Πρόεδρός µας ο Αντώ-
νης ο Σαµαράς- ναι, πράγµατι κάναµε και λάθη, υπήρξαν και
παραλείψεις.

Εσείς δεν έχετε το πολιτικό σθένος, όµως, ως ΠΑΣΟΚ να πείτε
τι ευθύνες έχετε όλα αυτά τα χρόνια επί είκοσι και πλέον συνα-
πτά έτη που κυβερνήσατε τον τόπο. Όµως, µε πολύ τακτ και µε
όλο το σεβασµό που έχω προς το θεσµό ο Πρόεδρος της ∆ηµο-
κρατίας, ο οποίος προέρχεται από τα σπλάχνα της παράταξής
σας προχθές στην επίσκεψη του Προέδρου µας, είπε ότι και ο
ίδιος ως µέλος κυβερνήσεων παλαιότερα, νιώθει ότι έχει ευθύνες
γι’ αυτό το κατάντηµα της χώρας σήµερα. Εσείς µόνο δεν ανα-
λογίζεστε και δεν αντιλαµβάνεστε τι τελικά γίνεται.

Ο κ. Ευθυµίου, βέβαια, είπε ότι η θέση της Κυβέρνησης εκ-
φράστηκε σήµερα διά του κ. Ρέππα και είναι υπέρ του έργου. Βε-
βαίως, συµφωνούµε. Εµείς αυτό θέλουµε να ακούσουµε. Όµως,
δεν ξέρω τι θα γίνει, κύριε συνάδελφε, Κοινοβουλευτικέ του
ΠΑΣΟΚ αν αύριο κάνουµε µία επερώτηση και φέρουµε στη
Βουλή στη θέση του κ. Ρέππα την κ. Μπιρµπίλη. Να δούµε τι θέση
θα έχει η κ. Μπιρµπίλη.

Γιατί µέχρι στιγµής η κ. Μπιρµπίλη δεν τοποθετήθηκε θετικά
υπέρ του έργου, δεν τοποθετήθηκε αρνητικά -όπως ειπώθηκε-
αλλά τουλάχιστον, από την τακτική της και τη συµπεριφορά της
και στο Συµβούλιο της Επικρατείας είναι αρνητική η θέση της για
το έργο.

Μιλήσατε ο κ. Ρέππας για λαίλαπα στη πενταετία της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ο κ. Ευθυµίου για καταστροφή, µιλήσατε για ελλείµ-
µατα, εκτινάξεις χρέους, δεν µας είπατε όµως, ποιος δυσφήµισε
αυτό το επτάµηνο τη χώρα στο εξωτερικό, µε αποτέλεσµα να την
καταστήσει τρωτή στις ορέξεις των κερδοσκοπικών αγορών. ∆εν
το είπατε αυτό! Όταν κάποιος δυσφηµίζει το ίδιο του το σπίτι,
υπάρχει κανείς που θα τον εµπιστευτεί;

Κύριε Υπουργέ, θα ήταν καλό να αποφευχθεί κάποια στιγµή
από την πλευρά της Κυβέρνησης η δαιµονοποίηση της περιόδου
της διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το καταλαβαίνουµε,
είναι εύκολο άλλοθι, αλλά δεν είναι αληθείς οι διαστάσεις και το
µέγεθος των προβληµάτων που ισχυρίζεστε ότι κληρονοµήσατε.
Ίσα-ίσα σε πάρα πολλές περιπτώσεις, κληρονοµήσατε ώριµα
έργα και έτοιµες µελέτες, τα οποία για αδιευκρίνιστους –και θα
πω ειδικά για σας, σε καµµία περίπτωση δεν σας αγγίζει- µικρο-
πολιτικούς λόγους, επιλέξατε ή να τα σταµατήσετε ή να τα επα-
νασχεδιάσετε, έργα που η Νέα ∆ηµοκρατία έφθασε σε επίπεδο
ολοκλήρωσης και παράδοσης, εσείς αρνείσθε να τα συνεχίσετε
ή δηλώνετε ότι θα επαναθεωρήσετε τη γενικότερη στρατηγική
σας.

Αυτά είναι τακτικές άλλων εποχών. Εγώ προσωπικά πιστεύω
ότι δεν εκφράζουν τον κ. Ρέππα και δεν τιµούν ούτε το ήθος αλλά
ούτε και τα πρόσωπα µίας νέας πολιτικής εποχής, που θα έπρεπε
να στηρίζεται σε άλλες αρχές και αξίες.

Το κράτος έχει συνέχεια, κύριε Υπουργέ, και κατά την εναλ-
λαγή των κυβερνήσεων, όπως κάθε φορά ο λαός ορίζει, τουλά-
χιστον τα έργα υποδοµής θα έπρεπε να συνεχίζονται και να
ολοκληρώνονται.

Είναι άλλο πράγµα να πεις ότι θα αλλάξεις το ύψος ενός επι-
δόµατος, µε το οποίο δεν συµφωνείς και άλλο να πεις ότι θα αλ-
λάξεις τη χάραξη ενός δρόµου ή τη διέλευση µιας σήραγγας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε κάθε περίπτωση θα επαναλάβω τη πάγια αντιπολιτευτική

µας αρχή: ∆εν καταλογίζουµε κακή βούληση, κύριε Υπουργέ, ή
κακές προθέσεις. ∆εν πιστεύουµε ότι υπάρχουν εκλεγµένοι εκ-
πρόσωποι, οι οποίοι απεργάζονται καθηµερινά σχέδια, για να
προκαλέσουν κακό στους πολίτες. Ποτέ δεν διστάσαµε να προ-
βούµε σε γενναία αυτοκριτική και να αναγνωρίσουµε τα σφάλ-
µατά µας. Επιπλέον, συναινετικά στεκόµαστε δίπλα σας, σε κάθε
ευκαιρία και δηλώνουµε σε κάθε περίσταση, ότι σε έργα και υπο-
δοµές που θα στοχεύουν καθαρά, δίκαια και αποτελεσµατικά στη
στήριξη της ανάπτυξης, τη βελτίωση της οικονοµίας και κυρίως
τη βελτίωση της ζωής των πολιτών, θα είµαστε σύµµαχοί σας.

Σε αυτό το συγκεκριµένο έργο, αν η σηµερινή θέση σας εκ-
φράζει συνολικά τη Κυβέρνηση και δεν έχουµε διαφορετικές
απόψεις από την Υπουργό Περιβάλλοντος, τότε εµείς είµαστε
δίπλα σας και συµφωνούµε, γιατί είναι ένα έργο αναπτυξιακό,
ένα έργο που το οραµατίστηκαν όλοι οι πρώην Πρωθυπουργοί,
ένα έργο που η Νέα ∆ηµοκρατία και ο Γιώργος ο Σουφλιάς το
υλοποίησε στο µεγαλύτερο µέρος του και είναι ώρα, λοιπόν, να
το τελειώσουµε. ∆εν µπορούµε, όµως, να σιωπούµε µπροστά σε
παλινωδίες, µπροστά σε αντιφατικές δηλώσεις και διγλωσσίες,
µπροστά σε καθυστερήσεις, µπροστά σε αδικαιολόγητες χρο-
νοτριβές.

Υπενθυµίζω, κύριε Υπουργέ, «να κάνουµε τη κρίση ευκαιρία»
δηλώνει ο Πρωθυπουργός της χώρας. Φαντάζοµαι ότι απευθύ-
νεται σε όλους τους πολίτες αυτή η προτροπή. Ωστόσο, λόγω
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της φύσης των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου σας, έχω την αί-
σθηση ότι εσείς είστε ένας από τους σίγουρους αποδέκτες
αυτής της προτροπής του Πρωθυπουργού. Η ανάπτυξη της οι-
κονοµίας ως αντίδοτο στη συµπίεση και στην περιστολή που επι-
βάλλουν τα νέα µέτρα, επαφίεται κατά πολύ, κύριε Υπουργέ, και
στις δικές σας αποφάσεις. Ελπίζουµε οι αποφάσεις που θα λά-
βετε να µη διαψεύσουν τις προσδοκίες και τις θυσίες του ελλη-
νικού λαού.

Εµείς είχαµε το σθένος να αποκρατικοποιήσουµε την Ολυ-
µπιακή, να αποκρατικοποιήσουµε τον ΟΛΠ και να προχωρήσουµε
σε βήµατα διαρθρωτικά. Εσείς µέχρι στιγµής δεν κάνατε βήµατα.
Προχωρήστε, λοιπόν, στον ΟΣΕ, αυτό που πραγµατικά οφείλετε
να κάνετε και αυτό που τουλάχιστον και επίσηµα ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός σε προέτρεψε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Χαλκίδη.
Ο κ. Υπουργός κ. Ρέππας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ιδίως αυτές τις στιγµές ο

λόγος µας πρέπει να είναι λόγος συνεκτικός και ουσιαστικός.
Στη Βουλή των Ελλήνων, τριακόσιοι Βουλευτές εκπροσωπούν

τον ελληνικό λαό. Οι τριακόσιοι Έλληνες Βουλευτές, δεν είναι
ασφαλώς οι τριακόσιοι εξυπνότεροι Έλληνες, οι τριακόσιοι εντι-
µότεροι Έλληνες, οι τριακόσιοι ικανότεροι Έλληνες. Είναι οι
τριακόσιοι Έλληνες, όµως, που αυτοί και µόνο αυτοί, έχουν το
τεκµήριο νοµιµοποίησης να µιλούν εξ ονόµατος του ελληνικού
λαού και να διαχειρίζονται µε τις απόψεις τους και µε τις πρά-
ξεις τους το δηµόσιο συµφέρον και το συµφέρον της χώρας.

∆εν νοµίζω ότι στις συζητήσεις για κάποια προβλήµατα επι-
τρέπεται να δίνουµε την εντύπωση ότι επιδιδόµαστε σε µία διεκ-
δίκηση ψήφων. Πρέπει να διεκδικήσουµε το µέλλον της χώρας.

Οι Έλληνες Βουλευτές, καθένας µε τις δικές του απόψεις –και
αυτό είναι το µεγαλείο της δηµοκρατίας, άλλωστε αν δεν ήµα-
σταν διαφορετικοί δεν θα άξιζε να είµαστε και περισσότεροι-
έχουν πιστεύω στηρίξει τη δηµοκρατία µας σ’ αυτό τον κύκλο
µετά το 1974 και πολλά είναι τα θετικά τα οποία αναβάθµισαν τη
ζωή των πολιτών και το επίπεδο αναφοράς της χώρας. Ασφαλώς
πολλά είναι και τα προβλήµατα και τα ελλείµµατα.

Καθένας όµως έχει τη πίστωσή του για τα θετικά και τη χρέωσή
του για τα αρνητικά που τον αφορούν και αυτό αντανακλάται στη
χώρα. Σήµερα, ο λόγος µας πρέπει να είναι εµπροσθοβαρύς, λό-
γος ο οποίος να αφορά το πώς θα εφαρµόσουµε µία πολιτική
πρόταση της Κυβέρνησης, προκειµένου να µη θυσιαστεί η χώρα.
Για να φθάσουµε σ’ αυτόν το στόχο, ναι, οι Έλληνες πολίτες µε
έναν τρόπο που αναγνωρίζω ότι ίσως είναι και άνισος σε κάποιες
περιπτώσεις, καλούνται αυτοί να υποβληθούν σε κάποιες θυ-
σίες, για να µη θυσιαστεί τελικώς η χώρα.

Η πλαστή αφθονία, η οποία µας ξεγέλασε ή την υποδαυλίσαµε
συνειδητά για αρκετά χρόνια, πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι
δεν µπορεί να αποτελεί επιλογή ευθύνης.

Στο συγκεκριµένο τοµέα εµείς ασφαλώς αποτελούµε ένα
Υπουργείο που συνιστά και µοχλό ανάπτυξης στην προσπάθεια
της Κυβέρνησης για να υπερβούµε την κρίση. Αυτό θα το επιχει-
ρήσουµε αντιµετωπίζοντας και βάρη. Και είναι πολλά τα βάρη
που προέρχονται από το παρελθόν.

Στα δηµόσια έργα -στον τοµέα αυτόν, περιορίζοµαι του
Υπουργείου µας- έχουµε υποχρέωσεις προς τρίτους και δανει-
ακά βάρη που ξεπερνούν τα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτές
τις συνθήκες καλούµεθα, λοιπόν, να τρέξουµε και να αντιµετω-
πίσουµε σειρά προβληµάτων -όπως και το συγκεκριµένο το
οποίο συζητούµε σήµερα για τη µερική εκτροπή του άνω ρου του
Αχελώου ποταµού- και πρέπει να το κάνουµε επαναλαµβάνω µε
ευθύνη. Θα το κάνουµε µε ευθύνη, αν αποδείξουµε στους πολί-
τες, ότι όπως όλοι οι πολίτες και εµείς πρώτα από όλους σεβό-
µαστε µε ευλάβεια –θα έλεγα- την απόφαση του ανωτάτου
διοικητικού δικαστηρίου της χώρας, πρώτον.

∆εύτερον, αν πιστεύοντας στην πολιτική θέση µας, εξαντλούµε
κάθε δυνατότητα που έχουµε, ώστε να αναδείξουµε πως το δη-

µόσιο, εθνικό συµφέρον η κοινωνική ανάγκη, η ζωτική κοινωνική
ανάγκη µιας µεγάλης περιοχής της χώρας επιβάλλει την εξέλιξη
ολοκλήρωσης αυτού του έργου, κινούµενοι µε έναν τρόπο, βε-
βαίως, ο οποίος προβλέπεται από το Σύνταγµα και τον Κανονι-
σµό της Βουλής, όταν συζητούµε το θέµα µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Έτσι, ακριβώς, κινούµεθα. Σας είπα ότι αξιοποιούµε τον εν-
διάµεσο χρόνο, προκειµένου να δούµε πώς θα περιφρουρή-
σουµε το κεκτηµένο υποδοµών που δηµιουργήθηκε εδώ και
αρκετά χρόνια στην περιοχή του Αχελώου, ώστε να µην απαξιω-
θεί και καταρρεύσει, στην περίπτωση -που εγώ πιστεύω ότι είναι
η πιο πιθανή, γιατί είναι µεγάλη ζωτική ανάγκη και κάθε δικα-
στήριο την αντιλαµβάνεται- που χρειαστεί να συνεχιστεί και να
ολοκληρωθεί αυτό το έργο.

Η θέση της Κυβέρνησης είναι σαφής και είναι συµπαγής. Η
Υπουργός Περιβάλλοντος έχει διατυπώσει µε σαφήνεια τη θέση,
η οποία είναι θέση που αρµόζει σε έναν Υπουργό µιας ευνοµού-
µενης πολιτείας.

Το Κοινοτικό Πλαίσιο επιβάλλει πράγµατι την κατάρτιση ενός
εθνικού σχεδίου διαχείρισης των υδάτινων πόρων, ως προϋπό-
θεση για την εκτέλεση από εκεί πέρα οποιουδήποτε έργου.

Γνωρίζετε ότι υπάρχει αυτή η απόφαση και την ίδια ώρα µας
καλείτε να προχωρήσουµε σε κάποιες εργασίες. Γνωρίζετε ότι
έχει εµπλακεί το ∆ικαστήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, στο οποίο
έχουν τεθεί ερωτήµατα και µας καλείτε να συνεχίσουµε τις ερ-
γασίες, ενώ το θέµα αυτό παραµένει ακόµα ανοικτό. Ταυτό-
χρονα, ενώ δεν έχει ολοκληρωθεί ο εθνικό σχέδιο διαχείρισης
υδάτων, µας καλείτε να προχωρήσουµε σε εργασίες.

Εµείς θα αξιοποιήσουµε αυτόν το χρόνο. Και αν πράγµατι όλες
αυτές οι διαδικασίες ολοκληρωθούν και µέσα στο 2010, εµείς
πρώτοι θα είµαστε ευτυχείς και έχουµε προβλέψει ένα σηµαντικό
κονδύλι περίπου 50.000.000 ευρώ από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, το οποίο θα διατεθεί για να ενισχυθούν οι υποδο-
µές και να εξελιχθούν σε εκείνη την περιοχή.

Κατά τα άλλα, ας κλείσω έτσι αυτήν τη συζήτηση, γιατί περνάει
και ο χρόνος, δεν έχουµε κανένα λόγο να φοβόµαστε το λαό,
αγαπητοί συνάδελφοι, όχι µόνο εµείς οι της Κυβέρνησης, αλλά
όλοι µας εδώ µέσα. Ο λαός µάς εξέλεξε. Θα πάµε µε τους υπο-
ψήφιούς µας και εµείς στις εκλογές στο πλαίσιο του Προγράµ-
µατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», όπως και εσείς θα στηρίξετε τους
υποψήφιους, που πιστεύετε ότι ανταποκρίνονται στις αρχές και
το πολιτικό πρόγραµµα, το οποίο πρέπει να χαρακτηρίζει τους
φορείς της αυτοδιοίκησης.

Εµείς, όµως, είµαστε αυτοί που έχουµε το προνόµιο να έχουµε
θεσπίσει την αιρετή νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση, την οποία η τότε
αντιπολίτευση πολέµησε λυσσαλέα, αποχώρησε µάλιστα από τη
Βουλή, δηλώνοντας ότι θα την καταργήσει και ευτυχώς δεν έγινε
ποτέ. Είµαστε αυτοί, οι οποίοι τώρα προωθούµε τη δευτεροβάθ-
µια αυτοδιοίκηση σε επίπεδο περιφέρειας µε εκλεγµένο πλέον
περιφερειάρχη.

Αυτό δείχνει πως η δηµοκρατική ευαισθησία µας, η αρχή µας
για την αποκέντρωση του ελληνικού κράτους, για τη µεταφορά
αρµοδιοτήτων και πόρων στην ελληνική περιφέρεια δεν αποτελεί
µια κούφια εξαγγελία, αλλά γίνεται πράξη και ο ελληνικός λαός
αυτό πιστεύω αυτό το εκτιµά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον Υπουργό Μεταφορών, Υποδοµών και ∆ικτύων κ. ∆ηµή-
τριο Ρέππα. Όντας περαιωµένη η συζήτηση, κύριε Υπουργέ, οµο-
λογώ ότι σήµερα κατάλαβα γιατί το Υπουργείο Μεταφορών
λέγεται Υπουργείο Μεταφορών, Υποδοµών και ∆ικτύων, από την
επερώτηση αυτή. Είχα πει ότι ήταν Μεταφορών, αλλά µεταφο-
ρές χωρίς υποδοµές και δίκτυα δεν υπάρχουν. Ο Αχελώος ήταν
η αφορµή να καταλάβω ότι δεν ήταν φαραωνικοί τίτλοι αλλά ου-
σίας.

Ευχαριστούµε πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 27/23/12/3/2010 επίκαιρης επερώτη-
σης Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τους Υπουργούς
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε



Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

την υλοποίηση των έργων µεταφοράς νερού από τον άνω ρου
του ποταµού Αχελώου.

Κύριοι Συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.27' λύεται η συνε-
δρίαση για αύριο, ηµέρα Τρίτη 4 Μαΐου 2010 και ώρα 18.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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